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وای چقدر از دامادش 
تعریف می کنه؟!

امام جمعه مشهد )پدر زن رئیس جمهور( گفتند: 
در نشست ریاض بعد از سخنرانی آقای رئیسی، 
بیانیه پایانی متناسب با سخنان ایشان تنظیم شد!

8

همکارمان )حسام الدین برومند( در روزنامه 
ایــران در مطلبی با عنوان: »ضربه فنی در 
جنگ شناختی« می نویسد: »بدون صغری 
و کبری چیدن و در همین آغاز بحث باید 
گفت که در هندسه »جنگ ترکیبی« یکی از 
اضلاع مهم و غیرقابل انکار، مقوله »جنگ 
شناختی و ادراکی« است. جنگ شناختی، 
قوه شــناخت و ادراک افراد یک جامعه 
را نشانه می گیرد و تلاش می کند در نبرد 
نفسگیر با حریف، بیش از هر چیزی دست 
به عملیات روانی بزند و روایت خود را 
به جبهه مقابل تحمیل کند. در واقع نکته 
کلیدی در جنگ شــناختی این است که 
مهم تر از وقایع و حوادثی که اتفاق می افتد، 
برداشت و چگونگی فهم آن وقایع اهمیت 
دارد. خب سؤالی که به میان می آید این 
است که این برداشــت از وقایع چگونه 
اتفاق می افتد؟ پاسخ خیلی پیچیده نیست 
و این برداشــت از وقایع و حوادث در 
واقع »برساخته« می شوند. به عبارت دیگر 
بســتر اصلی در جنگ شناختی، پلتفرم 
رسانه ای است که آن برداشت مورد نظر 
سناریونویسان و طراحان نبرد را می سازد 
و روی ذهــن مردم و افراد جامعه هدف، 

عملیات می کند. «
با این تعریف و این گزاره هیچ مشــکلی 
نداریم امــا در همین مطلب، از مقدمات 
درســت به یک نتیجه ی کاملاً یک سویه 
آن هم در ابعاد بین المللی دست یافته اند 
در حالی که بخشی از »جنگ شناختی و 
ادراکی« در صحنه ی سیاست داخلی در 

حال شکل گیری است.
سیاســی؛  رقابت های  در  نگــرش  دو 
یکی موافــق و دیگــری مخالف دو یا 
چندقطبی سازی اســت. فارغ از این که 
بخشی از دو قطبی یا چند قطبی سازی، 
ذات و خمیره ی رقابت های سیاســی را 
تشکیل می دهند باید توجه داشت که راه 
مقابله با دو یا چند قطبی سازی های کاذب 
و آسیب زا، پناه بردن به یکسویه نگری و 
یک کاسه کردن اخبار و تحلیل ها نیست. 
ســرجمع می خواهیم بگوییم؛ نگارنده ی 
مطلب روزنامه ی ایــران تا یک جایی، 
توانسته برخی از زوایای »جنگ شناختی 
و ادراکی« در مسئله غزه را خوب تبیین 
کند اما همین جنگ شــناختی و ادراکی 
در مسائل داخلی و با نگاهی به آن چه در 
رسانه های اصولگرا و حامی دولت می بینیم 

ما را با تضاد و تباین مواجه می کند.
بگذارید مثالی بزنم؛ در رقابت های انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰، سه کاندیدا، سه 
شعار کاملاً تحقق نیافتنی را مطرح کردند: 
یکی دست گذاشــت بر بورس و گفت: 
»یک هفته ای می شــود مسئله بورس را 
حل کرد«، دیگری مدعی شد: »می توان 
سالی یک میلیون مسکن و طی چهار سال، 
چهار میلیون مسکن ساخت« و نفر سوم: 
»اصلاحات همه جانبــه و فراهم آوردن 
شــرایط جدید مدیریتی« را شعار خود 

معرفی کرد.
آن که یک هفته ای می خواســت بورس 
را نجات دهد راهی بنیاد شــهید شد، آن 
دیگری که در پی اصلاحات همه جانبه 
و فراهم آوردن شرایط جدید مدیریتی بود 
شهردار تهران شد و آن که مدعی ساخت 
چهارمیلیون مسکن طی چهار سال بود به 
پاستور رسید. در میزان و سنجه ی عمل اما، 
هیچ کدام از این سه شعار بزرگ و تحقق 
نیافتنی به مرحله ی پیش اجرایی هم نرسید و 
همگان فهمیدند شعارهای انتخاباتی با رفتار 

مدیریتی در زمین عمل هیچ تناسبی ندارد.
همان ابتدا نوشتیم که با گزاره و تعریف 
جنگ شناختی و ادراکی ستیزی نداریم 
اما بر اســاس تعریف ارائه شده از جنگ 
شــناختی و ادراکی یک سؤال می تواند 
مطرح شود و آن این که؛ از ابتدای ۱۴۰۰ 
تا انتهای آبان ۱۴۰۲، بر اساس تعریف ارائه 
شده، رسانه ها باید چگونه عمل می کردند و 

چگونه عمل کردند؟

یکسویه نگری در 
»جنگ شناختی و ادراکی«

منصور مظفری
مدیر مسئول

سرمقاله

هفته اول آذرماه هم آمد 
ولی مشکل شیرخشک حل نشد!

3تشکر مذاکره کننده تایلند از نقش ایران در آزادی اسرای تایلندی در غزه
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نزد مردم ایران باســتان دروغ، زشــتی خاص 
خود را داشــته و دارد و مردم، راســتگویی و 
صداقت را یکی از ضرورت های جدایی ناپذیر 
تکامل و رستگاری پنداشته و دروغ را همسو با 
قحطی وخشکسالِی و بیماری قلمداد و ارزیابی 
می کنند. بعد از ظهور دین مبین اسلام و ورود 
و گســترش آن به ایران، دروغ و دروغگویی، 
زشــتی مضاعفی پیدا کرد. در کتاب آسمانی 
ما آیات متعددی در زشت شمردن دروغگو و 
دعوت مردم به راستگویی وجود دارد و رسول 
اعظم)ص( دروغ را کلید همه زشــتی و رذائل 
قلمداد نموده و مردم را بارها و بارها از آن منع 
نموده و فرمودند دروغ کلید همه زشــتی ها و 
دروغگو شریک شیطان می باشد. متاسفانه بنابر 
دلایل مختلف، دروغ زشتی خود را از دست داده 
و به یکــی از ابزارهای ضروری زندگی روزمره 
بدل گشته اســت. برخی از افراد با توجیهات 
بی اســاس برای دروغگویــی، مجوز و محمل 
white lies کاربری صادر نمودنــد. در غرب 

دروغ سفید یکی از چهره های تصدیق و کاربرد 
دروغ بوده و به شــدت مورد استفاده می باشد. 
در جامعه ما »دروغ مصلحتی« جانشین دروغ 
سفید است. دروغ۱۳ و امثال آن نیز مجوزهای 
خاص دروغگویی می باشــد. متاسفانه برخی 
ظاهرا انگار قرار نیســت از این رفتار شیطانی 
فاصله گرفته و اجازه گســترش آن در جامعه 
را صادر می نمایند. البته اولین کلاس آموزش 

دروغ، خانه و خانواده می باشد. 

سازمان 
دروغ سازان

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-3
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بازهم وعده های سرخرمن

جينــا ريموندو؛ وزير تجارت آمريــكا، در ماه جولاى 2023 اعلام 
كرد كه تمركز چين بر توليد تراشه هاى جديد و پيشرفته مشكلى 
است كه بايد درباره آن فكر كنيم. توليدكنندگان تراشه آمريكايى 
يك ســوم كل فروش نيمه رسانا در جهان را به خودشان اختصاص 
داده اند. آن ها پيچيده تريــن ميكروپردازنده هاى جهان را طراحى 
مى كنند كه در موبايل هاى هوشمند، ديتاسنترها و الگوهاى هوش 
مصنوعى به كار مى روند. بااين حال نه شــركت هاى آمريكايى و نه 
توليدكنندگان قراردادى آسيايى، هيچ كدام از آن تراشه هاى پيشرو 
را در آمريكا نمى سازند. اهميت تراشه ها در اقتصادهاى مدرن و در 
عصــر هوش مصنوعى و واگذارى مركزيت آن ها به يكى از طرفين 
جنگ رقابتى، موضوعى اســت كه سياســت گذاران در واشنگتن 
نگران آن هستند. پاســخ آن ها به اين دغدغه، قانون تراشه  و علم 

بوده است.
با شيوع كرونا در جهان و تهديد زنجيره هاى ارزش جهانى، رويكرد 
جديدى براى سياست صنعتى در امريكا مطرح شد كه تا آن زمان، 
روساى جمهور و قانون گذاران در هر دو حزب به ميزان كمترى با 
آن موافق بوده اند. اين رويكرد جديد كه از ســال 2022 پررنگ تر 
شــده اســت، ســنت طولانى مدت نئوليبرال مبنى بر اينكه بازار 
آزاد تقريباً به طور انحصارى منابــع اقتصادى و توليدى با ماهيت 
غيرنظامى را تخصيص مى دهد را مى شكند. همچنين نشان دهنده 
انحراف راديكال از اين موضع سنتى است كه دولت فدرال به ندرت 
بايد در بازارها يا در تخصيص منابع مداخله كند. برعكس، در اين 
رويكرد جديد، دولت فدرال وظيفه ترويج و تأمين مالى توصيه هاى 
سياســت صنعتى را بــر عهده مى گيرد و ســنت طولانى مداخله 
حداقلى در اقتصــاد امريكا را زير پا مى گــذارد و به اولين بازيگر 
پيشــرو در سياست صنعتى تبديل مى شود؛ چيزى كه در كمتر از 

10 سال پيش قابل تصور نبود.
در همين رابطه دو قانون كليدى در سال 2022 تصويب 
شــدكه به طور قابل ملاحظه اى بر سياست صنعتى 
ايالات متحده در سال هاى آينده تأثير مى گذارد. اولين 
قانون معروف به قانون كاهش تورم (IRA) است كه 
در اوت 2022 (شــهريور 1401) تصويب شد. اهداف 
تصويــب اين قانون، بهبــود رقابت پذيرى اقتصادى، 
نوآورى و بهره ورى صنعتى امريكا است. دومين قانون 
هــم در اوت 2022 معــروف به قانون تراشــه و علم

 (CHIPS and Science Act) بــا هدف ايجاد 
مشــوق هايى در حوزه توليــد نيمه هادى ها پس 
از مدت هــا مطالعه و بحــث در كنگره به تصويب 
رسيد. بر اســاس اين قانون، 280 ميليارد دلار از 
بودجه فدرال در 10 ســال آينده به اين موضوع 
اختصاص يافته است كه بيشتر آن (200 ميليارد 

دلار) به ســمت تحقيق و تجارى ســازى تراشــه هاى پيشرفته و 
همچنين حمايــت از تحقيق و توســعه مرتبط بــا فناورى هاى 
پيشــرفته مانند محاسبات كوانتومى، هوش مصنوعى و رشته هاى 
علم، فناورى، مهندســى و رياضيــات (STEM) اختصاص يافته 
اســت. حدود 53 ميليارد دلار نيز براى حمايت از توليد تراشه در 
داخــل امريكا و حدود 24 ميليارد دلار اعتبار مالياتى براى ترويج 
توليد تراشه ارائه شــده است. مؤسسات نوآور در فرآيندهاى توليد 
نيز در حال تقويت هســتند و ايجاد مؤسســات جديد در سراسر 
امريكا برنامه ريزى شــده اســت. سه شــركت بزرگ توليدكننده 
تراشه هاى پردازنده؛ TSMC سامســونگ و اينتل، احتمالاً براى 
تأسيسات جديد توليد نيمه رسانا در ايالات متحده بودجه دريافت 

خواهند كرد.
قانون تراشــه و علم واكنش دولت فدرال ايالات متحده به كمبود 
تراشــه در بازارهاى بين المللى به دليل قطع زنجيره هاى عرضه و 
توليد ناشــى از اثرات بيمارى همه گير كرونا اســت. اين وضعيت 
نه تنها تأمين نيمه هادى هــا را براى مصارف غيرنظامى، بلكه براى 
مصارف نظامى نيــز خطرآفرين و موجب تضعيف امنيت ملى اين 
كشور تشخيص داده شده است. درواقع خطرات اقتصادى و امنيت 
ملى هر دو در كانون توجه اين قانون در اتخاذ رويكرد جديد آمريكا 
در تنظيم گرى توليد تراشه ها قرار داشته است. تداوم كندى توليد 
داخلى خودرو ناشى از كمبود تراشه نشان دهنده خطرات اقتصادى 
است. خطرات امنيت ملى شامل نياز وزارت دفاع به تأمين اجزاى 
حياتى سيســتم هاى الكترونيكى دفاع ملى از مكان هايى در آسيا 
مى شــود. تحت تقسيم كار جهانى موجود در توليد نيمه هادى، هر 
دو خطر قابل توجه هســتند. ايالات متحده در طراحى نيمه هادى 
مسلط است؛ اما سهم نسبتاً كمى و رو به كاهشى در ساخت تراشه 

دارد. در حــال حاضر ايالات متحده ســهم تقريبى 12 درصدى از 
توليــد نيمه هادى ها در جهــان را دارد؛ درحالى كه در دهه 1990 
اين ســهم 37 درصد بود. تايوان جايگاه غالب در ساخت را دارد و 
Leading-) تراشه هاى پيشرو (Foundries) «ريخته گرى هاى»

edge Chip) را در اختيار دارد كه مطابق با مشخصات مشترى 
توليــد مى كنند. مونتــاژ، آزمايش و بســته بندى نيمه هادى ها به 
 Contract) اجزاى نهايى عمدتاً توســط ســازندگان قــراردادى
Manufacturers) در تايــوان و چين انجام مى شــود. اين بدان 
معناســت كه عناصر مهم زنجيره تأمين نيمه هادى ها در معرض 
رويدادهاى ساير كشورها و در مورد شركت هاى تايوان و چين، در 

معرض دخالت دولت چين قرار دارند.
نيمه هــادى  ســاخت  كارخانــه  يــك 
(Semiconductor Fabrication Plant)
 نيازمندى هاى زيرســاختى گســترده اى دارد كــه بهروش هاى 
پيچيــده اى بــا مقررات گــذارى فــدرال، ايالتــى و محلــى در 
تعامــل قرار مى گيــرد. هدف قانون تراشــه افزايــش تعداد اين 
كارخانه هــا در ايالات متحــده اســت؛ اما حمايــت تنظيم گرانه 
زيرســاختى  ســرمايه گذارى هاى  و   (Regulatory Support)
(Infrastructure Investments) براى اطمينان از ســاخت اين 

كارخانه هاى جديد به هنگام و بدون اضافه بودجه موردنياز است.
آمريــكا متحــدان  بــا  تعامــل  تنظيم گــرى   
براى افـــــــزايش انعـــــطاف پذيرى در زنجيره تأمين مواد خام 
توليد نيمه هادى، گازها و مواد شــيميايى ضرورى است. شناسايى 
جانشين هايى براى برخى مواد شيميايى و گازهاى مورداستفاده در 
توليد نيمه هادى ها نيز تنظيم گرى ديگر و جدى ترى را مى طلبد؛ 
زيرا بحث گازهاى گلخانه اى مضر براى محيط زيست مورداستفاده 
در توليد نيمه هادى ها با مقررات و تعهدات قبلى 
ايالات متحده در تعارض جــدى قرار مى گيرد. 
انديشــكده مركز امنيت و فناورى هاى نوظهور 
تخمين مى زند كه شركت هاى مستقر در چين و 
تايوان، هر كارخانه جديد را در حدود 650 روزه 
مى ســازند. در آمريكا اما سازندگان بايد انبوهى 
از مقررات دولت محلى، ايالتى و فدرال را پشت 
ســر بگذارند و به همين دليــل اين زمان براى 
آن ها به 900 روز مى رسد. ساخت  و ساز كارخانه 
كه حدود نيمى از سرمايه يك كارخانه جديد را 
به خود  اختصــاص مى دهد، در آمريكا مى تواند 
40 درصد گران تر از آســيا هزينه داشته باشد. 
بعضى از هزينه هاى اضافى براى پيروى از قانون 

تراشه ها پرداخت  مى شوند.

خاطراتی 
از استاد 
امیرناصر کاتوزیان
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 قانون تراشه و علم:
اتخاذ رویکرد جدید آمریکا
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(آفتاب حقوقى   به همراه روزنامه سراسرى آفتاب يزد )

  فرشيد فرحناكيان
 عضو هيئت مديره 
كانون وكلاى مركز

دولت  واكنــش  علم  و  تراشه  قانون 
فدرال ايالات متحده به كـمبود تراشه 
قطع  دليل  به  بين المللى  بازارهاى  در 
از  ناشى  توليد  و  عرضه  زنجيره هاى 
اثرات بيمارى همه گير كرونا است. اين 
نيمه هادى ها  تأمين  نه تنها  وضعيت 
براى  بلكه  غيرنظامى،  مصارف  براى  را 
مصارف نظامى نيز خطرآفرين و موجب 
تضعيف امنيت ملى اين كشور تشخيص 

داده شده است. 

رهبر معظم انقلاب در دیدار هزاران نفر از بسیجیان تبیین کردند

مختصات جغرافیای سیاسی
جدید منطقه با  محوریت

هسته های مقاومت

دفاع وزیر کشور از حجاب بانان:

یکی می خواهد 
در مترو گل بدهد، 

یکی می خواهد 
تذکر زبانی بدهد، 

این ها مجوز لازم ندارد

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

نماینده مردم شاهین شهر:

سخنگوی کمیسیون تلفیق:

عضو کمیسیون انرژی:

تلاش می کنیم پرداختی ها 

به کارکنان دولت، کارگران و بازنشستگان 

به نرخ تورم نزدیک شود

روند بررسی بخش اول 

لایحه بودجه ۱۴۰۳ 

در مجلس

قطعی گاز و برق 

در زمستان 

به حداقل می رسد

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

عصر سه شنبه هفته جاری شــهردار تهران در 
حاشــیه مراســم افتتاحیه رویداد تهران آینده 
اظهار داشتند تهران در آینده نزدیک با مشکلات 
ترافیکی و آلودگی هوا خداحافظی می کند، طنزی 
تلخ و حکایتی از جنس حکایت های عبید زاکانی 
چراکه در ۲۰سال گذشته هیچ یک از شهرداران 
تهران نتوانســتند بر دو معضل عمده و اساسی 
کلانشهر تهران یعنی ترافیک و آلودگی هوا غلبه 
کنند با توجه به برخی نظرات اعضای شــورای 
 شــهر تهران مبنی بر مازوت سوزی آن یک ذره 
سوســوی امید به هوای پاک هم به خاموشــی 
می گراید چراکه براستی معضل ترافیک به قدری 
بغرنج و فلج کننده شده گویی بسیاری از اتوبان های 
تهران در ساعات پیک تردد به پارکینگی عظیم 
مبدل شده اند، آلودگی گسترده هوای تهران به 
اذعان کارشناسان باعث ایجاد مشکلات تنفسی 
و بیماری های متعددی برای ساکنین کلانشهر 
تهران شده اســت، افزایش بی رویه خودروهای 
بی کیفیت داخلی فاقد استاندارد آلایندگی یورو۵ 
و ســاخت و سازهای فاقد مجوز، تخریب فضای 
ســبز و نابودی درختان هم مزید بر علت شده، 
باتوجه به وجود ۹۳۰هزار واحد مسکونی فرسوده 
در این کلانشــهر، افزایــش بی رویه جمعیت و 
خودروهای داخلی لزوم برنامه ریزی شــهری و 
استفاده از متخصصین دانشگاهی و مهندسین 
زبده و معماران برجسته و سازمانهای مردم نهاد 
و موسســات علمی پژوهشــی امری ضروری و 

انکارناپذیر است...

طنزی 
برای تهران

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

از نیمروز شاد کریکت گرند تا بعدازظهر فسرده 
و غمین این حوالی درست ۹۴۹۱ روز راه بود. 
آن روز وقتی ترک اوغلان غرید و قند فریمان 
کلک کانگوروها را کند، ملبورن بر خاک نشست 
و خاکسترنشین شد. هزاران کیلومتر اینسوتر 
اما مام وطن با صدای پرواز پرندگان سپید، در 
پوســت خود نگنجید و میان آن همه ابر و آن 

همه باد، ایران یکپارچه شور و شعف شد.
آن روزها آنقدر غم و غصه کم بود که با آخرین 
ســوت ســاندروپلِ مجاری خود را به هر چه 
باداباد ســپردیم و پشت چهار راه ها یکدیگر را 
در آغــوش گرفتیم و کوچه پس کوچه ها را به 
وقت طوفان و کــولاک یوزها آکنده از هورا و 
هلهله کردیم. در هشــتمین روز آذر ۷۶ وقتی 
عابدزاده یک تنه هری کین و دار و دسته اش را 
مات کرد و تری ونبلز کبیر روی نیمکت زردها 
زانو زد، دنیا به کام کماندوهای بادوی برزیلی 
شــد. فرمانده رمانتیک و احساساتی که کنار 
نیمکت ایران از فرط شادی فیلتر سیگارش را 

تا ته کشید.
انگار دنیا در آن سال های غریبه با مجازستان 
 بیشــتر سر ســازگاری با ما را داشت که شهر 
شــب تا صبح نخوابید و روزنامه ها با تیترهای 
دواگُلی رنگ از حماسه اسطوره های مرتع سبز 
رونمایی کردند. در آن روزگار سهل که گرانی و 
بیکاری و فساد و افسردگی و هزار کوفت دیگر 
راه نفس ها را نبســته بود، فوتبال بهانه ای شد 

برای آنکه... 

ما بی چرا زندگانیم 
در جغرافیایِ بی لبخند!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-2
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جینــا ریموندو؛ وزیر تجارت آمریــکا، در ماه جولای 
۲۰۲۳ اعلام کرد که تمرکز چین بر تولید تراشه های 
جدید و پیشرفته مشکلی است که باید درباره آن فکر 
کنیم. تولیدکنندگان تراشــه آمریکایی یک سوم کل 
فروش نیمه رســانا در جهان را به خودشان اختصاص 
داده اند. آن ها پیچیده ترین میکروپردازنده های جهان 
را طراحــی می کنند که در موبایل های هوشــمند، 
دیتاسنترها و الگوهای هوش مصنوعی به کار می روند. 
بااین حال نه شرکت های آمریکایی و نه تولیدکنندگان 
قراردادی آسیایی، هیچ کدام از آن تراشه های پیشرو را 
در آمریکا نمی سازند. اهمیت تراشه ها در اقتصادهای 
مدرن و در عصر هوش مصنوعی و واگذاری مرکزیت 
آن ها به یکی از طرفین جنگ رقابتی، موضوعی است 
که سیاســت گذاران در واشنگتن نگران آن هستند. 
 پاســخ آن هــا به این دغدغــه، قانون تراشــه و علم 

بوده است.
با شــیوع کرونا در جهان و تهدید زنجیره های ارزش 
جهانی، رویکرد جدیدی برای سیاســت صنعتی در 
امریکا مطرح شــد که تا آن زمان، روسای جمهور و 
قانون گــذاران در هر دو حزب به میزان کمتری با آن 
موافق بوده اند. این رویکرد جدید که از ســال ۲۰۲۲ 
پررنگ تر شده است، ســنت طولانی مدت نئولیبرال 
مبنی بر اینکه بازار آزاد تقریباً به طور انحصاری منابع 
اقتصادی و تولیدی با ماهیت غیرنظامی را تخصیص 
می دهد را می شــکند. همچنین نشان دهنده انحراف 
رادیکال از این موضع ســنتی است که دولت فدرال 
به ندرت باید در بازارها یا در تخصیص منابع مداخله 
کنــد. برعکس، در این رویکرد جدیــد، دولت فدرال 
وظیفه ترویــج و تأمین مالی توصیه های سیاســت 
صنعتی را بر عهده می گیرد و سنت طولانی مداخله 
حداقلی در اقتصاد آمریکا را زیر پا می گذارد و به اولین 
بازیگر پیشرو در سیاســت صنعتی تبدیل می شود؛ 

چیزی که در کمتر از ۱۰ سال پیش قابل تصور نبود.
در همیــن رابطه دو قانون کلیدی در ســال ۲۰۲۲ 
تصویب شــد که به طور قابل ملاحظه ای بر سیاست 
صنعتی ایالات متحده در سال های آینده تأثیر می گذارد. 
 )IRA( اولیــن قانون معروف به قانون کاهــش تورم
اســت که در اوت ۲۰۲۲ )شــهریور ۱۴۰۱( تصویب 
شــد. اهداف تصویب این قانون، بهبود رقابت پذیری 
اقتصادی، نوآوری و بهره وری صنعتی آمریکا اســت. 
دومین قانــون هــم در اوت ۲۰۲۲ معروف به قانون 
تراشه و علم )CHIPS and Science Act( با هدف 
ایجاد مشوق هایی در حوزه تولید نیمه هادی ها پس از 
مدت ها مطالعه و بحث در کنگره به تصویب رسید. بر 
اســاس این قانون، ۲۸۰ میلیارد دلار از بودجه فدرال 
در ۱۰ سال آینده به این موضوع اختصاص یافته است 
که بیشتر آن )۲۰۰ میلیارد دلار( به سمت تحقیق و 
تجاری سازی تراشه های پیشرفته و همچنین حمایت از 
تحقیق و توسعه مرتبط با فناوری های پیشرفته مانند 
محاســبات کوانتومی، هوش مصنوعی و رشته های 
 )STEM( علــم، فناوری، مهندســی و ریاضیــات
اختصاص یافته است. حدود ۵۳ میلیارد دلار نیز برای 
حمایت از تولید تراشــه در داخل آمریکا و حدود ۲۴ 
میلیارد دلار اعتبار مالیاتی برای ترویج تولید تراشــه 
ارائه شده است. مؤسسات نوآور در فرآیندهای تولید نیز 

در حال تقویت هســتند و ایجاد موسسات جدید در 
سراسر آمریکا برنامه ریزی شده است. سه شرکت بزرگ 
تولیدکننده تراشه های پردازنده؛ TSMC سامسونگ 
و اینتل، احتمالاً برای تأسیسات جدید تولید نیمه رسانا 

در ایالات متحده بودجه دریافت خواهند کرد.
قانون تراشه و علم واکنش دولت فدرال ایالات متحده 
به کمبود تراشه در بازارهای بین المللی به دلیل قطع 
زنجیره های عرضه و تولید ناشی از اثرات بیماری همه گیر 
کرونا است. این وضعیت نه تنها تأمین نیمه هادی ها را 
برای مصارف غیرنظامی، بلکه برای مصارف نظامی نیز 
خطرآفرین و موجب تضعیف امنیت ملی این کشور 
تشخیص داده شده است. درواقع خطرات اقتصادی و 
امنیت ملی هر دو در کانون توجه این قانون در اتخاذ 
رویکرد جدید آمریکا در تنظیم گری تولید تراشــه ها 
قرار داشته اســت. تداوم کندی تولید داخلی خودرو 
ناشی از کمبود تراشه نشان دهنده خطرات اقتصادی 
اســت. خطرات امنیت ملی شامل نیاز وزارت دفاع به 
تأمین اجزای حیاتی سیســتم های الکترونیکی دفاع 
ملی از مکان هایی در آسیا می شود. تحت تقسیم کار 
جهانی موجــود در تولید نیمه هــادی، هر دو خطر 
قابل توجه هستند. ایالات متحده در طراحی نیمه هادی 
مسلط است؛ اما سهم نســبتاً کمی و رو به کاهشی 
در ساخت تراشــه دارد. در حال حاضر ایالات متحده 
ســهم تقریبی ۱۲ درصدی از تولید نیمه هادی ها در 
جهان را دارد؛ درحالی که در دهه ۱۹۹۰ این ســهم 
۳۷درصد بود. تایوان جایگاه غالب در ســاخت را دارد 
و »ریخته گری های« )Foundries( تراشه های پیشرو 
)Leading-edge Chip( را در اختیار دارد که مطابق 
با مشخصات مشتری تولید می کنند. مونتاژ، آزمایش و 
بسته بندی نیمه هادی ها به اجزای نهایی عمدتاً توسط 
 )Contract Manufacturers( ســازندگان قراردادی
در تایوان و چین انجام می شــود. این بدان معناست 
که عناصر مهم زنجیره تأمین نیمه هادی ها در معرض 
رویدادهای سایر کشورها و در مورد شرکت های تایوان 

و چین، در معرض دخالت دولت چین قرار دارند.
یــک کارخانه ســاخت نیمه هــادی نیازمندی های 
زیرساختی گسترده ای دارد که به روش های پیچیده ای 
با مقررات گذاری فدرال، ایالتی و محلی در تعامل قرار 
می گیرد. هدف قانون تراشه افزایش تعداد این کارخانه ها 
در ایالات متحــده اســت؛ اما حمایــت تنظیم گرانه 
ســرمایه گذاری های  و   )Regulatory Support(
)Infrastructure Investments(  زیرســاختی 
برای اطمینان از ســاخت این کارخانه های جدید به 

هنگام و بدون اضافه بودجه موردنیاز است.
تنظیم گری تعامل با متحــدان آمریکا برای افزایش 
انعطاف پذیــری در زنجیره تأمین مــواد خام تولید 
نیمه هادی، گازها و مواد شــیمیایی ضروری اســت. 
شناسایی جانشــین هایی برای برخی مواد شیمیایی 
و گازهــای مورداســتفاده در تولید نیمه هادی ها نیز 
تنظیم گــری دیگــر و جدی تری را می طلبــد؛ زیرا 
بحــث گازهای گلخانه ای مضر برای محیط زیســت 
مورداســتفاده در تولیــد نیمه هادی ها بــا مقررات 
 و تعهــدات قبلــی ایالات متحده در تعــارض جدی 

قرار می گیرد.
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1540-ایران خواهان گسترش جنگ نیست، 
اما برخ��ی تندروهای غربی به نظر تمایل به 
گس��ترش جنگ حتی ورود ایران به جنگ 

را دارند. 
1430- خیلی جالب اس��ت برخ��ی آقایان 
یک جبهه خاص ب��ا افرادی که دارند خود را 
بهترین ها می دانند خواهان یکدست سازی 
بدنه دولت هستند. خیلی هم خود و همفکران 

را شایسته ترین ها می داند! عجبا ! 
1440- آقای آقاتهرانی! ش��اید از نظر ش��ما 
جبهه ش��ما در مجلس موفق بوده اما کلیت 
مجلس ب��ا برخی نمایندگان در انجام برخی 
وظایف موفق نبوده و مورد رضایت مردم هم 

نیست! 
1510- ردصلاحیت ه��ا چرا باید به گونه ای 
باشد که صدای بسیاری از شخصیت ها و حتی 
افراد نزدیک به خالص سازان را هم دربیاورد؟! 
1345- واقعا از مجلس که پیگیر طرح صیانت 
و محدودیت اس��ت نمی توان توقع پیگیری 

اختلال و کندی سرعت اینترنت را داشت! 
1402- اگ��ر پس از جنگ غزه تش��کیلات 
خودگردان فلسطین این منطقه را اداره کند. 
آی��ا می توان امید به حل این مس��ئله بزرگ 

منطقه داشت؟ 
1420- آق��ای حدادع��ادل می گوین��د ب��ه 
اشخاصی که خواهان ورود ایران به جنگ غزه 
هستند باید گفت این همان چیزی است که 
اسرائیل می خواهد! واقعا چه کسانی خواهان 

ورود ایران به جنگ هستند؟ 
1220- اصلا قابل قبول نیست یک کنسرت 
مجوزدار به دلایل واهی و سلیقه ای لغو شود. 
این توهین ب��ه مردم و هنرمن��دان و حتی 

توهین به مجوزهای ارشاد است! 
1231- فارن پالیسی در گزارشی با توجه به 
مسائل جنگ غزه و مسائل دیگر مدعی شده 
فق��ط یک گام تا جنگ جهانی فاصله داریم. 

عجب ادعای سنگینی کرده! 
1245- این درست نیست در برخی شهرها 
بخواهند کنسرت ها را لغو کنند. مگر می شود 
ش��هرهای کش��ور را برای اجرای کنس��رت 
تقسیم بندی کرد؟ چه بدعت های ناپسندی! 

1102- در خبرها آمده کمیس��یون تلفیق 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان را تصویب 
ک��رده. امیدواریم این اتفاق بیفتد کمی از بار 

مالی بازنشستگان کاسته شود. 
1120- به نظر در دوره وزیر ارتباطات فعلی 
رکورددار اختلال در اینترنت هستیم. کسب 
این رک��ورد را به ایش��ان تبریک می گوییم. 
خصوصا که اختلال ها باعث بروز مش��کلات 

اقتصادی هم می شود. 
1140- با طرح بهره مندسازی ایرانیان برای 
بنزین مجلس چه فکری درسر دارد؟ ظاهرا 

نمی دانند برای بنزین باید چه کنند؟ 
آفتاب یزد: طرح بسیار خوبی است که 

پایه گذار آن دولت آقای روحانی بود.
1150- کسانی که مخالف احیای برجام بودند 
انگار مخالف بهتر شدن اوضاع اقتصادی مردم 

بودند. این واقعیت را مردم خوب می دانند. 
1011- جنگ طلبی های اسرائیل مانع بزرگ 
بر س��ر راه ادامه آتش بس اس��ت. نتانیاهو و 
از افراطی ترین سیاس��تمداران  همفکرانش 
جهان هس��تند که از هر جنایت و فاجعه ای 

ابایی ندارند. 
1021- متأس��فانه در بیشتر مناطق کشور 
کمبود آب وجود دارد. مشکلی که سالهاست 
با آن دست به گریبان هستیم حتی بارش های 
خوب و س��یل ها هم این کمبودها را برطرف 

نکرده. پس چه باید کرد؟ 
1041- طبق برخ��ی آمارها آمادگی تهران 
برای زلزله احتمالی کمتر از 30 درصد است. 
این یعنی خدایی نک��رده بروز فاجعه پس از 

زلزله ! 
0950- وزیر ارش��اد در جمل��ه ای جالب در 
وصف آیت الله رئیسی گفتند در دنیایی تاریک 
که روش��نی اندیشه دیریاب اس��ت. آیت الله 

رئیسی حلقه وصل مظلومان است! 
2145- وزیر ارتباطات به جای پاس��خگویی 
درس��ت در مورد اخت��لال در اینترنت فقط 
توجیه می کند که اختلال در همه جا هست. 
در ترکی��ه هم اختلال اینترنت هس��ت. این 

روش پاسخگویی به مطالبات مردم نیست. 
2250- روزنامه جوان از خانم انسیه خزعلی 
معاون رئیس جمهور گلایه کرده و نوشته ایده 
بازیگر ش��دن طلبه های زن غیرکارشناسی 

است! 
2035- حتی خود آق��ای مخبر معاون اول 
رئیس جمهور گفتند مجوزهای وزارت ارشاد 
برای مراس��م های فرهنگی باید مورد احترام 
همه دس��تگاه های باش��د. واقع��ا لغو برخی 
کنسرت ها با وجود مجوز داشتن ناراحت کننده 

است. 
2105- آی��ا صحت دارد آق��ای جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور سابق به جرم توهین 
و افت��را به آقای قالیباف محک��وم به 12 ماه 
حبس تعزیری ش��ده؟ این موضوع قابل حل 

نبود؟ 
2020- آقای محس��ن رضایی چندی پیش 
گفته بودن��د در روزهای آین��ده جبهه های 
جنگ��ی جدیدی در غزه باز خواهد ش��د. ما 
امیدواریم این جنگ خانمانسوز در غزه زودتر 

پایان یابد. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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< ت��اش می کنی��م پرداختی ها به کارکنان دولت، کارگران و بازنشس��تگان به نرخ تورم 
نزدیک شود

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش خواهیم کرد وضعیت پرداختی به کارکنان 
دولت و همچنین کارگران شاغل و بازنشستگان به شرایطی برسد که به میزان روند افزایشی 
تورم نزدیک شود. حسینعلی حاجی دلیگانی در خصوص عدد پیشنهادی دولت برای افزایش 
حقوق کارکنان دولت در لایحه بودجه که 1۸ درصد عنوان شده، گفت: در کمیسیون تلفیق 
بودجه س��ال 1403 به همراه دیگر همکاران تلاش خواهیم وضعیت پرداختی به کارکنان 
دولت و همچنین کارگران شاغل و بازنشستگان به شرایطی برسد که به میزان روند افزایشی 

تورم نزدیک شود و قطعاً این مهم را دنبال خواهیم کرد.
این نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی در پاس��خ به این که باتوجه به اینکه امس��ال هم 
همسان سازی حقوق بازنشستگان به تصویب رسیده شاهد نوعی مخالفت از سوی دولت 
بودیم، بیان کرد: به هر حال دولت هم دلایلی برای این مباحث خودش دارد ما تلاش خواهیم 

کرد تا کار کارشناسی که انجام شود.
وی تاکید کرد: سعی خواهیم داشت تا آنجایی که ظرفیت کشور باشد به نحوی لایحه را 
اصلاح کنیم که به هر حال ش��رایط برای زندگی ش��اغلین و بازنشستگان در حد معقولی 

باشد./ایلنا

< روند بررسی بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ در مجلس
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1403 به ارائه توضیحاتی درباره روند بررسی 
این لایحه در کمیسیون تلفیق و همچنین صحن علنی مجلس شورای اسلامی پرداخت. 
رحیم زارع اظهار کرد: طبق ماده 1۸2 اصلاحیه آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
لایحه بودجه در دو بخش به مجلس تقدیم می شود. بخش اول مربوط به ماده واحده مشتمل 
بر احکام، منابع و مصارف، ترازهای عملیاتی، سرمایه ای و مالی بودجه عمومی دولت سقف 
منابع بودجه عمومی دولت به تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی آنها 
اس��ت.وی اضافه کرد: هفته آینده بعد از تقدیم بخش اول لایحه بودجه به مجلس شورای 
اسلامی، لایحه به کمیسیون تلفیق ارجاع می شود. کمیسیون تلفیق پنج روز فرصت دارد که 
گزارش خود را درباره رد یا تایید کلیات به هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ارسال کند 
در صورتی که مجلس کلیات لایحه بودجه را تصویب نکند لایحه به دولت ارجاع می شود 

دولت ظرف هفت روز لایحه را با اصلاحات به مجلس تقدیم کند.
زارع ادامه داد: اگر مجلس ش��ورای اس��لامی کلیات را به تصویب برساند مجددا لایحه به 
کمیسیون تلفیق برای بررسی جزییات بخش اول آن ارجاع می شود. سخنگوی کمیسیون 

تلفیق لایحه بودجه سال 1403 با بیان این که مهلت مجلس برای رسیدگی به بخش اول از 
زمان وصول حداکثر دو ماه است اظهار کرد: بعد از اتمام رسیدگی بخش اول لایحه بودجه، 
مصوبات مجلس ش��ورای اسلامی به شورای نگهبان ارسال می شود و بعد از تایید شورا به 
دولت ابلاغ خواهد شد، سپس دولت موظف است حداکثر 10 روز از زمان ابلاغ بخش اول 
قانون بودجه جداول تفصیلی بودجه را به مجلس برای بررسی و تصویب ارجاع دهد؛ بررسی 
جداول موضوع جدیدی است که تاکنون در آیین نامه به این شکل وجود نداشته است./ایسنا

< قطعی گاز و برق در زمستان به حداقل می رسد
 یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: با تدابیر اندیشیده شده قطعی گاز 
و برق در زمستان سال جاری به حداقل خواهد رسید و اگر در مواردی قطعی رخ داده است 
ناشی از ایجاد مشکل در شبکه انتقال است. قاسم ساعدی درباره تمهیدات اندیشیده شده 
برای تامین برق و گاز در فصل زمستان، بیان کرد: وزارت نفت و دولت و کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی برنامه خوبی را تنظیم کرده اند تا در زمستان پیش رو از قطعی گاز 
جلوگیری ش��ود. با توجه به شدت سرما این احتمال وجود دارد که شبکه های انتقال ما با 

یخبندان مواجه شوند که تمهیدات لازم اتخاذ شده تا از این موارد پیشگیری شود.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه با بیان اینکه سال به سال شاهدیم که قطعی 
گاز در ایام زمستان به حداقل می رسد، اظهار کرد: در زمستان سال جاری نیز تدابیر لازم 
اندیشیده شده تا قطعی گاز و برق به حداقل برسد و نگرانی مردم در این حوزه مرتفع شود. 
نماینده مردم دشت آزادگان در مجلس شورای اسلامی گفت: در حوزه آب نیز کمبود آبی در 
مخازن و پشت سدها دیده نمی شود. پیش بینی ها حاکی از نزولات الهی است. کشور در حوزه 
آبی نیز شرایط نرمالی دارد و اگر بعضا قطعی هایی رخ می دهد ممکن است که شبکه های 
انتقال دچار مشکل شده باشند.ساعدی در پایان تصریح کرد: در حوزه برق نیز معمولا در 
فصل گرما با مشکلاتی مواجه هستیم که ان شاءالله با تدابیر اندیشیده شده در این حوزه نیز 

دچار مشکلی نخواهیم شد./ایسنا

<میزان افزایش حقوق در سال آینده باید مطابق با تورم باشد
 رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1403 گفت: میزان افزایش حقوق کارمندان 
دولت و بازنشس��تگان در س��ال آینده باید مطابق با تورم و عدالت محور باش��د. حمیدرضا 
حاجی بابایی با اش��اره به لایحه بودجه س��ال 1403 که قرار است در روزهای آینده تقدیم 
مجلس شود، اظهار کرد: نارضایتی از میزان افزایش حقوق وجود دارد مبنی بر این که مطابق 
تورم نیست و در آن عدالت رعایت نشده است لذا انتظار می رفت که دولت میزان افزایش 

حقوق را مبتنی بر عدالت محوری و حداقل نزدیک به تورم تعیین می کرد.
وی اضافه کرد: دولت ها قانون برنامه ششم توسعه درباره افزایش حقوق کارکنان مبتنی بر 
میزان تورم را اجرا نکردند ما برای این که این مشکل در آینده تکرار نشود در برنامه هفتم 
توسعه تصویب کردیم که افزایش حقوق بازنشستگان به میزان 90 درصد حقوق شاغلان 
هم تراز باشد. در واقع به سمت متناسب سازی حقوق رفتیم. رئیس کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه سال 1403 اظهار کرد: باید در تعیین میزان افزایش حقوق کارکنان و بازنشستگان در 

سال آینده دو مولفه عدالت محوری و تطابق با تورم رعایت شود./ایسنا

< مردم قم نباید از دریافت تسهیات بانکی پشیمان شوند
 نماینده مردم قم در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: بانک های استان به ویژه بانک های 
خصوصی منابعی که از مردم قم جذب کرده اند را در استان های دیگر در پروژه های مختلف 
هزینه می کنند که این بزرگترین ناعدالتی در حق مردم قم است. حجت الاسلام و المسلمین 
مجتبی ذوالنوری، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم قم، در جلسه شورای 
اداری استان قم، گفت: واقعیت این است که اگر در قسمتی از امور کشور فردی نسبت به 
مردم و منافع آن ها کج روی و کم کاری کند، ما به عنوان نمایندگان ملت وظیفه داریم نسبت 

به آن مسئله ورود کرده و تذکرات لازم را ارائه دهیم.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: حوزه اقتصاد یکی از مهم ترین مسائلی است که 
مدیریت استان باید به آن توجه داشته باشد؛ استان قم در حوزه اقتصاد ظرفیت خوبی دارد 
که باید از آن به درس��تی اس��تفاده کرد. وی ادامه داد: شناخت اقلیمی همچون آب و هوا، 
وضعیت صنایع موجود از اصلی ترین ارکانی اس��ت که معاون جدید اقتصادی استاندار قم 

نسبت به آن باید اهتمام جدی داشته باشد.
ذوالنوری گفت: صنایعی که در شأن مردم و جوانان قم و با مسائل فرهنگی قم سازگار است 
باید در اس��تان ایجاد شوند، نیاز به این نداریم که به همه صنایع در قم اجازه فعالیت داده 
تا فعالیت آن ها مش��کلات مختلف از جمله آلایندگی برای مردم ایجاد کنند. نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بانک های استان به ویژه بانک های خصوصی منابعی که از 
مردم قم جذب کرده اند را در استان های دیگر در پروژه های مختلف هزینه می کنند که این 

بزرگترین ناعدالتی در حق مردم قم است.
ذوالنوری عنوان کرد: متأسفانه در چند وقت اخیر گزارشاتی رسیده است که یکی از بانک ها 
تسهیلاتی بیش از یک هزار میلیارد تومان را به یک مجموعه ای کلان که کار آن فروشندگی 
است اختصاص داده است. وی افزود: این خیانت به مردم قم است؛ متاسفانه برخی افراد برای 
راه اندازی کار خود به چند صد میلیون تومان تسیهلات بانکی نیاز دارند اما در بروکراسی 

اداری چنان گم می شود که از گرفتن آن تسهیلات پشیمان می شود.
ذوالن��وری در پایان اظهار ک��رد: از معاون جدید هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری قم 
می خواهیم از همین ابتدا به این موضوع رسیدگی کرده و اجازه ندهند حق مردم قم ضایع 

شود./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

حضرت آیت الله خامنه ای منطق امام خمینی)ره( در ایجاد بسیج را »مقاوم سازی حداکثری 
ایران در مقابل تهدیدها و خطرات« دانستند.

 ب��ه گزارش ایس��نا، حضرت آیت الله خامن��ه ای رهبر معظم انقلاب اس��لامی در دیدار 
هزاران نفر از بس��یجیان سراس��ر کش��ور، منطق ام��ام خمینی)ره( در ایجاد بس��یج 
را »مقاوم س��ازی حداکث��ری ایران در مقابل تهدیدها و خط��رات« خواندند و با تبیین 
ش��اخصه های فرهنگ و تفکر بسیجی و بیان توصیه های مهم کاربردی، تأکید کردند: 
پیش بینی و بشارت امام درباره تشکیل هسته های مقاومت جهانی محقق شده و طوفان 
خاموش ناشدنی الاقصی، شکل دهی یک جغرافیای جدید سیاسی در منطقه غرب آسیا 
را تسهیل کرد که آمریکازدایی و ایجاد دوگانه »مقاومت و تسلیم« به جای دوگانه های 
جعلی و تحمیلی و تسریع در حل مسئله  فلسطین، مهمترین خصوصیات این جغرافیای 

جدید سیاسی است.
ایش��ان در آغاز سخنانش��ان در این دیدار که به طور هم زمان برای حوزه های مقاومت 
بسیج در سراسر کشور پخش می شد، بسیج را یادگار گران بهای امام خمینی برشمردند 

و افتخار امام به بسیجی بودن را نشان دهنده شأن عظیم بسیج دانستند.
ایش��ان، دوراندیش��ی امام در تشخیص نیاز مبرم کشور به یک نیروی عظیم مردمی را 
منطق تشکیل بسیج خواندند و گفتند: منطق حداکثرسازی امکان مقاومت کشور در 
مقابل همه خطرات و تهدیدها، امروز و در آینده هم مس��تحکم و جاری است و وجود 
بسیج برای »دفاع همه جانبه مادی و معنوی از هویت ملی، امنیت ایران و منافع ملت«، 
کاملا ضروری است. رهبر انقلاب کارنامه بسیج در 44 سال اخیر را نشانه دقیق بودن 
هدف گذاری امام در ایجاد این نهاد مردمی دانستند و افزودند: عملکرد سرنوشت ساز و 

پیروزی آفرین بسیج در دفاع مقدس، نمونه ای روشن از دوراندیشی امام بود.
ایش��ان در تبیین جایگاه بس��یج در مکتب امام به دو جمله امام راحل استناد کردند و 

گفتند: بسیج در نگاه امام لشکر مخلص خدا و مدرسه عشق است.
رهبر انقلاب، اس��تفاده امام از تعبیر لش��کر را نشان دهنده وجه رزمی بسیج خواندند و 
گفتن��د: رزمندگی یعنی ترکیب قدرت »مادی و جس��مانی«، قدرت »روحی و اراده و 

شجاعت« و قدرت »فکری« یعنی تدبیر و ترفند جنگی.
حضرت آیت الله خامنه ای در تبیین »لش��کر مخلص خدا« نیز گفتند: این جمله امام 

یعنی بسیج و بسیجی، خالصانه برای خدا می رزمد و در رزم، مظهر اشدّاء است.
ایش��ان، استفاده امام خمینی از تعبیر مدرسه عشق را برای بسیج، نشانه این حقیقت 
دانستند که بسیج »با عشق به خدا و معنویت و مردم«، در مسیر حق حرکت می کند 

و عشق واقعی را تعلیم می دهد و تدریس می کند.
رهبر انقلاب اسلامی عملکرد بسیج را تجلی این مفاهیم برشمردند و گفتند: بسیج در 
دفاع مقدس با قله های درخشانی چون سردار سلیمانی، صیاد شیرازی، همت، بابایی، 
شیرودی، همدانی و صدها سردار دیگر کاری کارستان کرد که این حرکت در دفاع از 

حرم و میدان های دیگر هم ادامه داشت.
ایشان با اشاره به حضور نمایان بسیج در میدان های محبت و خدمت و تلاش از جمله 
در عرصه های سازندگی، سلامت، بلایای طبیعی و علم و پژوهش، شهید فخری زاده و 
مرحوم کاظمی آشتیانی )موسس پژوهشگاه رویان( را دو بسیجی عرصه علم و دانش 

خواندند که مرزهای علم را در کشور جابجا کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با بیان مفهوم وس��یعی از بسیج تأکید کردند: بسیج بیش از 
اینکه یک سازمان باشد، یک فرهنگ و تفکر است و هر فردِ صاحب این فرهنگ و تفکر 
ولو در سازمان بسیج نباشد،  یک بسیجی است و با این توصیف، جمع کثیری از ملت 

بسیجی هستند بدون اینکه در سازمان بسیج عضو باشند.
رهبر انقلاب سپس به تبیین خصوصیات مهم فرهنگ بسیجی پرداختند.

مردمی بودن، داش��تن تعهد و احساس مس��ئولیت، بی اعتنا نبودن به مسائل جاری و 
آینده کش��ور، درک معنای انقلاب، انقلابی بودن، نظم ناپذیر نبودن، قانون گریز نبودن 
و هنجارش��کن نبودن از جمله ویژگی هایی بود که ایشان در تشریح فرهنگ بسیجی 

بکار بردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در همین زمینه افزودند: بسیجی البته ممکن است به مطلبی 
یا شخصی یا واقعیتی معترض باشد اما این اعتراض را با هنجارشکنی بیان نمی کند تا 

با دشمن مخرج مشترک پیدا نکند.
پرهیز از کارهای نمایشی و بدون محتوا و ویترینی، یاری افراد ضعیف، مواجهه با ظالم، 
دوری از کبر و غرور، پرهیز از طلبکاری از انقلاب و کشور و ملت، تکلیف گرایی، پرهیز 
از ص��رف امکانات و توانایی های س��ازمانی برای منافع ش��خصی و امانت داری از دیگر 

خصوصیاتی بود که رهبر انقلاب برای تبیین ویژگی های فرهنگ بسیجی برشمردند.
ایش��ان در نکته ای مهم گفتند: فرهنگ بس��یجی -همچنان که در کمک به مردم در 
بلایای طبیعی شاهد بودیم- خدمت به همه مردم است؛ فراتر از دین و قومیت و سلیقه 

سیاسی مردم. ایشان امام خمینی را مظهر همه ویژگی های فرهنگ بسیجی نامیدند و 
گفتند: امام همیشه خود را بدهکار مردم و پایین تر از آنها می دانست و لحظه ای از عمر 

خود را در جهت تأمین منافع خود صرف نکرد.
»جنبه فراملی و فرامرزی« خصوصیت برجس��ته دیگر بس��یج بود که حضرت آیت الله 
خامنه ای درباره آن گفتند: بش��ارت امام بزرگوار درباره »تش��کیل هسته های مقاومت 
جهانی« امروز در منطقه محقق ش��ده و هس��ته های مقاومت در حال تغییر سرنوشت 

منطقه هستند که یک نمونه آن، همین طوفان الاقصی است.
ایشان با اشاره به نقشه شکست خورده آمریکایی ها برای تغییر نقشه جغرافیای سیاسی 
غرب آس��یا، خاطرنش��ان کردند: آنها چند س��ال قبل در قضیه لبنان گفتند به دنبال 
تشکیل »خاورمیانه جدید« بر اساس نیازها و منافع نامشروع خودش هستند که البته 

ناکام ماندند. 
ایش��ان با برشمردن نمونه های شکس��ت آمریکا در ایجاد نقشه جدید منطقه گفتند: 
آمری��کا به دنبال نابود کردن حزب الله ب��ود اما حزب الله بعد از جنگ 33 روزه، بیش از 

10 برابر گذشته قوی تر شد.
حض��رت آیت الله خامنه ای ناکام��ی آمریکا در بلعیدن ع��راق از طریق ایجاد حکومت 
آمریکایی و حاکم کردن یک ژنرال آمریکایی یا یک رئیس غیرنظامی آمریکایی و حتی 
یک عراقی وابسته به آمریکا را در مقاطع پس از اشغال، یکی دیگر از جلوه های شکست 
تشکیل خاورمیانه جدید خواندند و افزودند: در عراقی که آنها به دنبال بلعیدن آن بودند، 

امروز هسته های مقاومت در قضیه فلسطین وارد شده اند.
رهبر انقلاب، شکست آمریکایی ها در تسلط بر سوریه از طریق عوامل نیابتی آن مانند 
داعش و النصره را نمونه دیگری از ناکامی آنها دانستند و گفتند: یک برنامه دیگر آنها در 
طرح خاورمیانه جدید، تمام کردن مسئله فلسطین به نفع رژیم غاصب بود به گونه ای که 
چیزی به نام فلسطین باقی نماند، اما همان طرح خائنانه دو دولتی هم که قبلًا تصویب 
کرده بودند، محقق نشد و موقعیت و پیشرفت امروز فلسطین و حماس و جهاد اسلامی 

و سایر گروه های مقاومت قابل مقایسه با 20 سال قبل نیست.
ایش��ان در نوعی جمع بن��دی، تأکید کردند: البته جغرافیای سیاس��ی منطقه در حال 

دگرگونی است اما نه به نفع آمریکا بلکه به نفع جبهه مقاومت.
حضرت آیت الله خامنه ای با برش��مردن خصوصیات نقشه جدید و در حال شکل گیری 
غرب آسیا گفتند: خصوصیت اول غرب آسیای جدید، »آمریکازدایی یعنی نفی سلطه 
آمریکا بر منطقه« اس��ت که البته این به معنی قطع روابط سیاس��ی کشورها با آمریکا 
نیس��ت بلکه به معنی زائل ش��دن قدرت و تسلط سیاسی آمریکا است و همانگونه که 
می بینیم برخی کشورهای صد در صد تابع هم در حال زاویه گرفتن با آمریکا هستند.

ایش��ان از جمله اقدامات سالهای دور و نزدیک آمریکا برای تسلط بر منطقه را تقویت 
رژیم صهیونیستی و تشویق کشورها به ارتباط با آن خواندند و افزودند: یک نشانه واضح 
و آشکار آمریکازدایی از منطقه، حادثه عمیقاً تاریخ ساز طوفان الاقصی است که اگرچه 
علیه رژیم صهیونیس��تی بود اما در جهت آمریکازدایی است؛ زیرا جدول سیاست های 
آمریکا را در منطقه بهم ریخته و با استمرار آن، جدول سیاست های آمریکا در منطقه 

محو خواهد شد. 
»بهم ریختن دوگانه های جعلی و تحمیلی در منطقه« خصوصیت دیگر غرب آس��یای 
جدید اس��ت که رهبر انقلاب با اش��اره به آن گفتند: دوگانه های »عرب و غیر عرب«، 
»شیعه و سنّی« و افسانه هلال شیعی، رنگ باخته که نمونه واضح آن در قضیه فلسطین 
است چرا که در طوفان الاقصی و قبل از آن، بیشترین کمک را به فلسطینیان شیعیان 

ع��رب و غیر عرب کرده اند. حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: در مقابل آن دوگانه های 
تحمیلی، دوگانه جدیدی به نام »مقاومت و تسلیم« بر منطقه حاکم شده است و امروز 
جریان مقاومت یعنی تس��لیم نبودن در برابر »زورگوی��ی، زیاده خواهی و دخالت های 

آمریکا«، یک جریان واضح در منطقه است.
ایش��ان »حل مسئله فلس��طین« را خصوصیت دیگر غرب آسیای جدید و در حال 
شکل گیری دانستند و افزودند: مسئله فلسطین به توفیق الهی به سمت حل شدن 
یعنی تشکیل حاکمیت فلسطینی در همه سرزمین فلسطین در حال حرکت است.

رهبر انقلاب با اش��اره به طرح و منطق دنیاپس��ند، قابل قبول و متمدنانه جمهوری 
اس��لامی برای فلس��طین یعنی همه پرس��ی از همه فلس��طینی ها گفتن��د: غیر از 
اشغالگران، همه فلسطینی ها چه ساکنان فلسطین چه ساکنان کشورهای همسایه 
و اردوگاهها و مناطق دیگر باید بتوانند برای اداره فلس��طین نظر دهند البته برخی 
می گوین��د رژیم صهیونیس��تی زیر بار ای��ن طرح نمی رود اما باید ای��ن اراده به آن 
تحمیل ش��ود و اگر این طرح دنبال ش��ود که ان ش��اءالله دنبال خواهد ش��د و اگر 
 هسته های مقاومت، اراده و عزم خود را به طور جدی دنبال کنند، این هدف محقق 

خواهد شد.
ایشان با اشاره به انتساب یک نظر دروغ به جمهوری اسلامی ایران از زبان برخی ها در 
دنیا مبنی بر به دریا ریختن یهودیان و صهیونیست ها برای حل مسئله فلسطین، گفتند: 
نظر جمهوری اسلامی به دریا ریختن کسی نیست بلکه این است که باید دولتی با نظر 

مردم فلسطین تشکیل شود و درباره این گونه افراد نیز همان دولت تصمیم بگیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه حادثه مهم و بی نظیر طوفان الاقصی باعث 
نزدیک ش��دن اهداف و تسهیل راه شده است، گفتند: رژیم صهیونیستی که اعصابش 
از این طوفان تکه پاره ش��ده، برای خاموش کردن آن دس��ت به بمباران بیمارستان و 
مدرسه و جمعیت های مردمی و کشتن کودکان کرد که البته با این جنایت ها نتوانسته 

و نخواهد توانست طوفان الاقصی را از بین ببرد.
ایش��ان با اشاره به ناکامی رژیم صهیونیستی در همه اهداف خود در این جنگ، تأکید 
کردند: این شکست با عصبانیت و وحشی گری ها جبران نمی شود بلکه اینگونه اقدامات 
باعث بی آبرویی بیش��تر رژیم صهیونیستی و آمریکا و حتی بی آبرویی فرهنگ و تمدن 

غرب شده است.
ایش��ان با تقبیح موضع گیری یکی از س��ران غربی در زمینه توجیه جنایت های رژیم 
صهیونیستی با عنوان »دفاع از خود«، گفتند: فرهنگ و تمدن غربی این است که اسم 
به شهادت رساندن 5 هزار کودک فلسطینی و استفاده از بمب فسفری را دفاع از خود 

می گذارند؛ بنابراین فرهنگ غرب هم در این قضیه بی آبرو شد.
رهبر انقلاب، فجایع 50 روز گذش��ته را فش��رده  ی ۷5 س��ال جنایت صهیونیس��ت ها 
در فلس��طین خواندن��د و افزودند: کش��تار و آواره کردن مردم اع��م از زن و کودک و 
شهرک س��ازی با ویران کردن خانه ها و مزارع فلسطینیان از جمله جنایت های مستمر 
 اش��غالگران در این ۷5 س��ال بود که همه آن جنایت ها را به صورت فش��رده در این

 50 روز نیز انجام دادند.
حضرت آی��ت الله خامنه ای همچنین تأکید کردند: طوفان الاقصی خاموش ش��دنی 

نیست و ان شاءالله این وضع نیز ادامه نخواهد یافت.
بخش پایانی س��خنان حضرت آی��ت الله خامنه ای به بی��ان توصیه های کاربردی به 

سازمان بسیج و همه بسیجیان اختصاص داشت.
بصیرت افزایی، داشتن ابتکار عمل در مسائل مهم، پرهیز از بازی در زمین دشمن، 
امیدواری مس��تمر به آینده با تکیه بر پیش��رفت های حقیقی کشور در شدیدترین 
تحریم ها و فش��ارها، پرهیز از غرور، قدردانی نعمت بس��یجی ب��ودن و آن را امانت 
گران بهای خدا دانس��تن، توکل همیشگی بر پروردگار، جذب »نیروهای طراح« در 
کنار نیروهای عملیاتی و اهمیت دادن بیش��تر ب��ه تدبیر و فکر و طراحی، از جمله 

توصیه های ایشان به بسیج و بسیجیان بود.
رهب��ر انقلاب همچنین  پرهی��ز از دوقطبی های کاذب را م��ورد تأکید قرار دادند و 
افزودن��د: برخی اظهارات در فضای مجازی و جدا کردن مردم تحت عناوینی مانند 
»طرف��دار ای��ن یا آن«، واقعا جای گله دارد؛ کس��انی که دی��ن و مبانی و انقلاب و 
ولایت فقیه را قبول دارند، با هر اختلاف س��لیقه برادرهای ش��ما هس��تند و نباید 

دچار دودستگی شد.
در ابتدای این دیدار س��ردار غلامرضا س��لیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
ضم��ن بیان گزارش��ی از آخری��ن اقدامات این س��ازمان در زمینه ه��ای فرهنگی، 
اجتماعی، امنیتی و علمی؛ »جهاد تبیین«، »جهاد خدمت« و »جهاد امیدآفرینی« 
 را 3 رویک��رد اصلی بس��یجیان برش��مرد و ب��ر آمادگی ای��ن نیرو ب��رای مقابله با 

هرگونه تهدید علیه کشور و مبارزه با جنایات رژیم صهیونیستی تأکید کرد.

 رهبر معظم انقلاب در دیدار هزاران نفر از بسیجیان تبیین کردند

مختصات جغرافیای سیاسی جدید منطقه با  محوریت هسته های مقاومت

سازمان دروغ سازان
ادامه از صفحه اول:

همینط��ور که به فرزندان آموزش و مجوز می دهیم حض��ور ما در خانه را انکار کرده 
واز آن ه��ا می خواهیم برخی دروغ های ریز و درش��ت را بگوین��د در واقع به فرزندان 
دروغگویی را آموزش می دهیم. گاهی س��وگند های مختلف را چاش��نی گفتمان های 
خ��ود ک��رده و حتی از ک��ودکان می خواهیم س��وگند بخورند. از نگاه رفتارشناس��ی 

اجتماع��ی گاهی نگفتن واقعیت هم اندازه دروغگویی می باش��د. متاس��فانه برخی از 
رس��انه ها در جامعه یا در فضای مجازی با بزرگنمایی برخی از رویدادها به توس��عه و 
گسترش دروغگویی کمک کرده و جامعه را به سمت انحراف ارتباطی سوق می دهند. 
خل��ف وعده نیز یکی از چهره های دروغ پردازی می باش��د. والدی��ن باید دقت نمایند 
هنگام وعده دادن به فرزندان موضوع تحقق قول و قرار خود را ارزیابی نموده و اجازه 
ندهند فرزندان در مورد ارزش��یابی قول و قرار آن ها دچار محاس��به نادرست گردند. 
ش��وربختانه امروز در کش��ور ما وعده های خالی ازعمل وقول های بی اس��اس از سوی 

بعضی از مدیران و دولتمردان به وفور ملاحظه می شوند. فرزندان و جوانان رفتارهای 
م��ا را نم��اد باورهای دینی قلمداد ک��رده و هرگونه لغزش در آن ه��ا را با ترازو ایمان 
س��نجه می نمایند. این روزها وعده های بی اس��اس به وفور دیده می شود و دولتمردان 
بای��د در ای��ن مقولات تجدید نظر نمایند. گاهی تکرار دروغ توس��ط یک یا چند نفر، 
آن ه��ا را تبدیل به یک زنجیره ویا س��ازمان دروغ پردازی نموده و اولین آس��یب این 
 حرکت تهی ش��دن جامع��ه از اعتماد اجتماعی و گرایش آن ها به رس��انه های بیگانه

 خواهد بود.
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:  در این یادداشت در نظر داریم 
به پدیده ی هولناک »خشکس��الی«، ورای انگاره های سیاس��ی بنگریم و ایرانِ مثلًا 
1420 را به تصویر بکشیم. پس نخست بخش هایی از دو کتابِ »قوی سیاه« نوشته  
»نس��یم نیکلاس طالب« و »جهان در صد سال آینده« نوشته ی »جورج فریدمن« 

را مرور می کنیم.

<»قوی سیاه«
 کتاب قوی س��یاه، اثری نوش��ته ی نس��یم نیکلاس طالب

)زاده ی سال 1960، آماردان، تحلیلگر ریسک و نویسنده ای 
لبنانی-آمریکایی( است که اولین بار در سال 2007 منتشر 
شد. »قوی س��یاه«، رویدادی بسیار نامحتمل با سه ویژگی 
اصلی است: غیرقابل پیش بینی است؛ تأثیر شگرفی دارد؛ و 
پ��س از اتفاق افتادن، می توانیم تحلیلی از آن ارائه کنیم که 

باعث می شود آن رویداد، قابل تفسیرتر و پیش بینی پذیرتر از گذشته جلوه کند.
قوی سیاه استعاره ای است از پیشامدهایی که مشاهده آن ها شگفت انگیز و بسیار نادر 
اس��ت و چون کس��ی به طور معمول انتظار وقوع آن ها را ندارد، توده های مردمی در 
توجیه دلایل وقوع چنین پدیده هایی گاه به استدلال های غیرعقلانی و حتی خرافی 
روی می آورند. فارغ از اندیش��ه توده ها، در توجیه علت و عواقب این پدیده ها معمولاً 
بی��ن روش��نفکران و خردگرایان نیز هنگامه ای از اختلاف نظر و کش��مکش ها پدید 
می آید که ممکن است دهه ها و سده ها به نتیجه نرسد. وجه تسمیه این پدیده ریشه 
در فرهنگ غرب دارد که قوی س��فید را مظهر پاکی تص��ور می کردند و از آن جایی 
که بیش��تر مردم قوی س��یاه را ندیده بودند، وجود آن را مظهر شیطان و نماد شرّ و 
جادوگری می پنداشتند. این اسطوره ی دیرینه چنان ریشه در باور مردم غرب داشته 
که در باله دریاچه قو )اثر پیوتر ایلیچ چایکوفس��کی( نیز الهام بخش موس��یقی دان ها 
و ادیبان بوده اس��ت. در این باله که در س��ال 1۸77 در »بالشوی تئاتر مسکو« روی 
صحنه رفت، قوی سیاه جادوگری است که می کوشد شاهزاده زیگفرید را فریب دهد. 
با کش��ف قاره استرالیا، مهاجرینی که به این سرزمین هزاران ساله پای گذاشتند در 
کمال ش��گفتی در جنوب این قاره با دس��ته هایی پرشمار از قوی سیاه مواجه شدند 
که بین آن ها فقط قوی سفید موجب تعجب بود. آن ها این نوع قو را با خود به اروپا 
بردند و باور قوی س��یاه، دس��ت کم به عنوان مظهر شرّ و ناپاکی، به تدریج در تخیل 

مردم رنگ باخت. استعاره قوی سیاه با سه ویژگی زیر به کار گرفته شد:
� پیشامدهایی به شدّت نادر، غیرقابل پیش بینی و بسیار دورتر از میانگین با احتمال 
وقوع��ی بس��یار ناچیز ولی بس��یار جنجال��ی و تأثیرگذار. )مثل اعلام یافتن انس��ان 

تکامل یافته با قد ۵ سانتی متر(.
� پیامدهای وقوع چنین پیش��امدهایی نادر و اثرگ��ذار )consequences( به کل 
غیرقابل پیش بینی اس��ت. بدین معن��ی که حتی اگر بتوانی��د احتمال وقوع چنین 
رخدادهایی را در مقادیر بسیار ناچیز تخمین بزنید هرگز قادر نخواهید بود پیامدها 
و عواقب ناشی از وقوعِ آنها را در یک ساختار منظم علتّ و معلولی پیش بینی کنید.

� احتمال وقوع پایین و عدم مش��اهده آنها در شرایط طبیعی باعث می شود که عوام 
در م��ورد آن ها دچار پیش داوری های خرافی، غیرمنصفانه و غیرمنطقی ش��وند. این 
رده از پدیده ها در طول تاریخ تأثیر بس��یار ش��گرفی بر جوامع بشری و نحوه زندگی 
آن ها داش��ته. برای مثال برخی از قبایل بدوی، زلزله را خش��م خدایان تلقی و برای 

فرونشاندن این خشم انسان قربانی می کردند.
نس��یم طالب رخدادهای »جنگ جهانی اوّل«، »فروپاش��ی شوروی سابق«، »ابداع و 
ظهور وب« و »حمله س��پتامبر 2001 به برج های دوقلو« را در رده رخدادهای قوی 
سیاه قرار داده است. اگر بخواهید در مورد رخدادی قضاوت کنید و آن را پدیدۀ قوی 

سیاه بنامید باید آن رخداد با ویژگی های زیر مشاهده شود:
� از منظر مش��اهده گرهای متعدد )تقریباً کلّ جامعة آماری( آن رخداد شگفت انگیز 

و نامحتمل باشد.
� حدوث آن رخداد پیامدهای بسیار عظیم و غیرقابل پیش بینی به جا بگذارد.

� با ثبت مش��اهده وقوع، دلایل حدوثِ آن در بس��تری عقلانی و منطقی قابل توجیه 
باش��د و بتوان برای کاهش پیامدهای آن در رخدادهای بعدی )هرچند بسیار دور و 

بعید( برنامه ریزی کرد.
»نس��یم نیکلاس طالب« می نویس��د:» کمی بیندیش��ید، ببینید در آستانه ی سال 
1914 برای این که بتوانید رویدادهای آینده را پیش بینی کنید، درک شما از جهان 
چه کمکی می توانس��ته به ش��ما بکند آیا می توانس��تید ظهور هیتلر و جنگ دوم را 
پیش بینی کنید؟ فروپاشی سریع بلوک شوروی را چطور؟ و ظهور بنیادگرایی اسلامی 
را؟ گس��ترش اینترنت را؟ فروپاش��ی بازار را در سال 19۸7 )و برگشت نامنتظره  آن 
را(؟ مده��ای زودگذر، بیماری های همه گیر، ایده ها، ژانرها و مکاتب هنری، همه از 
همین دینامیک »قوی سیاه« پیروی می کنند. به راستی، کمابیش همه ی چیزهای 

مهمی که در دور و برتان می بینید، شاید در این دسته بگنجند.«

<جهان در 100 سال آینده
 کت��اب جه��ان در 100 س��ال آین��ده اث��ری اس��ت نوش��ته ی»ج��ورج فریدمن«

)متول��د 1 فوری��ه 1949 پیش بینی کننده ژئوپلیتیک ایالات متحده، مجارس��تان و 
استراتژیس��ت امور بین الملل( که با نگاهی جذاب، چش��م نواز و غالبا تکان دهنده از 

آنچه در انتظار ایالات متحده و جهان است را با خواننده در میان می گذارد.
فریدمن نیز کمابیش مانند نسیم نیکلاس طالب، برهه هایی از گذشته را با مجموعه ای 
از اتفاقات و پیش بینی ها در کنار هم قرار می دهد تا به مخاطب بفهماند، در گذشته، 

پیش بینی برخی رویدادها مورد قبول افکار عمومی واقع نمی شد به آن دلیل که باور 
آن ناممکن بود.

فریدم��ن در کت��اب خود � جهان در صد س��ال آینده � برهه های��ی را مثال می زند؛ 
س��ال 1900 میلادی و وضعیت آن روزگار اروپا را، 1924 و اروپای بعد از جنگ را، 
1940 و رویداده��ای بع��د از جنگ را، 1960 و وقایع جن��گ جهانی دوم را، 1970 
و وضعیت آمریکا پس از 7 س��ال جنگ با ویتنام را، 2000 و فروپاش��ی ش��وروی و 
اندکی بعد حادثه ی 11 س��پتامبر را. او س��پس به آغاز سده ی بیسم باز می گردد و 

می گوید:»پیش بینی رویدادهای ویژه ای که در سطور بالا آمد ناممکن بود.«

<چرا برای نگاهی آینده نگرانه به پدیده ی هولناک »خشکسالی«، »قوی سیاه« و 
»جهان در صد سال آینده« را برگزیدیم؟

 ه��ر دو کت��اب به طرزی عجیب، آینده ای را ترس��یم می کنند ک��ه در روزگاری اگر
 آینده نگرانه روی آن دس��ت می گذاردیم لابد یا »دیوانه« خطاب می شدیم یا کسی 
که می خواهد خودنمایی کند اما همه ی ناممکن ترین ها حتی رخ داد.به روش »قوی 
سیاه« و »جهان در صد سال آینده«، اگر در دهه ی 60 می گفتیم: »دریاچه ارومیه 
خشک خواهد ش��د«، »زاینده رود به خش��ک ترین رودخانه ی ایران تبدیل خواهد 
شد«، »استان های سیستان و بلوچستان، کرمان، یزد، بخش هایی از خراسان جنوبی، 
سمنان، بخش هایی از استان فارس و اصفهان به زودی خالی از سکنه خواهد شد«، 
»جمعیت ایران به سرعت پیر خواهد شد« و... هرگز کسی باور نمی کرد زیرا در دهه  
60 ن��ه دریاچه ارومیه به این وضعیت دچار بود، نه زاینده رود خشکس��الی به خود 
دیده بود، نه استان های سیس��تان و بلوچستان، کرمان، یزد، بخش هایی از خراسان 
جنوبی، س��منان، بخش هایی از اس��تان فارس و اصفهان دچار کمبود آب بودند پس 

طبیعی بود که کسی به حرف های ما توجه نکند اما در همان دهه ی 60، پیش بینی 
شده بود که جنگ آینده در خاورمیانه، نه جنگ بر سر منابع انرژی هایی مانند نفت 
و گاز ی��ا اختلافات م��رزی و تاریخی که جنگ آینده، »جن��گ آب« خواهد بود اما 
هیچ کس نه تنها توجه نکرد که حتی به خود زحمت نداد نس��خه ای از آن را برای 
 دهه ها بعد نگه دارد تا اگر چنین نشد آن را سندی محکم بر پیشگویی های بی اعتبار 
 به شمار آورد.این روزها به آسانی از خشک شدن دریاچه ارومیه می نویسیم، از خشک 
باقی ماندن همیشگی زاینده رود، از احتمال خالی از سکنه شدن استان های سیستان 
و بلوچس��تان، کرمان، یزد، بخش هایی از خراس��ان جنوبی، س��منان، بخش هایی از 
اس��تان ف��ارس و اصفه��ان و عجیب آن که این بار نیز کس��ی دچ��ار ترس و هراس 
نمی شود چرا؟ از آن جهت که همه ی آن اتفاقات طی چهاردهه ی گذشته به تدریج 

به وقوع پیوسته است!

<مرگ حساسیت یا بی تفاوتی مزمن؟!
این که چرا از ش��نیدن نابودی دریاچه ی ارومیه دچار هول و هراس نمی ش��ویم، از 
 فهم این واقعیت که حداقل 7 استان ما با خطر غیر قابل زیست بودن مواجه هستند 
ت��ب نمی کنی��م، از تبدیل زاین��ده رود به خش��ک ترین رودخانه ی ای��ران عصبانی 
نمی ش��ویم به دو دلیل اس��ت: »مرگ حساسیت« و »بی تفاوتی مزمن« که البته در 
ذات، این عبارات از یک ریش��ه هس��تند! در مصاحبه با »محمدعلی بصیری« استاد 
روابط بین الملل دانشگاه اصفهان، وقتی از او پرسیدیم:»چرا نسبت به رفتارهای ترکیه 
و افغانس��تان در عدم احترام به حقآبه های ایران هیچ واکنش��ی نش��ان نمی دهیم؟« 
 پاس��خی میخکوب کننده داد:»ما س��ال ها اس��ت خودمان را اس��یر مس��ائل امنیتی 
کرده ایم، تمام هم و غم ما، بحران ها و ضد بحران های منطقه ای است، مدیریت منابع 
هم که نداریم، در حکمرانی هم که باری به هرجهت رفتار می کنیم این طبیعی است 
کشوری که با ثبات تر و آینده نگر تر باشد گوی سبقت را از ما خواهد ربود.« و ادامه 
 داد:»آن ق��در غفلت کرده ای��م که این روزها برای احقاق حق مان باید التماس کنیم

 به جای آن که از مجراهای حقوقی و حقوق بین الملل اقدام کنیم.«
بصیری اما به یک نکته ی دیگر نیز اشاره کرد و آن این که:»تحریم ها بیش از 200 

میلیارد دلار قدرت تجاری ما را کاهش داد در کنار تحریم ها اما غفلت کردیم!«
چندی پیش، به س��راغ »جلال محم��ودزاده«، نماینده ی م��ردم مهاباد در مجلس 
رفتیم و از او درباره خش��ک شدن دریاچه ی ارومیه پرسیدیم، پاسخی داد دردناک 
 و قابل تأمل:»برای دریاچه ارومیه حداقل 30 سال دیر به فکر افتادیم یعنی دریاچه 
 ارومیه را دهه ی 70 می ش��د نجات داد ولی حالا هرچه بزنیم به در بس��ته خواهیم 

خورد!«

<نگاهی آینده نگرانه به پدیده ی هولناک »خشکسالی«
یادم می آید آن روزها که مجلس دهم پای وزیر امور خارجه وقت)محمدجواد ظریف( 
را باب��ت اهم��ال در »حقآبه ی ایران از رود هیرمند« به مجلس کش��انید، لا به لای 
گفته ه��ای ظری��ف یک جمله ی عجی��ب و غریب بود اما تلخ بود و واقعیت داش��ت 
و آن این که:»حقآبه هم بدهند مش��کل خشکس��الی حل نخواهد ش��د«)به آرشیو 
گفته ه��ای ظریف در مجل��س دهم مراجعه کنید(. و نیز ی��ادم می آید آن روزها که 
برای تهیه  گزارش خشکس��الی به مناطقی از چابهار رفته بودم)مشخصاً منطقه باهو 
کلات(، کش��اورزان منطقه می گفتند:»آب های سرگردان ناشی از بارش های موسمی 
اگر مدیریت ش��ود مش��کل کم آبی و بی آبی هم حل خواهد شد!« و نشانم دادند که 

چگونه میلیون ها متر مکعب آب باران بی هیچ مزاحمتی راهی دریا می شود.
گذش��ته ها چه کرده ایم و چرا غفلت کردیم و س��رگرم چه بودی��م را باید به کناری 
نهاد. دردناک اس��ت اما بپذیریم برای نجات دریاچه ارومیه و زاینده رود هم کاری از 
دس��ت مان ساخته نیست. اصلًا فرض را بر این بگیریم که طالبان افغانستان با انحاء 
مختلف از رهاس��ازی حقآبه ی هیرمند ش��انه خالی ک��رده و در نهایت حقآبه ای به 
ما نخواهد داد. بپذیریم سیس��تان و بلوچس��تان، کرمان، یزد، بخش هایی از خراسان 
جنوبی، س��منان، بخش هایی از استان فارس و اصفهان دچار وحشتناک ترین دوران 
خشکس��الی و بی آبی ش��ده اند و.. لااقل بیاییم با همه ی این مفروضات، برای ایران 
1420 چاره ای بیندیش��یم. خالی از سکنه شدنِ سیستان و بلوچستان، کرمان، یزد، 
بخش هایی از خراس��ان جنوبی، سمنان، بخش هایی از استان فارس و اصفهان مانند 
خشک شدن زاینده رود و دریاچه ی ارومیه یک پیش بینی نیست یک واقعیت است. 
انتقال آب از دریا به این استان ها نیز مُسکن است البته اگر این طرح ها به سرنوشت 

ساخت یک میلیون مسکن در سال دچار نشود!
بیاییم از همین الآن و امروز صرفا برای خالی از سکنه نشدن سیستان و بلوچستان، 
کرمان، یزد، بخش هایی از خراس��ان جنوبی، س��منان، بخش هایی از استان فارس و 
اصفهان کاری کنیم و قدمی برداریم. دست از سیاست بازی برداریم و در مناطقی که 
آب برای خوردن حتی پیدا نمی ش��ود مجوز تأسیس کارخانه های عظیم فولاد سازی 
ندهی��م یا اول برای آب مورد نیاز آن ها چاره اندیش��ی کنیم و بع��د اقدام به صدور 

مجوز کنیم.
این چه مدیریتی است که هرجا آهن یافت شد در چند قدمی آن یک کارخانه فولاد، 
فارغ از این که آن معدن در کویر باش��د یا میان��ه ی جنگل، بنا می کنیم؟ اصلا این 
چه سیستمی است که پشت تریبون از خشکسالی می گویند و در اتاق های دربسته، 
دنبال این وزیر و آن مسئول برای اخذ مجوز فولاد می دوند؟ چرا برای ۵0 سال بعد 
هم نه؛ برای دو دهه ی آینده اندکی فکر نمی کنیم؟ یعنی دوران مسئولیت مان تمام 
شد می خواهیم چه کنیم؟ دست عیال و خان و مان را بگیریم و کجا برویم؟ اصلا مگر 

جایی هم باقی مانده است که مشکل آب و هوا و آلودگی نداشته باشد؟

 نگاهی آینده نگرانه 
به پدیده ی هولناک »خشکسالی«

با نگاهی به دو کتاب: »قوی سیاه« و »جهان در صد سال آینده«

یک مذاکره کننده ارش��د تایلندی برای آزادی گروگان های این کش��ور از دس��ت 
حماس، از ایران برای حمایت و کمک به آزادی اسرای تایلندی از غزه تشکر کرده 
و گفت می تواند دلیل اقدام حماس به گرفتن اسرا از اسراییل برای آزادی زندانیان 

فلسطینی از زندان های اسراییل را درک کند.
ب��ه گزارش عصرای��ران، "لرِپونگ س��ید" مذاکره کنن��ده مس��لمان تایلندی برای 
آزادی اس��رای تایلندی از دس��ت حماس در مصاحبه ای با ش��بکه اس��کای، گفت 
مذاکره کنن��دگان حماس تیم مذاکره کننده تایلندی را نه سیاس��تمداران تایلندی 

بلکه به چشم "مسلمانان تایلندی" می دیدند.
تایلندی ه��ا بزرگترین گروه از کارگران خارجی در اس��راییل را تش��کیل می دهند 
و بس��یاری از آنها که مش��غول کار در مزارع اطراف غلاف غزه در روز هفتم اکتبر 
بودند به دست حماس اسیر شده و برخی از آنها حتی جزو کشته شدگان هستند.
به همین نس��بت، اتباع تایلند بزرگترین گروه از اتباع خارجی بودند که به اسارت 

حماس در آمدند. 
در پش��ت صحنه، مقامات تایلند بی سر و صدا تلاش می کنند تا شهروندان خود را 

آزاد کنند و در جلساتی در قطر و ایران شرکت می کنند.
در مرکز تیم مذاکره کننده تایلند، "لرِپونگ س��ید" یک مسلمان تایلندی قرار دارد 
که در یک مصاحبه اختصاصی با اسکای نیوز گفت که کار حماس در گرفتن اسیر 

اسراییلی برای معامله با آزادی اسرای فلسطینی از نظر او قابل درک است.

دکتر س��ید در هفته های اخیر وقت خود را بین کش��ور خود و ایران تقسیم کرده 
اس��ت، جایی که در آنجا پنج مرتبه با حماس مذاکره کرده و زمینه آزادی اسرای 

تایلندی را فراهم کرده است.
او در مصاحبه با اس��کای نیوز گفت: "ما به عنوان افراد عادی و نه سیاس��تمداران 
ب��رای مذاکره ب��ه آنجا رفتیم. حماس ای��ن را دید. آنها ما را به عنوان مس��لمانان 
تایلندی می دیدن��د و قول دادند که در صورت آتش بس، اتباع تایلند در گروه اول 

آزاد خواهند شد و همین کار را نیز کردند."
اسرای تایلندی در مقایسه با اسرایی از 20 ملیت دیگر، جزو اولین گروه از اسرای 

خارجی آزاد شده هستند.
دکتر س��ید بخشی از یک تیم کوچک متشکل از سه نفر است که به نمایندگی از 
رئیس مجلس تایلند و "سید سلیمان حسینی" رهبر مسلمانان شیعه تایلند، مامور 

مذاکره با حماس بودند.
جمعی��ت 70 میلیون نفری تایلند عمدتا بودایی هس��تند و تا حد زیادی با اقلیت 

مسلمان قابل توجه خود به صورت مسالمت آمیز همزیستی داشته اند.
روز سه ش��نبه، وزیر خارجه تایلند برای دیدار با اس��رای تایلندی که هفته گذشته 
آزاد ش��دند به اس��راییل رفت.اس��رای تایلندی قرار است روز پنجش��نبه به تایلند 
بازگردند.البته برخی از آنها به اسراییل بازگشتند تا به کار در مزارع ادامه دهند. 

دکت��ر س��ید می گوید ک��ه مذاکرات دولت تایلن��د با قطری ها تا ح��دی به آزادی 

تایلندی ها کمک کرده، اما او قاطعانه معتقد است که رابطه تاریخی تایلند با ایران 
در روند آزادسازی اسرای تایلندی بسیار حیاتی بوده است.

او اصرار دارد که هیچ ش��رطی از س��وی حماس در مورد آنچه که اسرای تایلندی 
پ��س از آزادی می توانند یا نمی توانند بگویند وجود ندارد، و این ادعا را که حماس 

از آزادی اسرا به عنوان یک نمایش استفاده می کند، رد می کند.
او همچنین می گوید که اقدام حماس در گرفتن اس��را از جمعیت اسراییل اقدامی 
موجه اس��ت، چون هزاران اسیر فلس��طینی سال هاست بدون اقامه دلیل قانونی و 
تنها با احکام غیرقانونی بازداش��ت اداری موقت، عمرش��ان در زندان های اسراییل 

تلف شده و تحت انواع شکنجه و بدرفتاری از سوی ماموران اسراییلی اند.
این مذاکره کننده تایلندی با حماس در ادامه افزود بر اس��اس آنچه که از حماس 
دیده و شنیده است، معتقد است بقیه تایلندی هایی که در غزه نگهداری می شوند 
نیز آزاد خواهند ش��د. به گفته دولت تایلن��د، 1۵ نفر دیگر از اتباع تایلند هنوز در 

غزه اسیر هستند.
اما او گفت که حماس به او هشداری جدی برای اتباع و مقامات تایلند داده است: 
"منطقه مرزی )موس��وم به غلاف غزه( یک زمین مورد مناقشه است و زمان جنگ 
اس��ت و حماس هر کس��ی را که در آنجا برای قانون ش��کنان کار می کند، در نظر 
می گیرد."این هش��دار برای بسیاری از تایلندی هایی که در فکر بازگشت دوباره به 

سرکارهایشان در مزارع اسراییلی هستند، بسیار نگران کننده خواهد بود.

 گئورگ ویلهلم فردریش هگل می گوید:»آن که جهان را با چشم 
عقل می نگرد، جهان نیز جنبه های عقلانی خود را به او می نماید. 

ارتباط دو سویه است.«

گذشته ها چه کرده ایم و چرا غفلت کردیم و سرگرم چه بودیم 
را بای�د به کناری نهاد. دردناک اس�ت اما بپذیریم برای نجات 
دریاچ�ه ارومی�ه و زاینده رود هم کاری از دس�ت مان س�اخته 
نیس�ت. اصلًا ف�رض را بر این بگیریم که طالبان افغانس�تان با 
انحاء مختلف از رهاس�ازی حقآبه ی هیرمند شانه خالی کرده 
و در نهای�ت حقآبه ای به ما نخواهد داد. بپذیریم سیس�تان و 
بلوچستان، کرمان، یزد، بخش هایی از خراسان جنوبی، سمنان، 
بخش هایی از اس�تان ف�ارس و اصفهان دچار وحش�تناک ترین 
دوران خشکس�الی و بی آبی شده اند و... لااقل بیاییم با همه ی 

این مفروضات، برای ایران 1420 چاره ای بیاندیشیم.

این چه مدیریتی است که هرجا آهن یافت شد در چند قدمی 
آن یک کارخانه فولاد، فارغ از این که آن معدن در کویر باش�د 
یا میانه ی جنگل، بنا می کنیم؟ اصلا این چه سیستمی است که 
پشت تریبون از خشکس�الی می گویند و در اتاق های دربسته، 
دنبال این وزیر و آن مس�ئول برای اخ�ذ مجوز فولاد می دوند؟ 
چرا برای 50 سال بعد هم نه؛ برای دو دهه ی آینده اندکی فکر 
نمی کنیم؟ یعنی دوران مس�ئولیت مان تمام ش�د می خواهیم 
چه کنیم؟ دست عیال و خان و مان را بگیریم و کجا برویم؟ اصلا 
مگر جایی هم باقی مانده است که مشکل آب و هوا و آلودگی 

نداشته باشد؟

تشکر مذاکره کننده تایلند از نقش ایران در آزادی اسرای تایلندی در غزه

دفاع وزیر کشور از حجاب بانان: 

یکی می خواهد در مترو
 گل بدهد، یکی می خواهد 

تذکر زبانی  بدهد،
 این ها مجوز لازم ندارد

وزیر کشور بر لزوم حمایت از فعالیت آمران 
به مع��روف و ناهیان از منک��ر تاکید کرد و 
گف��ت: این ها وظیف��ه دارند و دس��تگاه ها 
هم موظف هس��تند از آن ها حمایت کنند. 
حتی در قانون مربوطه یعنی قانون حمایت 
از آم��ران به معروف و ناهی��ان از منکر اگر 
کسی مانع انجام فعالیت آن ها شود مجازات 
می ش��ود یعنی برای آن جرم انگاری ش��ده 
برای کسانی که مانع از فعالیت آن ها شوند.

 به گزارش خبرآنلاین، احمد وحیدی وزیر 
کشور در پایان جلسه هیئت دولت با حضور 
در جم��ع خبرن��گاران، در رابطه با مس��ئله 
انتش��ار یک ابلاغیه از س��وی او درخصوص 
فعالیت ه��ای گروه های��ی درخصوص امر به 
معروف و نه��ی از منکر در ح��وزه حجاب، 
گف��ت: مواضع ما در م��ورد عفاف و حجاب 
کاملا روشن است، هم مصوبات قانونی داریم 
و هم قانون داریم و براس��اس این مصوبات 
رعایت عفاف و حجاب بر همه دستگاه های 
دولت��ی و نهادهای عموم��ی غیردولتی یک 
امر لازمی است. وزارت کشور هم مسئولیت 
نظارت بر این دستگاه ها و نهادها را براساس 

همان قوانین و مقررات برعهده دارد.
 وی ادام��ه داد: این ها در مصوبات ش��ورای 
عالی انقلاب فرهنگی که توس��ط روس��ای 
جمهور وقت ابلاغ ش��ده در س��ال های 76، 
۸4 و 9۸ ابلاغ ش��ده ما مصوبات روش��نی 
درخصوص عفاف و حج��اب داریم و جرائم 
آن و مجازات ه��ای آن از حیث عدم رعایت 
قوانین و مقررات در قانون مجازات اسلامی 
مشخص است. طبیعتاً وزارت کشور وظیفه 
دارد ب��ر رعایت عفاف و حجاب نظارت کند 
و تلاش کرده اس��ت که این وظیفه را برابر 
مصوبات قانونی و تکالیف قانونی دنبال کند.

 وحی��دی افزود: همی��ن الان هم همینطور 
است لذا اولا خواسته ما از همه دستگاه های 
دولتی و غیردولتی این اس��ت ک��ه باید به 
وظایف خود در رعایت بحث عفاف و حجاب 

دنبال کند.
 وزیر کش��ور ب��ا تاکید بر ل��زوم حمایت از 
فعالیت آمران به مع��روف و ناهیان از منکر 
ابراز داش��ت: مس��ئله دوم موضوع آمران به 
معروف و ناهیان از منکر اس��ت، این ها هم 
وظیفه دارند و دستگاه ها هم موظف هستند 
از آن ه��ا حمای��ت کنن��د. حت��ی در قانون 
مربوطه یعن��ی قانون حمای��ت از آمران به 
مع��روف و ناهیان از منکر اگر کس��ی مانع 
انجام فعالیت آن ها ش��ود مجازات می شود 
یعنی ب��رای آن ج��رم انگاری ش��ده برای 

کسانی که مانع از فعالیت آن ها شوند.
 وحیدی در واکنش به س��والی درباره اینکه 
این اف��راد در چارچ��وب فعالیت خود فقط 
اجازه تذکر دارن��د و مجوز درگیری ندارند، 
تصریح کرد: وظیفه آن ها تذکر زبانی اس��ت 
ک��ه من در همه صحبت های خودم اش��اره 
ک��ردم، همین الان هم تاکی��د کردم که از 
همه گروه ه��ای آمران به معرف و ناهیان از 
منکر براس��اس وظیفه قانونی خود حمایت 
می کنیم، از آن ها قدردانی و تشکر می کنیم 
و ای��ن هم در ابلاغیه ه��ای مختلفی تکلیف 
دس��تگاه ها معلوم و به آن ها ابلاغ شده و به 

انجام آن نظارت می شود.
 وی ادامه داد: حالا بعضی می گویند ش��ما 
گفتی��د که ما مجوز خ��اص ندادیم، بله من 
گفتم که اساس��اً این ها مجوز نی��از ندارند، 
این ها براس��اس قانون حمای��ت از آمران به 
معروف و ناهیان از منکر این ها مجوز دارند؛ 
ل��ذا به مجوز نیازی ندارن��د که ما بخواهیم 
در وزارت کش��ور به آن ه��ا مجوزی بدهیم. 
ضمن اینکه ما قرارمان این نیست که راجع 
به فعالیت ت��ک تک گروه ها بخواهیم مجوز 
بدهیم. خب یکی می آید در مترو می خواهد 
گل بدهد، یکی می خواهد تذکر زبانی بدهد. 
این ها در چارچوب های قابل قبول است؛ بله 
خ��ارج از تذک��ر زبانی موضوع��ش متفاوت 

است.

اولین واکنش ابراهیم رئیسی 
به رد صلاحیت  های جنجالی

رئیس دولت س��یزدهم گفت: دولت به دنبال 
انتخاباتی پرش��ور، رقابتی، سالم و امن است 
و در موض��وع تأیید صلاحیت ه��ا نیز معتقد 
است اصل بر صلاحیت است مگر آنکه دلیل 
معتبری بر عدم صلاحیت فرد وجود داش��ته 
باش��د.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، سیدابراهیم رئیسی در جلسه صبح 
روز چهارش��نبه هیئت دولت، با اش��اره به در 
پیش بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
مجلس خبرگان رهبری، بر نقش هیئت های 
اجرایی و نظارت در رقابتی بودن و همچنین 
میزان مش��ارکت م��ردم در انتخابات پیش رو 
تأکید و تصریح کرد: دولت به دنبال انتخاباتی 
پرشور، رقابتی، سالم و امن است و در موضوع 
تأیی��د صلاحیت ها نیز معتقد اس��ت اصل بر 
صلاحیت اس��ت مگر آنکه دلیل معتبری بر 

عدم صلاحیت فرد وجود داشته باشد.
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آفت�اب یزد- نجمه حمزه نی�ا: فیبروم رحم یکی از ش��ایع ترین تومورهای 
غیرس��رطانی و خوش خیم اس��ت که می تواند در رحم ش��ما ایجاد می ش��ود. 
فیبروم رحمی اغلب در بازه س��نی باروری رخ می دهد. بس��یاری از افراد مبتلا 
به این بیماری، تا مدت های مدیدی حتی از وجود آن خبردار نمی ش��وند چرا 
که ایجاد ش��رایط حاد و نشان دادن عوارض، معمولاً اتفاق نمی افتد و در موارد 
معدودی با رشد بیش��تر توده، شاهد بزرگ شدن رحم هستیم. در این شرایط 
مشکلات جدی و بیشتری دیده می شود که می تواند کیفیت زندگی فرد را به 
ص��ورت جدی کاهش دهد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره 
با دکترمتین ذاکرین، جراح و متخصص زنان و دکتر منیژه جوانمرد خوش��دل، 
جراح و متخصص زنان، دکتر فاطمه نعمت اللهی، جراح و متخصص زنان گفتگو 
کرده است.دکتر ذاکرین در این باره می گوید: فیبروم های رحمی که میوم نامیده 
می ش��وند، توده های غیر طبیعی هس��تند که در رحم یا روی رحم زنان رشد 
می کنند. گاهی این تومورهای خوش خیم ممکن اس��ت بسیار بزرگ شوند و 
منجر به درد ش��کمی و خونریزی شدید ش��وند. در موارد دیگر، فیبروم ها هیچ 

علامت و نشانه ای ندارند. 
وی بی��ان ک��رد: برخی عوامل در ابتلا به فیبروم رحمی تاثیرگذار هس��تند که 
عبارتند از سابقه خانوادگی ابتلا به فیبروم، سن سی سال به بالا، داشتن اضافه 

وزن، فشار خون بالا، سابقه کمبود ویتامین دی.
ای��ن جراح و متخصص زنان اف��زود: برخی عوامل نیز ریس��ک ابتلا به فیبروم 
را کاهش می دهند که ش��امل بارداری، اس��تفاده طولانی م��دت از قرص های 

ضدبارداری، استفاده از آمپول های ضدبارداری
وی تش��ریح کرد: احساس س��نگینی در ناحیه لگن احتمالا شایع ترین علامت 
فیبروم اس��ت که حس می کنید زیرا توده ای در بدنت��ان قرار دارد یا چیزی در 
حال رشد کردن است. زنان دچار فیبروم های بزرگ احساس می کنند که چیزی 
لگنشان را به پایین فشار می دهد. توصیف این حس کمی سخت است اما شبیه 
احساس سنگینی در ناحیه شکم و لگن است که تنها در صورت دچار شدن به 
آن متوجه اش می شوید. دکتر ذاکرین متذکر شد: عوامل زیادی وجود دارد که 
موجب تغییر چرخه قاعدگی می شوند و فیبروم مهمترین این موارد است. اگر 
فیبروم نوع "ساب موکوزال" داشته باشید که در واقع فیبروم درون رحمی است، 
قاعدگی شدیدتر از حد معمول خواهید داشت. این مورد بدین معنی است که 

قاعدگی شما طولانی تر و سنگین تر خواهد بود. 
 این جراح و متخصص زنان اش��اره کرد: برخی فیبروم ها می توانند موجب کم 
خونی یا کمبود آهن شوند که دلیل آن بروز خونریزی شدید است. معمولا در 
صورت وجود فیبروم های س��اب موکوزال، زنان خونریزی زیاد خواهند داشت تا 
حدی که گاهی تزریق خون لازم می شود. علائم کم خونی شامل خستگی، تنگی 
نفس، سرگیجه و تپش قلب است. کم خونی را می توان به سادگی با یک آزمایش 
خون تشخیص داد.  وی اذعان داشت: گاهی فیبروم موجب نفخ شکمی می شود 
اما گاهی ممکن است اندازه آنها چنان بزرگ شود که موجب دشواری در تنفس 
یا آسیب کلیوی شوند بنابراین اگر تنها شکمتان در حال بزرگ شدن است، آن 

را تنها به حساب افزایش وزن نگذارید و به پزشک مراجعه کنید.
 دکتر ذاکرین توصیه کرد: اگر متوجه شدید که بیشتر از حد معمول نیاز به دفع 
ادرار دارید ممکن است نشانه وجود فیبروم باشد. به این دلیل که رحم درست 
در کنار مثانه واقع شده است، رشد توده ای در رحم می تواند موجب وارد آمدن 

فشار بر روی مثانه شود.
 این جراح و متخصص زنان افزود: اگر شما به تکرر ادرار، عادت کنید، آناتومی 
بدن نیز تغییر می کند تا حدی که مجرای ادراری چنان خمیده می شود که در 
ادرار کردن دچار مشکل می شوید بنابراین گاهی نیاز است که فیبروم برداشته 
شود یا رحم بالا کشیده شود تا مجرای ادراری صاف شده و ادرار بتواند دفع شود.
وی ادامه داد: درباره یبوست نیز همین حرف صادق است. اگر فیبروم در پشت 
رحم باشد می تواند به رکتوم فشار بیاد بیاورد که می تواند موجب محدود شدن 
حرکات روده شود بنابراین اگر یبوست برای چندین روز مکرر ادامه داشته باشد 

یا دچار مشکل در ادرار کردن هستید، بهتر است به پزشک مراجعه کنید.
 دکت��ر ذاکرین اظهار کرد: فیبروم ها نس��بت به دیگر مش��کلات زنان از جمله 
اندومتریوز کمتر موجب درد می ش��وند اما ممکن است گاهی دچار درد زیادی 
شوید زیرا شدت آن در بین افراد مختلف، فرق می کند. برای برخی علایم این 
مشکل تنها تیر کشیدن است و برای برخی دیگر، درد ناگهانی و زیاد است و برای 

برخی دیگر درد چنان زیاد است که نمی توانند راه بروند یا حرف بزنند. 

< محل درد به محل فیبروم بستگی دارد
این جراح و متخصص زنان اضافه کرد: محل درد به محل فیبروم بستگی دارد. 
اگر فیبروم درون رحم باش��د، می تواند موجب درد در ناحیه مرکزی لگن شود. 
اگر فیبروم ها به اس��تخوان های کمر فش��ار وارد کنند، می تواند موجب درد در 
کم��ر یا در پاها ش��وند. وی توضیح داد: فیبروم ها اغل��ب در طی معاینه روتین 
لگنی تشخیص داده می شود. معاینه لگنی و همچنین معاینه شکمی می تواند 
نش��ان دهنده یک توده سفت و غیر معمولی باشد. برخی روش های تشخیصی 
دیگر برای تایید وجود فیبروم رحمی عبارتند از س��ونوگرافی، ام آرآی از لگن و 

هیستروسکوپی است.
دکتر ذاکرین افزود: برای تایید تشخیص فیبروم، پزشک ممکن است سونوگرافی 
را تجویز کند. سونوگرافی از امواج صوتی برای دستیابی به تصویری از رحم برای 
تایید تش��خیص و مش��خص کردن محل فیبروم ها استفاده می کند. پزشک یا 
رادیولوژیست دستگاه سونوگرافی را ممکن است بر روی شکم شما حرکت دهد 
تا تصویری از رحم به دست آورد و ام آرآی از لگن نیز می تواند تصویر دقیقی از 
رحم، تخمدان ها و دیگر اعضای درون لگن به شما دهد. این جراح و متخصص 
زنان گفت: در روش هیستروس��کوپی پزشک یک لوله کوچک و چراغ دار را از 
طریق دهانه رحم وارد رحم می کند. با این روش پزشک می تواند رحم و لوله های 

فالوپ و دیواره رحم را به دقت بررسی کند.

< فیبروم ها در مراحل اولیه بدون علامت هستند
در ادامه نیز دکتر جوانمرد خوشدل در اینباره خاطرنشان کرد: فیبروم رحمی یا 
میوم به توده هایی گفته می شود که در داخل یا خارج رحم به دلایل ژنتیکی یا 
افزایش س��طح هورمون استروژن ایجاد می شوند. میوم ها در مراحل اولیه بدون 
علامت هستند اما با بزرگتر شدن آنها بیمار دچار عوارض و علائمی مثل درد و 

خونریزی شدید در قاعدگی می شود. 
وی متذکر ش��د: اگر فیبروم رحمی بدون درمان رها ش��ود، منجر به مشکلات 
مختلفی می شود که عبارتند از بدتر شدن علائم فیبروم با گذشت زمان، ناباروری، 
بزرگ شدن شکم، اضافه وزن، کم خونی شدید یا آنمی، درد لگن و پایین کمر، 
یبوست و مشکلات گوارشی، احساس پری در شکم، بروز مشکلات ادراری مثل 
تکرر ادرار، بی اختیاری ادرار، …، نیاز به روش های درمانی تهاجمی تر به دلیل 

بزرگتر و بدتر شدن عوارض فیبروم رحم.
ای��ن جراح و متخصص زنان ادام��ه داد: برخی از علائم فیبروم رحمی درمان 
نشده می توانند زندگی عادی و کاری بیمار را مختل کنند لذا برای جلوگیری 
از عوارض فیبروم رحم توصیه می شود که به موقع برای درمان و کنترل اندازه 

فیبروم اقدام کنید.
وی اشاره کرد: زنانی که فیبروم درمان نشده دارند، به دلیل احتمال بزرگ شدن 
فیبروم در دوران بارداری ممکن است دچار برخی مشکلات  شوند که عبارتند از 
درد، تورم یا ناراحتی بیش از حد شکم، افزایش احتمال زایمان سزارین، انقباضات 
ضعیف رحم موقع زایمان طبیعی، افزایش خطر خونریزی شدید بعد از زایمان، 
به اندازه کافی باز نشدن دهانه رحم برای زایمان است البته این دسته از عوارض 
فیبروم رحم در بارداری کاملا بس��تگی به اندازه، محل و تعداد فیبروم ها دارد و 

وجود چند فیبروم کوچک نمی تواند مشکل خاصی ایجاد کند.
دکتر جوانمرد خوش��دل اذعان داش��ت: محدودیت رشد، مشکلات جفت، قرار 

گرفتن جنین در وضعیت غیر طبیعی 
)مانند بریچ( و نیاز به سزارین اجباری، 
زایم��ان زودرس )تولد ن��وزاد قبل از 
هفت��ه 37 ب��ارداری( و افزایش خطر 
س��قط جنین نیز از جمل��ه عوارض 
فیب��روم رحم درمان نش��ده در طول 

بارداری برای جنین است.
این ج��راح و متخصص زنان اش��اره 
کرد: نوسانات هورمون های زنانه مثل 
اس��تروژن و به خصوص پروژسترون 
مهمترین علت بزرگ شدن فیبروم یا 
کوچک شدن فیبروم ها هستند.   وی 
اشاره کرد: سطح هورمون استروژن در 
ب��ارداری بالا می رود و به همین علت 
فیبروم ها رش��د بیش��تری می کنند. 
ولی بع��د از زایم��ان در 70 درصد از 
زنان با عادی ش��دن سطح استروژن 
و پروژسترون اندازه میوم ها کوچک تر 
می شود. دکتر جوانمرد خوشدل بیان 
ک��رد: فیب��روم در یائس��گی به دلیل 
کاه��ش هورمون ه��ای اس��تروژن و 
پروژس��ترون در این دوران کوچک تر 
می ش��ود و علائم بیمار تا حد زیادی 
کاهش می یابد. این جراح و متخصص 
زن��ان اظهار کرد: ب��ا توجه به نتیجه 
معاینات و ش��رایط بیمار از روش های 
مختلفی برای کوچک شدن فیبروم ها 
اس��تفاده می ش��ود که مهمترین آن 
رژیم غذایی مناس��ب ب��رای کوچک 
ش��دن فیبروم، انج��ام ورزش منظم، 
دارو درمانی، آمبولیزاس��یون فیبروم 
رحمی و جراحی. وی تصریح کرد: در 
واقع رژیم غذایی مناس��ب به تسکین 
علائم فیبروم کمک می کند و تاثیری 
روی کوچک ش��دن فیبروم ندارد اما 
خوردن برخی غذاها می تواند سرعت 
رش��د فیبروم را کم کند که عبارتند 

از میوه های غنی از پتاس��یم مثل آووکادو و موز، سبزیجات برگ دار، مرکبات، 
گوش��ت بدون چربی )مانند م��رغ(، حبوبات )از جمله لوبیا، نخ��ود و عدس(، 

ماهی های چرب ، چای سبز است.
دکتر جوانمرد خوشدل مطرح کرد: ورزش منظم هر چند نمی تواند باعث کوچک 
شدن فیبروم های رحم شود ولی به روش های مختلفی تاثیر مثبتی بر زندگی 
بیمار دارد که شامل کمک به تعادل هورمونی در زنان، جلوگیری از رشد بیشتر 

فیبروم ها و تسکین درد به دلیل افزایش هورمون اندورفین.
این جراح و متخصص زنان می گوید: به زنانی که فیبروم دارند و دچار اضافه وزن 
هستند، توصیه می شود برای بهبود علائم فیبروم وزن خود را کاهش دهند. به 

کمک ورزش می توانید به وزن متناسب خود برسید.
وی ابراز کرد: اکثر داروهای مناس��ب برای درمان فیبروم صرفا علائم فیبروم را 
درمان می کنند ولی اندازه آن را کوچکتر نمی کنند. نمونه ای از داروهایی که ممکن 
است برایتان تجویز شوند عبارتند از استفاده از قرص های ضد بارداری، داروهای 
مسکن، ویتامین ها و مکمل ها، داروهای آزاد کننده گنادوتروپین، میفپرکس یا 
میفپریستون است.  دکتر جوانمرد خوشدل عنوان کرد: آمبولیزاسیون فیبروم 
رحمی یکی از راه های کوچک ش��دن فیبروم اس��ت که با قطع خونرس��انی به 

فیبروم ها باعث کوچک شدن یا مرگ فیبروم ها می شود.
ای��ن جراح و متخصص زنان بی��ان کرد: فیبروم هایی که ب��ه کمک روش های 
غیرتهاجمی کوچک نمی شوند را می توان به کمک روش های جراحی کوچکتر 
کرد. با دو روش جراحی های که شامل جراحی سونوگرافی متمرکز و فرسایش 
رادیوفرکانسی لاپاراسکوپی است درمان می شوند زیرا گرما به بافت فیبروم منتقل 
شده و سلول های آن را تخریب می کند. در نتیجه اندازه فیبروم کاهش می یابد. 
وی مطرح کرد: مطالعات نش��ان می دهد، در روش فرس��ایش رادیوفرکانس��ی 
لاپاراس��کوپی، حجم فیبروم ها یک سال بعد از عمل 66 درصد کاهش می یابد. 
البته در این جراحی ها بافت سالم رحم در امان می ماند و فقط سلول های میوم 

نابود می شوند.
 دکتر جوانمرد خوش��دل متذکر شد: سبک زندگی سالم مثل خوردن غذاهای 
مناس��ب یا ورزش منظم از روش های کوچک شدن فیبروم نیستند و صرفا به 
کاهش علائم ش��ما کم��ک می کنند. بنابراین داروهای گیاهی، طب س��نتی و 
روش های خانگی نمی توانند به درمان شما کمک کنند بنابراین پس اگر فیبروم 
بزرگی دارید و از علائم آن رنج می برید حتما برای درمان فیبروم رحم باید دکتر 
رای درمان فیبروم مراجعه کنید. با توجه به شرایط فیبروم ها بهترین روشهای 

کوچک شدن فیبروم برایتان تجویز می شود.

 <فیبروم ها معمولًا همیشه  خوش خیم هستند 
در ادام��ه نیز دکتر نعمت اللهی در اینباره ابراز داش��ت: فیبروم رحم توده های 
عضلانی و خوش خیمی هستند که می توانند داخل یا بیرون از رحم رشد کنند 
و معمولاً در زنانی ایجاد می شوند که در سن تولید مثل قرار دارند. این توده ها 

لیومیوما یا میوماس نیز نامیده می شوند.
وی اظهار کرد: فیبروم ها معمولاً همیشه خوش خیم بوده و بسیار رایج هستند. 
تقریباً ۴0 تا 60 درصد زنان پیش از س��ن 3۵ سالگی و 60 تا ۸0 درصد آنها تا 
پیش از ۵0 س��الگی فیبروم خواهند داشت. این جراح و متخصص زنان متذکر 
ش��د: فیبروم ها ممکن است به صورت تکی یا خوشه ای باشند. اندازه فیبروم ها 
می تواند متنوع باش��د. از قطر یک میلی متر گرفته تا ۲0 س��انتی متر. لازم به 
ذکر اس��ت که قطر رحم معمولاً ۱0 سانتی متر است؛ فیبروم های بسیار بزرگ 
می توانند به شکم فشار آورده و باعث احساس ناراحتی شوند.  وی اذعان داشت: 
میوم ها، تومورهای خوش خیمی هستند که بر روی عضلات صاف دیواره  رحمی 
و داخل رحم رش��د می کنند و در سیس��تم تولید مثل، شایع ترین تومورهایی 
هستند که بانوان برای جراحی آنها اقدام می کنند. دکتر نعمت اللهی اظهار کرد: 
مطالعات نشان می دهد که حدود ۸0 درصد بانوان در زمان حاملگی، میوم های 
رحمی را نیز داشته اند ولی اکثرا علائم و نشانه هایی جهت تشخیص نداشته اند. 
عناوین مختلفی برای میوم وجود دارد مانند لیومیوم، میوم، میوم های رحمی، 

فیبروئید یا فیبرومیوم.
این جراح و متخصص زنان مطرح کرد: فیبروم ها در اندازه و تعداد با هم متفاوت 
هس��تند. بعضی از بانوان ممکن است خوش��ه ای از میوم ها را داشته باشند اما 
دیگران تنها یک میوم داشته باشند. فیبروم ها می توانند اندازه های مختلفی داشته 
باشند، مثلا به اندازه دانه های کنجد باشند یا تا حد یک گریپ فروت رشد کنند 
و حتی گاهی در موارد نادر کل حفره  شکمی را اشغال کنند و چندین کیلو وزن 
دارند. وی تصریح کرد: در اغلب موارد، فیبروم ها خوش خیم هستند، به این معنا 
که سرطانی نیستند و داشتن فیبروم های رحمی در طولانی مدت، شانس ابتلا 
به سرطان را افزایش نمی دهند.  دکتر نعمت اللهی می گوید: در اکثر موارد، هنوز 
مشخص نیست که چرا مشکل بروز فیبروم به وجود می آید. استعداد ژنتیکی و 

عوامل هورمونی استروئیدی در رشد فیبروم ها نقش مهمی دارند.
این جراح و متخصص زنان اذعان کرد: بسته به محل قرار گیری، فیبروم ها انواع 

مختلفی دارند که عبارتند از انواعی که 
در داخل دیواره رحم رش��د می کنند، 
انواع��ی که در خ��ارج از رحم رش��د 
می کنند، انواعی که در زیر رحم رشد 
می کنند و ممکن است به داخل حفره 
رحم نف��وذ کنند و منجر به خونریزی 
ش��دید شوند و همچنین ممکن است 
بر روی اتصالات��ی که به رحم محدود 
می شوند نیز رشد کنند.وی بیان کرد: 
فیبروم ها بر اس��اس ناحیه ای از رحم 
که در آن رشد کرده اند نیز دسته بندی 
می ش��وند و این امکان وجود دارد که 
بیش��تر از یک ن��وع از آن ها به صورت 

همزمان در رحم وجود داشته باشند.
دکتر نعمت اللهی ادامه داد: رایج ترین 
نوع فیبرومی است که در دیواره رحم 
رشد می کند. هرچه اندازه آنها بزرگتر 
شود، بیشتر می توانند رحم را بکشند 
و فیبروم نوع س��اب موک��وزال نیز در 
خارج از رحم رشد می کنند و با بزرگتر 
شدنشان به اعضای اطراف رحم فشار 
وارد می کنن��د. این جراح و متخصص 
زنان افزود: ساب موکوزال ها رایج ترین 
نوع فیبروم ها هس��تند و در لایه ساب 
موکوس رش��د می کنن��د. لایه ای که 
درس��ت زیر دیواره رحم ق��رار دارد و 
می تواند به س��مت داخل رحم متورم 
ش��ود و منجر ب��ه دل درد و خونریزی 

شود.
وی تش��ریح ک��رد: بس��ته ب��ه عمق 
قرارگی��ری فیب��روم در رح��م، برخی 
فیبروم های س��اب س��روزال و س��اب 
موکوزال روی ریشه های عضلانی نازک 
رشد می کنند، که ساقه نامیده می شوند 
و از فیبروم مراقبت می کنند. در چنین 
موردی به عنوان نوع پدانکوله شناخته 
می شوند. پدانکوله س��اب موکوزال به 
عنوان نوع صفر فیبروم شناخته می شوند.وی می گوید: علت فیبروم های رحمی 
تا حد زیادی تاکنون ناش��ناخته اس��ت. یکی از نظریات در این زمینه این است 
که سلول  های غیر طبیعی عضلات صاف رحم، توسط هورمون هایی که چرخه 
قاعدگی را تحت تاثیر قرار می دهند، یعنی همان هورمون های استروئیدی و به 
خصوص استروژن و پروژسترون، به سرعت افزایش می یابند. دکتر نعمت اللهی 
بیان کرد: هورمون ها باعث رش��د فیبروم ها می شوند، به همین دلیل است که 
فیبروم در خانم های باردار سریع تر از خانم های غیر باردار، رشد می کند. سطح 
بالای هورمون های استروژن و پروژسترون در دوران بارداری اغلب باعث افزایش 
رشد فیبروم می شود  و همچنین این دلایل علت کاهش و پسرفت رشد فیبروم 
در دوران یائسگی است. این جراح و متخصص زنان مطرح کرد: همچنین عوامل 
ارثی در رشد فیبروم بی تاثیر نیست. زنانی که مادر، مادر بزرگ و خواهرشان میوم 

داشته اند، احتمال اینکه میوم در آن ها نیز رشد پیدا کند بیشتراست.
وی یادآور ش��د: عوامل موثر بر رش��د فیبروم  ها عبارتند از س��ن، نژاد، بارداری، 
وزن اس��ت. فیبروم  ها بیش��تر در بانوان در رنج س��نی 30 تا ۴0 سالگی ایجاد 
 می ش��ود. به نظر می رس��د که رش��د فیبروم در زنان زیر 3۵ س��ال بیش��تر از

 بقیه است.دکتر نعمت اللهی ادامه داد: رشد فیبروم  در زنان سیاه پوست نسبت 
به زنان سفید پوست، احتمال بیشتری دارد. به نظر می رسد سرعت رشد میوم 
در زنان سیاه پوست نیز بیشتر باشد. فیبروم  ها در خانم  های باردار به علت افزایش 

استروژن و پروژسترون، در سه ماهه اول بارداری بیشتر رشد می کنند.
 ای��ن جراح و متخصص زنان متذکر ش��د: بانوانی که اضاف��ه وزن دارند و چاق 
هستند بیشتر از بقیه در معرض رشد فیبروم  هستند و همچنین سرعت رشد 

میوم در آنها به نسبت بیشتر است. وی افزود: مطالعات نشان داده اند که میانگین 
رش��د فیبروم ها در طی 6 ماه، 9 درصد اس��ت و حتی در بان��وان، امکان ایجاد 

فیبروم های متعدد، با سرعت رشد متفاوت وجود دارد.
 دکتر نعمت اللهی گفت: بسیاری از بانوان که مشکل فیبروم را دارند، هرگز علائم 
و مش��خصه هایی را احساس نمی کنند که فیبروم قابل تشخیص باشد و هرگز 

متوجه داشتن فیبروم نمی شوند.
این ج��راح و متخصص زنان عنوان کرد: علائم و نش��انه هایی که بانوان تجربه 
می کنند کاملا وابسته به نوع فیبروم، اندازه و تعداد آنهاست. رایج ترین علائم و 
نشانه های این مشکل شامل خونریزی شدید، دل درد، احساس فشار در لگن و 
کمردرد،تکرر ادرار، یبوست، احساس فشار و سفتی در قسمت زیر شکم، ورم زیر 
شکم و وجود جسم سفت در داخل شکم که با معاینات فیزیکی قابل لمس است.

وی اضاف��ه کرد: گاهی اوقات خانم ها با آزمایش��اتی که به دلایل مختلف انجام 
می دهند مثل آزمایش��ات دوران بارداری و قبل بارداری، به طور اتفاقی متوجه 
وجود فیبروم در رحم می شوند. اگر فیبروم کوچک باشد و مشکلی ایجاد نکند، 

پزشک به درمان آن اهمیتی نمی دهد زیرا مشکل ساز نخواهند بود.
دکتر نعمت اللهی در پاس��خ به این پرس��ش که " فیبروم ها چگونه تشخیص 
داده می شوند"، گفت: اگر علائم گفته شده را داشتید به پزشک متخصص زنان 
مراجعه کنید. گاهی پزشک با انجام معاینات فیزیکی لگنی متوجه فیبروم رحم 
می ش��ود و برای اطمینان از تشخیص خود، آزمایشات تخصصی تری را تجویز 

می کند.
این جراح و متخصص زنان اظهار کرد: تس��ت هایی که ممکن است برای تایید 
تشخیص فیبروم های رحمی انجام شوند شامل سونوگرافی، ام ای آر لگن، اشعه 

ایکس، هیستروسالپینوگرافی و هیستروسکوپی است.
وی اضافه کرد: در روش س��ونوگرافی از امواج صوتی با فرکانس بالا جهت تهیه 
تصویر استفاده می شود. در سونوگرافی، دستگاهی به نام مبدل روی اندام تحتانی 
قرار داده می شود تا تصویر رحم و تخمدان ها را دریافت کنند. ام ای آر لگن نیز 
یک آزمایش تصویر برداری است که برای تهیه  تصاویر دو بعدی رحم، تخمدان 
و دیگر اعضای لگن اس��تفاده می شود و انرژی الکترومغناطیسی که برای تولید 

تصاویر استخوان ها و اعضای داخلی استفاده می شود.
 دکتر نعمت اللهی می گوید: از رنگ برای تشخیص حفره رحم و لوله های فالوپ 
بر روی تصاویر اشعه ایکس استفاده می شود. این روش همان عکس رنگی رحم 
است که حین بررسی دلایل ناباروری، جهت تعیین باز یا بسته بودن لوله های 
فالوپ انجام می ش��ود. در هیستروس��کوپی نیز محدوده ای از نور را داخل رحم 

می تابانند و سالین نیز تزریق می کنند تا دیواره  رحم را بررسی کنند.
این جراح و متخصص زنان خاطرنشان کرد: با اینکه بسیاری از زنان دارای فیبروم 
مش��کل باروری نخواهند داش��ت، در برخی زنان محل و اندازه برخی فیبروم ها 
ممکن اس��ت سبب بروز مشکل در باروری شود. وی اضافه کرد: فیبروم بزرگی 
که شکل و اندازه رحم را تغییر می دهد می تواند حرکت اسپرم را مختل کرده و 
از بارداری جلوگیری کند. فیبروم ها می توانند سبب بسته شدن لوله های فالوپ 
شده و از رسیدن تخمک به رحم جلوگیری کنند.دکتر نعمت اللهی یادآور شد: 
به نظر می رسد که فیبروم های ساب موکوزال با ناباروری مرتبط باشند چرا که 
احتمال لانه گزینی تخمک بارور ش��ده در دیواره رحم را کاهش می دهند.این 
جراح و متخصص زنان ابراز کرد: اگرچه بسیاری از زنان علی رغم وجود فیبروم 
بارداری راحتی دارند اما ۱0 الی 30 درصد از زنانی که فیبروم دارند در بارداری 
با مشکل مواجه خواهند شد. وی خاطرنشان کرد: پژوهش ها نشان داده اند که 
خطر سقط جنین در زنانی که فیبروم دارند دو برابر  بیشتر از زنانی است که این 
مشکل را ندارند. همچنین داشتن چندین فیبروم به جای یک عدد، این خطر را 
بیشتر می کند. زنانی که نوع داخلی یا ساب موکوزال دارند، نیز بیشتر در معرض 
سقط جنین زودرس قرار می گیرند. دکتر نعمت اللهی اظهار کرد: تحقیقات نشان 
داده اند که اگر جفت جنین در نزدیکی فیبروم قرار داشته باشد، خطر خونریزی 
در اوایل بارداری در مقایسه با زمانی که این دو هیچ تماسی ندارند بسیار بیشتر 
خواهد بود.این جراح و متخصص زنان هشدار داد: احتمال وقوع زایمان زودرس 
در زنانی که در طول بارداری فیبروم رحم دارند، در مقایسه با زنانی که فیبروم 

ندارند تقریباً دو برابر است.
 وی متذک��ر ش��د: در بارداری هایی که از طری��ق آی وی اف صورت گرفته اند، 
وجود فیبروم داخلی می تواند میزان موفقیت زایمان نوزاد زنده را کاهش دهد و 
همچنین داشتن فیبروم می تواند احتمال نیاز به جراحی سزارین برای فرد را تا 

چهار برابر بیشتر کند.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

فیبرومرحمچگونهبرکیفیتزندگیزنانتاثیرمیگذارد؟
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دکتر ذاکرین: احساس سنگینی در ناحیه لگن احتمالا 
می کنید  حس  که  است  فیبروم  علامت  شایع ترین 
زیرا توده ای در بدنتان قرار دارد یا چیزی در حال رشد 
احساس  بزرگ  فیبروم های  دچار  زنان  است.  کردن 
می کنند که چیزی لگنشان را به پایین فشار می دهد. 
توصیف این حس کمی سخت است اما شبیه احساس 
سنگینی در ناحیه شکم و لگن است که تنها در صورت 

دچار شدن به آن متوجه اش می شوید

دکتر جوانمرد خوشدل: ورزش منظم هر چند نمی تواند 
به  ولی  شود  رحم  فیبروم های  شدن  کوچک  باعث 
روش های مختلفی تاثیر مثبتی بر زندگی بیمار دارد که 
شامل کمک به تعادل هورمونی در زنان، جلوگیری از 
رشد بیشتر فیبروم ها و تسکین درد به دلیل افزایش 

هورمون اندورفین

طریق از  که  بارداری هایی  در  اللهی:  نعمت   دکتر 
داخلی  فیبروم  وجود  گرفته اند،  صورت  اف  وی  آی   
می تواند میزان موفقیت زایمان نوزاد زنده را کاهش 

دهد
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به تازگی اجرای نمایش »دش��من خدا« به کارگردانی مجید عراقی و 
تهیه کنندگی علی غریب در عمارت نوفل لوشاتو به پایان رسیده است. 
این نمایش با وجود اجرای محدود خود با استقبال تماشاگران رو به رو 
شد، اما به دلیل اجرای نمایشی دیگر در سالن، امکان ادامه اجرای آن 
وجود نداشت. علی غریب که به عنوان بازیگر هم در نمایش »دشمن 
خدا« حضور دارد، مردم را مهمترین حامیان تئاتر دانست و افزود: تئاتر 
به جز حال خوبی که به مخاطب می دهد، در فرهنگ سازی نیز نقش 
بسزایی دارد. غریب درباره تجربه تهیه کنندگی تئاتر در شرایط اقتصادی 
فعل��ی گفت: از همان زمانی که کار هنری را آغاز کردم، یاد گرفتم در 
هر گروهی که هستم، از کسی انتظار نداشته باشم و همیشه خودمان 
از خودمان حمایت کنیم. مس��لما شرایط اقتصادی برای همه سخت 
اس��ت ولی از آنجا که تئاتر را دوس��ت دارم، تصمیم گرفتیم با مجید 
عراقی ای��ن کار را انجام بدهیم و او کارگردانی کار را بر عهده بگیرد و 
من تهیه کنندگی را. من سواد تهیه کنندگی تئاتر را ندارم و صرفا بحث 
تامین هزینه ها بوده و اینکه بتوانیم روی پای خود بایس��تیم وگرنه به 
تهیه کنندگان سخت کوش تئاتر جسارت نمی کنم. او در پاسخ به اینکه 
گروه های جوان و مستقل چقدر می توانند با این شیوه به فعالیت خود 
ادامه بدهند، توضیح داد: قطعا س��خت اس��ت ولی این سختی نه تنها 
برای ما بلکه برای همه گروه ها وجود دارد چه در حوزه تئاتر و چه در 
تمام حوزه هایی که جوان ها کار می کنند. غریب تاکید کرد: واقعیت این 
است که من تهیه کننده نیستم و شاید مادرخرج باشم و پولی هم که 
وس��ط گذاشته ایم، پول پیش خانه  من و مجید است که از صاحبخانه 
گرفته ای��م و به جای آن مبلغ اجاره را ب��الا برده ایم. چون من در کنار 
تئاتر و فیلم و س��ریال، اس��تندآپ کمدی هم کار می کنم، درآمدی را 
که از آن کار به دست می آورم، برای این تئاتر گذاشتم و اصلا هم نگاه 
مالی نداش��تیم زیرا می دانیم برای بازدهی مالی از راه تئاتر باید زمانی 
طولانی و ش��رایطی سخت را سپری کرد ولی ما صرفا دوست داشتیم 
تئاتری را که دغدغه مان بوده، روی صحنه بیاوریم تا تلاش بچه هایی که 
برای این کار زحمت کش��یده اند، دیده شود. او ادامه داد: دغدغه اصلی 
ما خود تئاتر اس��ت و بحث مالی نداریم. البته درآمدزایی برای جوانان 
خیلی س��خت شده اس��ت. با این همه تلاش می کنیم تا جای ممکن 
ادامه بدهیم. خوشحال می شویم اگر مورد حمایت تهیه کننده ای قرار 
بگیریم ولی منتظر هم نمی مانیم تا کسی برای حمایت از ما پیدا بشود 

بلک��ه تا جایی که بتوانیم با نیروی کار و توان خودمان ادامه می دهیم. 
غریب که سال هاست استنداپ کمدی کار می کند، درباره ریسکی که 
حض��ور او به عنوان یک کمدین در این نمایش ایجاد می کرد با توجه 
به اینکه خواس��ته گروه اجرایی، اجرای یک کمدی صِرف نبوده است، 
توضیح داد: کمدی برای من خیلی ارزش��مند است؛ ارزشمندتر از هر 
ژانری دیگری. چندین سال است که کار من استندآپ است و اواخر هم 
در مسابقه »خندوانه« شرکت کردم ولی چون موقعیت های این نمایش 
کاملا جدی است و به سمت گروتسک میل می کند، این تاکید را داریم 
که اس��م کار را کمدی نگذاریم تا برای کسانی که نمایش را ندیده اند، 
برداش��ت اش��تباهی رخ ندهد. او ادامه داد: کار ما دارای موقعیت های 
جدی و تلخی اس��ت ک��ه آن موقعیت ها م��ردم را می خنداند وگرنه 
کمدی ژانری اس��ت بسیار ارزش��مند و افتخار می کنیم مردمی که به 
تماش��ای نمایش ما می آیند، به بخش هایی از این کار می خندند ولی 
در کن��ار این خنده دوس��ت داریم حرف مهم تری بزنی��م و کار را زیر 
س��لطه خنده و کمدی نبریم که هدف آن صرف خنداندن تماش��اگر 
باشد بلکه در تلاش هستیم تا نمایش، تماشاگر را به اندیشیدن وا دارد. 
به قول استاد هوشنگ کرمانی، طنز راستین طنزی است که به ذهن 
فکر بیاورد و به لب، لبخند و به دل، درد. غریب درباره آمیخته ش��دن 
برخی از ژانرهای گوناگون طنز که گاه تماشاگران را به اشتباه می اندازد، 
توضیح داد: متاسفانه از جایی به بعد گویی مفاهیم عوض شده و کمدی 

صِرف، سرگرمی و خنده تلقی شده است، به خاطر کارهای نامناسبی 
که در این ش��اخه شکل گرفت، کمدی قدری زیر سوال رفته و گویی 
تو س��ری خور ژانرهای دیگر شده اس��ت. درحالیکه ژانری است بسیار 
ارزشمند که حرف های زیادی دارد و تیغش خیلی برنده تر است. البته 
این تیغ باید برای جراحی باشد و نه کشتن. او با تایید اینکه کار کمدی 
در قیاس با ژانرهای دیگر دش��وارتر است، یادآوری کرد: بخصوص در 
زمانه ای که ما زندگی می کنیم، این دشواری بیشتر هم شده چون در 
فضای مجازی، بحث خندان مردم، گاه به سمت هجو و کارهای سخیف 
میل کرده و اگر در این زمانه آدم بخواهد کمدی شریفی روی صحنه 
برود، بسیار سخت است. نمی دانم مقصر این وضعیت کیست و دنبالش 
هم نیستم. مهم این است که مردم ما همیشه فهیم بوده اند و با تئاتر 
رشد کرده اند و تئاتر جزو فرهنگ شان بوده و اتفاقا از کمدی های شریف 
استقبال می کنند. همچنانکه در بسیاری از نظراتی که به ما داده اند، به 
این نکته توجه داش��ته اند که نمایش ما کمدی سخیفی نبوده است و 
برخی از دوستان هم که لطف داشتند و می گفتند کمدی حلال خور 
است! بحث اصلی ما این است که مردم همه کمدی ها را با هم اشتباه 
نگیرند چون هر کدام، ویژگی های خ��ود را دارد. تلاش ما بر این بوده 
و نمی دانم چقدر موفق بوده ایم. این بازیگر درباره احتمال ادامه اجرای 
»دشمن خدا« تاکید کرد: به این زودی »دشمن خدا« را رها نمی کنیم. 
در اولین فرصت دوباره آن را اجرا می کنیم. تازه مردم با این کار آش��نا 
شده اند و خواستار ادامه اجرای آن هستند. ما هم حتما چنین می کنیم 
ن��ه به خاطر درآمدزایی بلکه اولا ب��ه خاطر اینکه حال خوب به مردم 
بدهیم و دیگر اینکه محتوای کارمان و اندیش��ه آن را به مردم منتقل 
کنیم و رس��الت خودمان را به درستی انجام بدهیم. مردم منتظرمان 
باش��ند. دوباره با قدرت برمی گردیم. به گزارش ایسنا، غریب در پایان 
خواستار حمایت مردم از تئاتر شد و اضافه کرد: بچه های تئاتر به جز 
مردم هیچ پش��توانه ای ندارند. آنان از مسئولان هنری انتظاری ندارند 
چون آنها معمولا کارهایی مهم تر از تئاتر دارند ولی تمام خوشحالی ما 
حمایت مردم است. هر زمان که مخاطب با کار ارتباط برقرار می کند، 
برایمان بزرگترین دلگرمی است. امیدوارم مردم از تئاتر حمایت کنند و 
آن را در سبد فرهنگی خود بگذارند چون جدا از حال خوبی که تئاتر 
به مخاطب می دهد، می تواند فرهنگ سازیی هایی بکند که به کمک آن 

بخشی از مشکلات ما مردم حل شود.

 طنزی برای تهران
ادامه از صفحه اول:

... چراک��ه حرک��ت کلانش��هر تهران با این دس��ت فرم��ان به قهقرا 
خواه��د انجامی��د و لازم اس��ت همه ق��وای حاکمیتی ب��ا همیاری 
مردم و متخصصان تدابیر کارس��از و موثر بیندیش��ند وگرنه باشعار 
و تبلیغ��ات بیلب��وردی و س��خنرانی آتش��ین و عملکردهای ضعیف 
معضلات عمده کلانش��هر تهران لاینحل خواه��د ماند، از حق نباید 
گذش��ت که ش��هرداری تهران به تنهایی باعث وبان��ی این وضعیت 
نیس��ت بلکه لابی خودروس��ازان فاق��د کیفیت و مازوت س��وزی و 
تمرکز کارخانجات تولیدی و صنعتی و تاسیس��ات گوناگون شهری 
و ع��دم حضور نخب��گان در این حوزه امری ان��کار ناپذیر و واقعیتی 

تلخ اس��ت و هم��ه نیروهای جهادی و توانمن��د و متفکر و متعهد و 
متخصص لازم اس��ت با همفکری و همراه��ی در این عرصه مداخله 
و مس��اعدت نمایند و در پاکس��ازی و تطهیر کلانش��هر تهران کوشا 
باش��یم، کارشناس��ان حوزه صنع��ت و محیط زیس��ت معتقدند که 
آلودگی هوای تهران متاثر از فعالیت های جانبی بوده و ممکن است 
ما در انتقال یک هوای غیر طبیعی و آلاینده با مشکل مواجه شویم 
که می تواند از اس��تان های مجاور ما وارد تهران ش��ود. ممکن است 
این آلودگی از اس��تان های قزوین، البرز و یا از اس��تان مرکزی وارد 
تهران ش��ود و این بدیهی اس��ت و ما باید از دور دس��ت موضوعات 
استان تهران را بررسی کنیم. این موارد برای عوامل بیرونی و خارج 
از محیط اس��تان اس��ت اما برای عوامل داخلی اس��تان تهران نیز به 
 ط��ور منظم بایس��تی تدابیر مربوط به هوای پاک را در دس��تور کار

 قرار دهیم. وبا نظارت و مشارکت سازمان محیط زیست و دستگاه های 
ذی رب��ط این هماهنگی به ص��ورت متمرکز برگزار ش��ود و عوامل 
افزاینده آلایندگی هوا را در هر مقطعی با نظارت های مس��تمر تحت 
کنترل درآوریم. در این حوزه وس��ایل نقلیه عمومی، موتور سیکلت، 
اتوبوس ه��ا، کارخانه جات، نیروگاه ها، همچنین مراکز تولید ش��ن و 
ماسه در غرب استان تهران تحت کنترل و نظارت مستمر قرار گیرند 
و بر حسب اقتضائات موجود تصمیمی گیری شود تا کدام بخش ها را 
متاثر از این آلایندگی ها تعطیل کرده و یا اجازه فعالیت داده، تعدیل 
کرده و یا تقلیل در فعالیت هایش��ان ص��ورت پذیرفته ونهایتا هوای 
پاک را استنش��اق و ترافیک روان را نظاره گر باشیم نه اینکه دست 
 رودس��ت بگذاریم و منتظر معجزه طبیعت ش��ده و دست به دامن و

 باد شویم.

علی غریب: 

درآمدزایی برای جوانان خیلی سخت شده است

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 کوتاه از هنر 

 کوتاه از هنر 

 شاهنامه خوانی

 پروانه معصومی در خانه ابدی 
پیکر زنده یاد پروانه معصومی بازیگر سینما و تلویزیون 
صبح روز گذشته چهارشنبه-هشتم آذرماه- در امامزاده 
ابوطال��ب )ع( تهران با حضور جمعی از هنرمندان 
 و چهره های مطرح س��ینما و تلویزیون برگزار شد.

 این بازیگر ظهر ششم آذرماه به علت عارضه ریوی در 
۷۹ سالگی درگذشت./باشگاه خبرنگاران 

»تریلی تئاتر« آمد
کتاب »تریلی تئاتر« نوشته رضا عیوضی با ۲۱۶ 
صفحه، ش��مارگان هزار جل��د و قیمت ۹۰ هزار 
تومان به تازگی توسط انتشارات »راه یار« منتشر 
و روانه بازار نش��ر شده است. این کتاب خاطرات 

۵۰ سال فعالیت هنری اصغر نوبخت است./مهر

»تگزاس۳« می آید
بع��د از پروژه موفق »تگ��زاس ۲« به کارگردانی 
مس��عود اطیابی، حالا تیم تولید در حال ساخت 
سومین قس��مت از این فیلم است. »تگزاس ۲« 
در اکران س��ال ۱3۹8 به پرده نقره ای رس��ید و 
توانس��ت بیش از ۲۵ میلیارد تومان در گیش��ه 
س��ینمای ایران فروش داش��ت،  پیش از آن هم 
»تگزاس ۱« در سال ۱3۹۷ اکران و بیش از ۱4 

میلیارد تومان فروش را تجربه کرد./موج

»ملال« منتشر شد
کتاب »ملال« به عنوان بخش��ی از کتاب مفاهیم 
بنیادین مابعدالطبیعه هایدگر توسط مریم هاشمیان 
ترجمه شده و انتشارات کرگدن آن را در ۱۷۲ صفحه 
و به قیمت ۱4۰ هزارتومان منتشر کرده است. ایبنا 

یادبود صدسالگی »جلال« 
آیین »یادبود یک صدمین سالگرد تولد جلال آل 
احمد« با عن��وان »یک قرن جلال« با همکاری 
معاونت امور فرهنگی وزارت ارشاد، خانه کتاب و 
ادبیات ایران و فرمانداری شهرستان طالقان شنبه 
یازدهم آذرم��اه برگزار می ش��ود. آیین »یادبود 
یک صدمین س��الگرد تولد جلال آل احمد« به 
صورت زنده از تلویزیون اینترنتی کتاب به نشانی 

KETAB.TV نیز پخش می شود./ایسنا 

»فرمانده« تولید می شود 
مستند »فرمانده« به کارگردانی مسعود دهنوی 
در گروه مس��تند روایت فتح تولید می شود. این 
مس��تند پرتره ای از فرمانده ناوشکن تمام ایرانی 
دنا اس��ت که به همراه ناوبندر مکران توانستند 
ب��رای اولین ب��ار در تاریخ ایران، در یک س��فر 
هشت ماهه به دور کره زمین سفر کنند. مسعود 
دهن��وی، مجتبی عمارلو و س��جاد دهنوی تنها 
تیم مستندس��از همراه این س��فر بودند که در 
 دو هفته پایانی این س��فر در ناوشکن دنا حضور

 داشتند./ایلنا

جایزه برای »گیجگاه« 
فیلم سینمایی »گیجگاه« جوایز بهترین گروه 
بازیگران کمدی و بهترین تدوین را در پنجمین 
جشنواره اسکیپتاون لس آنجلس کسب کرد. 
»گیجگاه« در ده بخش ش��امل بهترین فیلم، 
بهتری��ن کارگردان��ی، بهترین فیلمب��رداری، 
بهترین تدوین، بهترین طراحی صدا، بهترین 
موس��یقی اورجینال، بهترین طراحی لباس، 
بهترین طراحی صحنه و بهترین گروه بازیگران 
 ای��ن جش��نواره کاندید دریافت جایزه ش��ده 

بود./صبا 

 ادامه رزم چنگش با رستم 
س��ر نیزه و ن��ام من مرگ تس��ت      
س��رت را بباید ز تن دس��ت شست 

بیام��د همان��گاه چنگش چ��و باد      
نه��اد ب��ر  ب��زه  را  کم��ان  زاغ  دو 

کم��ان جف��ا پیش��ه چون اب��ر بود      
ه��م آورد ب��ا جوش��ن و گب��ر بود

س��پر بر س��ر آورد رس��تم چو دید     
ک��ه تی��رش زره را بخواه��د بری��د

ب��دو گف��ت ب��اش ای س��وار دلیر      
که اکنون س��رت گردد از رزم سیر

نگ��ه کرد چنگ��ش ب��ران پیل تن      
بب��الای س��رو س��هی ب��ر چم��ن 

بد آن اس��پ در زیر یک لخت کوه      
نیام��د هم��ی از کش��یدن س��توه 

بدل گف��ت چنگش که اکنون گریز      
ب��ه از با ت��ن خویش کردن س��تیز

ب��ر انگیخت آن بارک��ش را ز جای      
س��وی لش��کر خویش��تن کرد رای 

س��وار       دلاور  آت��ش  بک��ردار 
برانگیخ��ت رخ��ش از پ��س نامدار

همان��گاه رس��تم رس��ید ان��دروی      
همه دشت زیش��ان پر از گفتگوی 

دم اس��پ ناپ��اک چنگ��ش گرفت      
دو لش��کر بدو مانده اندر ش��گفت 

زمان��ی همی داش��ت تا ش��د غمی      
ز ب��الا ب��زد خویش��تن ب��ر زم��ی 

بیفت��اد زو ت��رگ و زنهار خواس��ت      
تهمت��ن و را ک��رد با خاک راس��ت 

همان��گاه کردش س��ر از ت��ن جدا      
هم��ه کام و اندیش��ه ش��د بی ن��وا

زمی��ن       ای��ران  نام��داران  هم��ه 
آفری��ن  پهل��وان  ب��ر  گرفتن��د 

همی ب��ود رس��تم می��ان دو صف      
گرفته یکی خش��ت رخش��ان بکف 

و زان روی خاقان غمی گشت سخت      
بر آش��فت با گ��ردش چرخ و بخت

مفقودی
برگ سبز و برگ کمپانی خودروسواری سایپا ۱3۱SE به شماره موتور 
M۱3/۵۹۹۷۷۰8 و شماره شاس��ی NAS4۱۱۱۰۰H۱۰۶۲۶۶8 و 
شماره پلاک ایران ۶4-۵۷4 ط ۲۹  متعلق به آقای احمد سالاری پناه 
احمدآبادی به کدملی ۵۰3۹4۶۰3۰۹ مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد. 

مفقودی
برگ سبز و کارت وانت مزدا تیپ B۲۰۰۰iمدل ۱3۹۱ رنگ سفید - روغنی به 
ش��ماره پلاک ۱۶۲ ق ۱۲ - ایران ۱۹ و شماره موتور FE-A۱۷4۶8 و شماره 
شاس��ی NAGP۲PC۱۱CB۱۲۲83۱۱۹۹8 بن��ام حمی��د حیدری مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
آقای وحید خس��روآبادی مالک س��واری پ��ژو تیپ آری��ان ۲۰۶ مدل ۱3۹۰ 
رنگ س��فید - روغنی به ش��ماره پلاک ۱۶۲ ن 4۶ - ایران ۱۹ و شماره موتور 
۱4۱۹۰۰3۹۷۲۹ و ش��ماره شاس��یNAAP3۱EG4BJ۲48۱۲۶ ب��ه علت 
فقدان اس��ناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را 
نموده اس��ت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف 
مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک 
پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

ما بی چرا زندگانیم در جغرافیایِ بی لبخند!
ادامه از صفحه اول:

یک کاس��ه تخمه ب��و داده را قورت دهیم و پس از رس��یدن به جام 
جهان نما بی وقفه فریاد بزنیم: آه ما بسیار خوشبختیم!

حالا اما مرور خاطرات هش��ت آذر چندان حالمان را خوب نمی کند 
و در پاییز س��وزناکی که کودکان پاپتی پش��ت چهار راه ساعت ها را 
ش��ماره و دعا می کنند ش��ب نرسد تا تنها روی آس��فالت به خوابی 
کابوس وار فرو روند، کمتر نش��انی از یک ش��ورِ ملی رویت می شود. 
حالا لالایی هزار س��تاره نیز ما را تسکین نمی دهد و آرزوهایمان در 
فضا محو می ش��ود تا با صورت سرخ ش��ده به ضرب سیلی در غایت 

سنگلاخ زندگی، بی چرا زندگانِ این خاک لقب بگیریم!
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جعل الاشعار

اگر به زلف دراز تو دســت ما نمی رســد
به دو ســیخ کباب هم دست ما نمی رسد

****
گل در بر و می در کف و معشوق به کام است
افســوس که اوضاع جیب ما »درام« است

****
بیا کــه آینه صافیســت جام را صوفی 
این تورم یــا گرانی می ســتاند جان را

****
گفتم ای سلطان خوبان رحم کن بر این غریب
ازوعده های آبکی تا کی خورم بنده فریب!

****
مَطَلب طاعت و پیمان و صلاح از منِ مست
این دور فلک را به مــراد دل ما راه نرفت

****
مُقامِ اصلیِ ما گوشــه ی خرابات اســت
اســت لواســانات  در  بعضی ها  مقــام 

****
از من اکنون طمعِ صبر و دل و هوش مدار
رانت بــازی و باند بازی نبــود ما را قرار!

سلامتی

سلامت قلب خالص سازان در خطر است!
نتایج پژوهش ها نشان می دهد: »افرادی که نسبت به دیگران خصومت 
دارند و بدبین هستند در معرض خطر ابتلا به مشکلات قلبی قرار دارند 
و این خصوصیات اخلاقی خطر ابتلا به این بیماری را افزایش می دهند« 
از این رو به کسانی که به رقبای سیاسی و حزبی خود بدبین هستند لذا 
درصدد حذف آنان و کنار زدن آنان یا به اصطلاح امروزی »خالص سازی« 
هستند پیشنهاد می شود حداقل برای سلامت قلب خودشان هم که 

شده خصومت و بدبینی و زیر آب زنی رقیب را کنار بگذارند!

شگفتیها

در فضا کیف قاپ نداریم
کیف ابزاری که هنگام پیاده روی فضایی یاسمین مقبلی و لورال اوهارا از 
دستشان افتاد و در فضا گم شد، روز سه شنبه 21 نوامبر بر فراز بریتانیا 
پرواز می کند و از زمین قابل مشــاهده خواهد بود. هر که دوست دارد 
کیف فضانوردان را ببیند بشتابد. ولی واقعا جالب است در فضا چیزی 

گم نمیشود در فضا معلق می ماند.
در هر صورت خدا را شکر اگر کیف ایشان در فضا گم شد اما قابل رویت 

هست و در فضا هم کیف قاپ نداریم!

خاطراتآدمفضایی

سفینه های خطرناک به نام موتوری ها 
به یاد دارم در اولین سفری که به کره زمین داشتم به جایی فرود آمدم 
که منطقه و خیابانی شلوغ بود. بعدها فهمیدم نام آن چهارراه گلوبندک 
است. شاهد سفینه های عجیبی بودم که دو چرخ داشتند. راکب های 
این سفینه ها هم آدم های عجیبی بودند خیلی بد رانندگی می کردند. 
متاســفانه من در یک لحظه متوجه شدم روی هوا رفتم چون یکی از 
همین موتوری ها به من برخورد کرد. البته من چون آدم فضایی هستم 
و بدنم آلیاژ مخصوصی دارد صدمه ای ندیدم فقط چند تا پیچ و مهره ام 
شل شــد! نکته مهم تر این بود که وی به من زد و فرار کرد حین فرار 
هم یک چیزهایی گفت که با سیستم ترجمه آنلاین خود متوجه شدم 
ناسزاهای ناموسی داد! البته به من برنخورد چون ما آدم فضایی ها پدر و 

مادر و خانواده نداریم! 

گپنیوز

خبر: یک روزنامه حامی دولت: اگر همه چیز گل و بلبلی باشد دولت 
می تواند دو میلیون مسکن بسازد.

مــا: باش تا صبح دولتت بدمد! یعنی صبر کنیم تا اوضاع گل و بلبلی 
شود؟

****
خبر: نماینده مجلس: مافیای خودرو واردات خودرو را مسدود کرده 

است.
ما: بابا، اینها اگر این کارها را نکنند که مافیا نیستند؟ می خواستید ما 

جلوی واردات را بگیریم؟
****

وزیر ارشــاد: در دنیایی تاریک که روشــنی اندیشه، دیریاب است، 
آیت الله رئیسی حلقه وصل مظلومان و حکمرانان است.

ما: وای چقدر قشنگ و شاعرانه! آدم یاد منولوگ های هاملت می افتد! 
خدایا چه سر زبونی داره وزیر ارشاد؟!

****
معاونت امور زنان رئیس جمهور گفتنــد: همه ما در ابتدای ورود به 
هر رشــته ی تخصصی و حرفه ای، یا شِــکَر بودیم، یا شیر یا... و با 
گذراندن فرآیندهای لازم و کسب مهارت های ضروری در کارخانه ی 

سخت کوشی و تلاش تبدیل به بستنی شدیم!
ما: مثال برای به جایگاه رفیع رسیدن بهتر از بستنی شدن نبود؟! گر 

چنین است ما می گوییم: نابرده رنج بستنی میسر نمیشود!
****

خبر: وزیر آموزش و پرورش گفتند: توزیع شــیر در مدرســه هدیه 
رئیس جمهور است.

ما: این هدیه نیست ضمن اینکه باید شیر را با کیک توزیع کنند. در 
ثانی این هدایا به چندتا مدرســه داده شده؟ هدیه سراسری به همه 

مدارس که ندادند؟

سخنانبزرگان

مرد با ازدواج روی گذشــته اش خط می کشد، ولی زن اگر زن مردی 
فقیر شود باید روی آینده خود خط بکشد!

سینکلر لوییس

پیامکتبلیغاتی

حجم دهنده موی خوب میخوای؟
برای من چند بــار پیامک آمده بود: حجم دهنده خوب می خوای؟! این 
لینک را باز کن. من توجهی نمی کردم اما از بس پیام دادند یکبار لینک 
را بازکردم متوجه شدم تبلیغات یک پودر حجم دهنده موی سر است و 
نوشته بود: »باعث افزایش حجم موی سرتان می شود اثرش معجزه انگیز 
است حجمی برایتان می سازد حیرت انگیز« لبخندی زدم و در پاسخ به 
آن پیامک نوشــتم: به کاهدون زدید مرا به پودر حجم دهنده مو کاری 

نیست بنده کچل و تاس تشریف دارم دست از سر کچل من بردارید!

نجوا

شبی عاشقانه
چه شب رویایی و رمانتیکی بود چه شب عاشقانه ای؟ از آن شب هایی که 
دوست نداشتی صبح شود! شبی توام با تقلاهای شورانگیز عاشقانه، شبی 
که واژه های عاشقانه هم در میان فضا می پیچند و عطری دل انگیزش از 
بوی عطر گل یاس و نرگس بیشتر عطر افشانی می کرد. آری شب های 
عاشقانه همیشه دل انگیز و خاطره انگیزند. چه شب وصالی بود آن شب؟! 
مثلا آن شبی که ما خانه یکی از دوســتان دعوت بودیم چنان سفره 
دل انگیزی بپا بود و هر چه غذایی که سالهاســت رنگ آن را هم ندیده 
بودیم به ناگه در بزنگاهی تاریخی، در آن شب به چشمانم خورد را هرگز 

فراموش نمی کنم. شبی که به وصال رسیدم به وصال غذاهای نخورده!
حسرت چی

عادتعجیبدربرخیکشورها

جوهر خط قرمز در کره جنوبی است
طبق تاریخ و ســنت های کره جنوبی، جوهر قرمز برای نوشــتن 
نام مردگان به کار می رفته اســت. به همین خاطر اســت که هنوز 
که هنوز اســت اســتفاده از جوهر قرمز رنگ برای نوشتن نام یک 
شخص تابو تلقی می شــود و همه افراد کره جنوبی از جوهر قرمز 
رنگ فراری هســتند! یعنی اگر نام کسی را با جوهر قرمز نوشتند 
باید بداند که رفتنی اســت در واقع رنگ قرمز در کره جنوبی رنگ 
تهدید اســت! برای همین برخی سیاســیون در کره جنوبی برای 
 حذف رقیب به طنز می گویند: نامت را قلم قرمز می نویســیم. یعنی 

کنارت می گذاریم!

دیالوگجعلی

گذر عمر منو پیر نکرد اینکه می بینم زمان زود از جلوی چشــمات 
میگذره اما هنوز مستاجری پیرت می کنه!

لیست آرزوها - راب رینر

امام جمعه مشهد )پدر زن رئیس جمهور( گفتند: در نشست ریاض بعد از سخنرانی آقای رئیسی، بیانیه پایانی متناسب با سخنان ایشان تنظیم شد!

وای چقدر از دامادش 
گردآورنده: امیرحسین ذاکریتعریف می کنه؟!

طنز

ما در خدمت مردم 
و فقرا هستیم
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آفتاب یزد: پوست از لایه های مختلفی از سلول ها تشکیل شده است که به عنوان لایه های 
محافظ )درم و اپیدرم( عمل می کنند و وجود آن ها برای تولید یک غشای نیمه تراوا که در برابر 
طیف گسترده ای از عفونت ها از انسان محافظت می کنند، ضروری هستند. عملکرد پوست 
در اثر عوامل مختلفی مانند بســیاری از آسیب های ناخواسته، عفونت میکروبی، اختلالات 
پوستی، یا نارسایی متابولیک و سوختگی، دچار اختلال شده و منجر به تشکیل زخم می شود. 
ترمیم زخم یک فرآیند بیولوژیکی پیچیده برای بازیابی عملکرد طبیعی بافت پس از آسیب 
می باشد. درک کامل مراحل فیزیولوژیکی درگیر در روند بهبود زخم می تواند نقش بسزایی 
در پیشرفت های جدید در زمینه مراقبت از زخم برای تسریع سرعت بهبود زخم ایفا نماید. 
زخم ها بر اساس مدت زمان بهبودی به دو دسته حاد یا مزمن طبقه بندی می شوند. زخم های 
حاد در اثر اقدامات جراحی، ضربه های مکانیکی یا سوختگی ایجاد می شوند و روند بهبودی 
آن ها سریع و معمولی است. زخم های مزمن از شکست خوردن فرآیندهای دخیل در ترمیم 
بافت به وجود می آیند. در برخی از شرایط پزشکی مانند عفونت های میکروبیولوژیکی، اختلال 
وریدی یا شــریانی و دیابت، روند ترمیم زخم مختل شده که باعث ایجاد زخم های مزمن 
می گردد. پاتوژن های فرصت طلب، مانند باکتری های گرم مثبت )مانند اســتافیلوکوکوس 
اورئوس( و باکتری های گرم منفی )مانند سودوموناس آئروژینوزا(، می توانند زخم را درگیر 
نموده و بیوفیلم هایی تولید کنند که در حقیقت مجموعه ای از سلول های باکتریایی بی حرکت 
در یک ماتریکس خارج سلولی چسبنده می باشند. آنتی بیوتیک ها و سیستم های پاکسازی 
میزبان )مانند آنتی بادی ها و فاگوسیت ها( به خوبی به بیوفیلم های میکروبی نفوذ می کنند. 
فعال شدن سلول های ایمنی در روند مذکور، که منجر به یک پاسخ التهابی پایدار می شود، 
تحت تاثیر سموم تولید شده توسط باکتری ها قرار می گیرد. عفونت زخم مداوم بار بالینی و 
اقتصادی قابل توجهی بر سیستم مراقبت های بهداشتی تحمیل می نماید و یکی از عوامل مهم 

هشدار دهنده مرگ و میر در بیماران بستری در بیمارستان محسوب می گردد.

< ترمیم زخم
فرآیند پویای ترمیم زخم، تصویری عالی از تعامل بین سیستم های بیولوژیکی و محصولات 
مراقبت از زخم را که برای بازگرداندن عملکرد و سلامت پوست آسیب دیده استفاده می شود، 
ارائه می دهد. پس از آسیب به پوست، بدن ما مجموعه ای از فرآیندها را که اغلب به عنوان 
»آبشار بهبود« شناخته می شــوند، آغاز می نماید تا بافت های زخمی را بازسازی کند. این 
فرآیند بلافاصله پس از وقوع آسیب آغاز می گردد. هموستاز، التهاب، تکثیر و بلوغ چهار مرحله 
همپوشانی هستند که »آبشار بهبود« را تشکیل می دهند. هموستاز اولین مرحله از بهبود 
زخم می باشد که در چند دقیقه اول پس از آسیب زخم رخ می دهد. فرآیندهای هموستاز 
و انعقاد زمانی درگیر می شوند که پلاکت ها با اندوتلیوم آسیب دیده تماس پیدا می کنند و 
به آن می چســبند. در همین حال، پلاکت ها و فیبرین به هم می چسبند و پلاگینی ایجاد 
می کنند که خونریزی را متوقف می کند. التهاب در محل زخم در عرض ۴۸ ساعت پس از 
آسیب رخ می دهد. به طور کلی، نوتروفیل ها به عنوان اولین سلول هایی که در مرحله التهابی 
به محل ضایعه کشیده می شوند، در فعالیت ضد میکروبی و دبریدمان بافتی هستند. سپس 
مونوسیت ها به ماکروفاژها تبدیل می شوند و به فضای خارج عروقی می روند تا پاتوژن ها و 
بقایای بافتی را فاگوسیتوز کنند. سیتوکین های مختلف ضد التهابی و فاکتورهای رشد تولید 
شده توسط ماکروفاژهای M۲، تکثیر سلولی، رگ زایی، رشد بافت گرانولاسیون و اپیتلیال 
شدن مجدد را در مرحله تکثیر افزایش می دهند. با شروع ۲ تا ۳ هفته پس از آسیب اولیه، 
بافت گرانولاسیون به بافت اسکار بالغ تبدیل می شود که با بازسازی ماتریکس کلاژن همراه 
است. فیبروبلاست ها در حالت ایده آل باید ناحیه زخم را کاملاً بپوشانند تا لایه جدیدی از 
پوست ایجاد شود. در نتیجه، ترمیم زخم که یک توالی پویا و پیچیده است، نیاز به یک محیط 

مناسب برای ارتقاء بهبود دارد.

< پلی ساکاریدهای دریایی
امروزه پلی ســاکاریدهای دریایی )MPs( بعنوان مواد ایده آلی برای پانسمان زخم در نظر 
گرفته می شوند، زیرا اکثر آن ها ارزان و به طور گسترده در دسترس می باشند. این ترکیبات 
به راحتی به پوست می چسبند و به دلیل ویژگی های زیست سازگاری فوق العاده ای که دارند، 
بدون خطر در داخل بدن مورد استفاده قرار می گیرند. علاوه بر این، آن ها توانایی فوق العاده ای 
در بهبود زخم دارند. پلی ساکاریدهای دریایی بر اساس ارگانیسمی که از آن به دست می آیند 
به ســه دسته تقسیم می شوند: پلی ساکاریدهای حیوانی دریایی )به عنوان مثال کیتوزان، 
دریایی و کیتین، گلیکوزآمینوگلیکان ها(، پلی ساکاریدهای جلبکی دریایی )مانند کاراگینان، 
آلژینات و فوکوئیدان(، و پلی ساکاریدهای میکروبی دریایی )مانند دکستران، اسید هیالورونیک 

و زانتان(.

< کیتوزان
)GlcNAc( استیلامینو گلوکز β- )1.۴( -n کیتین یک پلیمر زیستی پلی ساکارید است و از 

تشکیل شــده و پس از ســلولز، دومین بیوپلیمر متداول در طبیعت کیتین می باشد که 
در اسکلت بیرونی سخت پوســتان دریایی مانند خرچنگ و میگو وجود دارد. از بین تمام 
پلی ساکاریدهای طبیعی، کیتوزان تنها پلی ساکارید کاتیونی است. در شرایط قلیایی، کیتین 
 ممکن است تا حدی استیله شود تا کیتوزان تولید شود. به منظور ایجاد مواد زیستی پایدار، 
کیتوزان از پلیمرهای با بار منفی استفاده می کند. در مقایسه با سایر پلی ساکاریدهای طبیعی، 
کیتوزان طیف وسیعی از تغییرات اصلاحی را ارائه می دهد. مشتقات کیتوزان دارای زیست 
فعالی بالاتر و حلالیت بیشتری در آب هستند. علاوه بر این، کیتوزان و مشتقات آن دارای 
فعالیت های زیستی هستند که هموستاز، بازسازی بافت و اثرات ضد التهابی، ضد باکتریایی، 

آنتی اکسیدانی و ضد درد را نشان می دهند. علاوه بر این، کیتوزان دارای یک گروه آبدوست 
است، بنابراین پانسمان های آن ها می توانند محیطی مرطوب برای زخم ها فراهم کنند که 
باعث بهبودی می شود. با توجه به این ویژگی ها، پانسمان های کیتوزان بخش قابل توجهی 
از پانسمان های زخم را تشکیل می دهند. کیتوزان دارای فعالیت های زیستی منحصربه فردی 
است که آن را از سایر ترکیبات فعال ترمیم کننده زخم متمایز می کند. این پلی ساکارید 
علاوه بر اصلاح فاکتورهای رشد، بازسازی بافت و رگ زایی را تحریک می کند و پانسمان آن 
حاوی مواد شیمیایی ضد التهابی، ضد باکتریایی و آنتی اکسیدانی است که باعث بهبود زخم 
می شود. نانوذرات کیتوزان زیست تخریب پذیر و زیست سازگار هستند. سطح بالای این ذرات 
سبب استفاده بهتر از فعالیت های زیستی کیتوزان می شود. کیتوزان می تواند به عنوان جزء 
فعال در هیدروژل ها، غشاها و بیوفیلم، یا به عنوان حامل های دارویی برای افزایش قدرت سایر 
 )CSNPs( ترکیبات فعال عمل کند. بررسی ها حاکی از آن است که حضور نانوذرات کیتوزان
کاشته شده در پانسمان زخم منجر به کاهش سمیت سلولی و مقاومت در برابر زخم و افزایش 

راندمان بهبود در بیماران می گردد.

< گلیکوزامینوگلیکان
گلیکوزامینوگلیکان ها گروهی از ترکیبات با بار منفی هستند که از کربوهیدرات های خطی با 
دی ساکاریدهای تکراری تشکیل شده اند. آن ها از الاستین، کلاژن سلولی، الاستین سلولی 
محافظت می کنند. این پلی ساکاریدها نقش موثری در ترویج تکثیر و مهاجرت سلول های 
اندوتلیال، تنظیم مثبت ســایتوکین های ضد التهابی، کاهش گونه های فعال اکســیژن و 
افزایش تولید ســیتوکین های دخیل در رگ زایی ایفا می نمایند. اســید هیالورونیک، یک 
گلیکوزآمینوگلیکان اسیدی است که به طور خود به خود تولید شده و در مقادیر زیادی در 
ماتریکس خارج سلولی وجود دارد. اسید هیالورونیک به طور گسترده در مواد پرکننده بافت 
نرم، پانســمان های زخم، مهندسی بافت و سایر کاربردهای مراقبت های بهداشتی استفاده 

می شود چرا که در تشکیل ریزمحیط های تومور و التهاب نقش کلیدی دارد.

< آلژینات
آلژینات یک پلی ســاکارید طبیعی رایج است که بیشتر از جلبک های قهوه ای گونه های 
Laminaria، Asco phyllum و Fucus تولید می شود. این ترکیبات دارای خواص 
ویژه ای هستند که آن ها را به یک نامزد امیدوارکننده برای استفاده در بیوتکنولوژی های 
معاصر، از جمله طراحی پانسمان زخم تبدیل می کند. این خواص شامل فعالیت بیولوژیکی 
بالا، زیست سازگاری، زیست تخریب پذیری، عدم سمیت، عدم ایمنی زایی، ظرفیت جذب 
بالا، توانایی تشکیل هیدروژل و هزینه تولید پایین می باشد. آلژینات یکی از پرکاربردترین 
پلیمرهای زیستی می باشد که به دلیل توانایی تهیه ژل، کاربردهای متنوعی مانند مهندسی 
بافت و پانسمان زخم دارند. آلژینات به طور گسترده در تهیه هیدروژل استفاده می شود. 
ظرفیت آلژینات ها برای تشکیل هیدروژل در محلول های آبی با افزودن نمک های فلزی دو 
ظرفیتی در درمان زخم بسیار مهم است. طیف فعالیت های بیولوژیکی ماتریس پلیمری 
هیدروژل را می توان با استفاده از ترکیبات مبتنی بر ترکیبات آلژینات با پلیمرهای زیستی 
اضافی، طبیعی )مانند کیتوزان، اســید هیالورونیک، کلاژن، فیبرین، ژلاتین و سلولز( و 
مصنوعی گسترش داد. فوم های مبتنی بر آلژینات ماتریس های متخلخل جامدی هستند 
که می توانند استریل شوند و به منظور کاهش درد بیماران دچار زخم مورد استفاده قرار 
گیرند؛ با این حال فوم ها برای زخم های خشک یا ضایعات با حداقل اگزودا مناسب نیستند 
و بــه تازگی فوم های مبتنی بر آلژینات حــاوی عوامل ضد باکتری برای درمان زخم های 

عفونی تولید شده است.

< فوکوئیدان
فوکوئیدان ها پلی ساکاریدهای سولفاته ای هستند که انواعی از جلبک های دریایی قهوه ای 
شامل کلپ، واکامه آن ها را تولید می کنند و فعالیت های زیستی آن ها بسیار مورد مطالعه قرار 
گرفته است. فوکوئیدان ها شباهت ساختاری با گلیکوزآمینوگلیکان پستانداران دارند. آن ها 
زیست سازگاری خوبی دارند وعدم سمیت آن ها را برای توسعه مواد پلیمری جدید بسیار 
ارزشمند می کند. فوکوئیدان ها دارای طیف گسترده ای از فعالیت های بیولوژیکی هستند که 
شامل خواص رگ زایی، آنتی اکسیدانی، تعدیل کننده سیستم ایمنی، ضد انعقاد، ضد باکتری 
و خاصیت ضد ویروسی است. هیدروژل ها شامل مخلوطی از کیتین / کیتوزان، فوکویدان 
و آلژینات برای درمان زخم های مزمن مورد تایید قرار گرفته اند. فوکویدان ممکن است با 
برهمکنش با فاکتورهای رشد )FGF-1 و FGF-۲(، التیام اپیدرم و رگ زایی را تعدیل کند.

< کاراگینان
Rhodophy�کاراگینان ها پلی ساکاریدهای خطی سولفاته هستند که از جلبک های قرمز 

ceae تولید می شوند. تنوع کاراگینان در ساختار اولیه، تنوع سازمان ماکرومولکولی آن ها و 
طیف وسیعی از فعالیت های زیست منطقی )تعدیل کننده ایمنی، ضد تومور، ضد ویروسی، 
آنتی اکسیدان، ضد انعقاد، و غیره(، آن ها را به راحتی در فناوری های پزشکی احیا کننده قابل 

استفاده می کند.

< اولوان
اولوان یک پلی ساکارید سولفاته است که از رامنوز، زایلوز، گلوکورونیک اسید و سولفات و 
در جلبک های سبز دریایی یافت می شود. اولوان از قندهای مختلفی تشکیل شده است که 
فراوان ترین آن ها سلولز، زایلوگلوکان و گلوکورونان است. این پلی ساکارید حاوی مقدار کمی 
مانوز، گالاکتوز و آرابینوز است. اولوان به دلیل طیف گسترده ای از فعالیت های بیولوژیکی آن 
اغلب در صنایع غذایی و پزشکی استفاده می شود. به عنوان مثال، اولوان در زمینه بسته بندی 
مواد غذایی به دلیل قابلیت های عالی تشکیل فیلم، توانایی جلوگیری از اشعه ماوراء بنفش، 
شفافیت کافی، و حفظ بخار آب، امیدوار کننده است. اولوان همچنین رشد میکروارگانیسم ها 
را مهار می کند، رادیکال های آزاد را اکسید می کند، التهاب را کاهش می دهد، سیستم ایمنی 

را تقویت می کند و سلول های تومور را از بین می برد.

< پلی ساکاریدهای دریایی و بهبود زخم حاد
پلی ساکاریدهای دریایی پتانسیل بهبود زخم را در درمان زخم حاد دارند. اسفنج های دریایی 
قابلیت انعقاد خون و همچنین افزایش چسبندگی و فعال شدن سلول های خونی و پلاکت ها 
را دارند و از زیســت سازگاری بالایی برخوردارند و می توانند در درمان زخم های حاد نقش 

بسزایی ایفا  نمایند.

< پلی ساکاریدهای دریایی در درمان زخم ناشی از جراحی
مطالعاتی وجود دارد که نقش مثبت فوکوئیدان در درمان زخم ناشی از جراحی را مورد تایید 
قرار داده اند. این عملکرد فوکوئیدان به دلیل خاصیت چسبندگی بالای آن می باشد. همچنین 
در کشور ما از پانسمان زخم نانوالیاف با پلی وینیلیدین فلوراید و پلی هیدروکسی بوتیرات/

کیتوسان بدین منظور استفاده شده است.

< پلی ساکاریدهای دریایی و بهبود زخم مزمن
تاکنون استفاده موفقیت آمیز از نانوذرات آلژینات کیتوزان برای درمان زخم دیابتی و غیردیابتی 
با استفاده از تکنیک ژل یونی اصلاح شده با موفقیت گزارش شده است. همچنین ترکیب 
لیدوکائین و نانوذرات نقره در پانسمان های کامپوزیتی متشکل از کاراگینان و اسید هیالورونیک 
نیز با نتایج مثبتی همراه بوده است. با این وجود، تحقیقات بیشتری برای ارزیابی اثربخشی این 

پانسمان ها در بهبود زخم در داخل بدن مورد نیاز است.

< جمع بندی
توسعه درمان زخم نشان داده است که تغذیه فیزیولوژیکی و بیولوژیکی ارائه شده به طرق 
مختلف بر روند بهبود زخم تاثیر دارد. توانایی ماکرومولکول های بیولوژیکی تولید شده از منابع 
دریایی مانند کلاژن، آلژینات، کیتین، کیتوزان، فوکویدان، کاراگینان و سایر ترکیبات برای 
تسریع بهبود و بازسازی بافت پوست توسط مطالعات اخیر نشان داده شده است. همچنین 
ثابت شــده است که ماکرومولکول های بیولوژیکی مشتق شده از منابع دریایی، مواد مؤثر و 
سازگار با سلول هایی هستند که با استفاده از ماکرومولکول های مختلف دریایی، بهبود زخم 
را ســرعت می بخشند. پلی ساکاریدهای مشتق شده از دریا، به ویژه هنگامی که به عنوان 
پانسمان زخم مورد استفاده قرار می گیرند، نتایج امیدوارکننده ای را در بهبود زخم نشان داده 
اند. طبق مطالعات، پانسمان های مبتنی بر پلی ساکاریدهای مشتق از منابع دریایی می توانند 
محیط مرطوبی را برای زخم فراهم کنند که برای بهبود موثر زخم ضروری است. این ترکیبات 
همچنین دارای خواص ضد باکتریایی و ضد التهابی هستند که ممکن است به پیشگیری از 
عفونت و کاهش التهاب در محل زخم کمک کند. علاوه بر این، نشــان داده شده است که 
پانسمان های مبتنی بر پلی ساکاریدهای مشتق از دریا، تکثیر و مهاجرت سلول های پوست را 
تقویت می کنند، که ممکن است روند بهبود را تسریع کند. آن ها به دلیل زیست سازگاری و 
زیست تخریب پذیری عالی برای استفاده در کاربردهایی که شامل ترمیم زخم هستند مناسب 
هستند. تحقیقات بیشتر برای کامل کردن دانش ما در زمینه استفاده از منابع ارزشمند دریایی 

در کاربردهای بالینی مختلف، از جمله ترمیم زخم مورد نیاز است.

7گزارش

گوجه فرنگی در محله ما واقع در تهران، 
خیابان پیروزی، خیابــان... کیلویی ۴۰ 
هزار تومان اســت. وقتی نظارت نباشد 
گرانفروشــی و اجحاف به مردم بر روی 
بسیاری از اجناس تاثیر منفی می گذارد. 

/محسن خاتمی
? روزانــه شــمار قابــل توجهــی از 
بازنشســتگان  به کانون  بازنشســتگان 
چهــارراه ولیعصر )عج( تهــران مراجعه 
می کنند و برای نامنویسی بیمه تکمیلی 
و پرینت مدارک مجبورند به نزدیک ترین 
کافی نت مراجعــه کنند. جلو در کانون 
تراکت های تبلیغاتــی یک واحد صنفی 
کافی نــت در حوالی چهــارراه ولیعصر 
)عج(، کوچه... بــه رهگذران و مراجعان 
توســط تراکت پخش کن ها می دهند و 
مراجعه کنندگان بــه دلیل این که ارائه 
تراکت ۵۰ درصــد تخفیف دارد، به این 
واحد صنفی مراجعه می کنند، در حالی 
که هزینه بیشتری می پردازند. به عنوان 
نمونه، شــنبه مورخه چهارم آذر، برای 
نامنویسی بیمه تکمیلی به خیابان شهید 
ناطقی مراجعه کــردم، بابت ثبت نام و 
دو پرینــت ۲۵ هزار گرفتند، اما به علت 
اشکال تایپی و اصلاحیه به کانون مراجعه 
کردم، گفتند در سیستم حذف می کنند 
و دوباره نامنویسی کنم، مجبور شدم به 
کافی نت... کــه ۵۰ درصد هم تخفیف 
داشــت و نزدیک کانون است، مراجعه 
کنــم و با ارائه برگــه تخفیف، ۷۵ هزار 
تومان گرفتند. وقتی به صاحب کافی نت 
اعتــراض کــردم و گفتم دیــروز جای 
دیگری ۲۵ هزار تومــان گرفتند، گفت 
شاید طرف پسرخاله ات است! متاسفانه 
برخی کاسب ها به دلیل موقعیت مکانی 
به راحتی به مشتریان اجحاف می کنند و 

جواب سربالا هم می دهند.
? برخی شــرکت هایی که در ساخت 
و ســاز خانه و پیش فروش آن فعالیت 
دارنــد، مــردم را تشــویق می کنند با 
خانه  بتواننــد صاحب  ســرمایه گذاری 
شوند اما به تعهدات شان پایبند نیستند. 
به عنوان نمونه، به روز شمســی درباره 
این موضوع به خبرنــگار روزنامه آفتاب 
یــزد گفت: »حــدود پنج ســال پیش 
۹۰۰خانوار در شرکت... واقع در دریاچه 
چیتگر بــه امید خانه دار شــدن مبلغ 
 ۵۴۵ میلیون تومان به حســاب دو نفر 
از شــرکای شــرکت پول واریز کردند، 
حــالا می گویند بیاییــد پول تان را پس 
بگیرید! اگر خانواده ها پول های شان را در 
بانک می گذاشــتند می توانستند از سود 
پول شان اســتفاده کنند.« بی خانمانی و 
مستاجری باعث می شود برخی شرکت ها 
از حســن نیت مردم سوءاستفاده کنند. 
خانواده هایــی که متضرر شــده اند، از 
مسئولان تقاضای رســیدگی و برخورد 
قانونی با عوامل شرکت... را دارند. /علی 

- خبرنگار اجتماعی
? سابق در مراجعه به مرغ فروشی ها، 
خرد کردن مرغ رایگان بود و مشــتریان 
به طور دلخواه بابت این کار به کارگران 
انعــام می دادنــد. اما حالا در بیشــتر 
مرغ فروشی ها برای خرد کردن مرغ ها از 
مشتریان به زور پول می گیرند و نرخ آن 
را بر روی تکه کاغذی نوشته اند و در دید 
مراجعان گذاشــته اند. آیا دریافت پول 
زور قانونی است؟ چرا بازرسان تعزیرات 
به این گونه تخلفات رسیدگی نمی کنند؟ 

/فاطمه فرخی پور از تهران
? خطای پزشــکی؛ برخی پزشــکان 
غیرمتخصص در امور پزشکی تخصصی 
دخالت و بــرای بیمارانی کــه از میزان 
کار آنان اطــلاع ندارند، به آن ها مراجعه 
و توســط پزشــکان غیرمتخصص برای 
بیماران مشــکلاتی فراهــم می کنند و 
مرتکب خطای پزشکی می شوند. به عنوان 
نمونه محمد منتهایــی گفت: »مدت ها 
قبل برای کشیدن دندان به دندانپزشکی 
مراجعه کردم، ریشــه دنــدان در لثه ام 
باقی ماند و به گوشــم آسیب رسید و در 
مورد ســهل انگاری دندانپزشک، پیامم 
1۹ شــهریور در روزنامه آفتاب یزد چاپ 
شد. متاســفانه هنوز مســئولان وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی به 
این موضوع رســیدگی نکردند و روابط 
عمومی جوابیه ای هم برای روزنامه ارسال 
نکردنــد، قطعا اگر پیگیری و پاســخگو 
بودند، بی درنگ در روزنامه چاپ می شد.« 
مــردم وقتی مشکلات شــان را از طریق 
مطبوعات، اطلاع رســانی می کنند، توقع 
دارند مسئولان پاســخگوی آنان باشند. 
عدم پاســخگویی از سوی روابط عمومی 
ضعف آن وزارتخانه را می رســاند./علی - 

خبرنگار اجتماعی
آفتاب یزد: شماره تلفن پیام دهنده 

نزد روزنامه محفوظ است.
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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استفاده از پلی ساکاریدهای به دست آمده از دریا برای ترمیم زخم
ریحانه ظهیری - متخصص و محقق در حوزه پزشکی بازساختی

مصرف دخانیات یکــی از عوامل خطر ابتلاء به بیماری دیابت 
اســت. با توجه به هفته غربالگری دیابت و فشــارخون از ۲۵ 
آبان تا ۲ آذر 1۴۰۲ می باشــد. خوب اســت بدانیم آگاهی به 
اینکه مصرف دخانیــات در ایجاد بیماری دیابــت تاثیر گذار 
اســت. دیابت به یک معضل جهانی تبدیل شده است. یکی از 
بزرگترین چالش هایی که بیماران دیابتی با آن مواجه هستند، 
یادگیــری نحوه زندگــی و بیماری دیابت، می باشــد. ازاین رو 
آمــوزش بیمار جهت توانمندســازی وی در خــود مراقبتی و 
کنترل مطلــوب قند خون و درنهایت ارتقای ســطح کیفیت 
زندگــی، یک بخش مهــم درمان دیابت به شــمار می رود. به 
نظر می رســد با آموزش مدون و سیستماتیک به پرستاران و 

مراقبین بهداشتی و ســپس بهره مندی از توانمندی های آنان 
جهت ارائه خدمات سازمان یافته تر در بیمارستان ها، واحدهای 
آموزشی و محیط های مختلف اجتماعی مانند مدارس، می توان 
حجم زیادی از مراجعات گران و غیرضروری به متخصصین را 
کاهش داد. تحقق این امر درگرو برنامه ریزی سیاســت گذاران 
ســلامت کشــور و ســامان دهی نظام ارجاع در ارائه خدمات 
بهداشتی- درمانی در سطوح مختلف است. اگر از بعد شناسایی 
منابع و اولویت های مرتبــط با دیابت بنگریم، آموزش مضرات 
دخانیات بر پیشــگیری از بیماری دیابت تاثیر بیشتری خواهد 
داشت. با توجه به افزایش روزافزون مصرف دخانیات آثار مخرب 
اجتماعی، روانی و بهداشــتی و تأثیــر آن از جمله بر بیماری 
دیابــت، در صورتی که خانواده ها آگاهی بیشــتری به ارتباط 
دخانیات و دیابت داشته باشند، در پیشگیری و کنترل بیماری 
دیابت سهم بسزایی خواهند داشت. همچنین بر اساس مطالعه 
دیگری خطر دیابت در افراد ســیگاری قهــار 1/۶1 برابر و در 
سیگاری های ســبک 1/۲۹ برابر افراد غیرسیگاری بوده است. 
اســتعمال دخانیات با مقاومت در برابر انســولین همراه است. 

بعبارتی اختلال در عملکرد انسولین ایجاد می شود
)حقایقی درباره نیکوتین سیگار(

مهم ترین ترکیب موثر ســیگار، نیکوتین است که عامل اصلی 
اعتیاد جسمانی به دخانیات است.

= نیکوتیــن دارای آثــار متضاد و متناقضی اســت یعنی هم 
نیروبخش و محرک است و هم سرکوبگر و آرام بخش.

= مصــرف دخانیات به طور واضح بــر آزمایش تحمل گلوکز 
خوراکی و تزریق وریدی تأثیرگذار است.

= نیمه عمر نیکوتین در بدن یک ســاعت اســت، یعنی یک 
ساعت طول می کشد تا مقدار آن در بدن به نصف برسد.

= نیکوتین تولید گلوکز را افزایش می دهد:
= نیکوتین باعث افزایش تولید کتوکولامینهای بدن می شود 
که شامل هورمون هایی مانند اپی نفرین و نوراپی نفرین می شود.

= نیکوتین باعث کاهش فعالیت انســولین می شود، نیکوتین 
مقاوم به انسولین اســت زیرا اختلال در عملکرد انسولین که 
باعث افزایش سطح قند خون شده، لذا انسولین بیشتری برای 

کنترل گلوکز خون لازم می باشد.

= افرادی که دچار دیابت هستند و درعین حال سیگار مصرف 
می کنند، بیشتر احتمال دارد نسبت به افراد دیابتی غیرسیگاری 
دچار اختلال در عملکرد انسولین شوند. چراکه نیکوتین سبب 
افزایش سطح قند خون شده، لذا انسولین بیشتری برای کنترل 

گلوکز ایجاد می کند.
طبق گزارش ســازمان جهانی بهداشــت: مصــرف کنندگان 
دخانیات که سیگار را ترک می کنند خطر ابتلا به دیابت نوع دو 
۳۰ در صد تا ۴۰ درصد کاهش می یابد. با توجه به اینکه دیابت 
نوع دو یکی از شــایع ترین بیماریهای مزمن در سراسر جهان و 
نهمین علت مرگ و میر در سطح جهان است، ترک سیگار برابر 
با کاهش خطر بیماری دیابت اســت. شواهد نشان می دهد که 
حتی با تنباکوی بدون دود، خطر ابتلا به دیابت نوع دو افزایش 
می یابد. مبارزه با دخانیات و گسترش اقدامات جهت ترک، جزو 
کارهای اصلی مقابله با بیماری دیابت در سطح جهان است. زنان 
دیابتی در صورت تمایل به ترک ســیگار بهتر است در دوران 
پریودهای ماهانه اقدام به ترک سیگار کنند زیرا عوارض ترک 

سیگار را بهتر تحمل می کنند.

ارتباط دیابت 
و دخانیات

زهرا صدر
مدیر واحد زنان جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات ایران

یادداشت 2

به طور کلی هورمون ها در تنظیم کارکرد اندام های مختلف بدن 
نقش حیاتی ایفا می کنند. این فرســتنده های شیمیایی از غدد 
درون ریز ترشح می شوند و به طور مستقیم در سوخت وساز، رشد 
و عملکردهای برخی اندام بدن شــرکت دارند، اما گاهی برخی 
عادات ناصحیح به برهم خوردن تعادلات هورمونی می انجامد و 
زمینه ابتلا به بیماری های مختلف را فراهم می کند. برخی از این 

عادات رایج که به ضرر سلامت بدن تمام می شود، عبارتند از:

< اختلالات خواب
اختلالات خواب، موجب افزایش احتمال بروز اختلالات هورمونی 
می شود. مطالعات نشان داده است ارتباط نزدیکی میان چرخه 

خواب و ترشــح برخی هورمون های حیاتی وجود دارد، به ویژه 
در زنــان. عدم تعادل هورمونی ناشــی از اختلالات خواب روی 

خلق وخو، سطح قند خون و وزن بدن تاثیر می گذارد.

< حذف غیراصولی چربی ها
یکی از بدترین اشــتباهاتی که افراد در رژیم های لاغری مرتکب 
می شــوند، حذف تمامی منابع چربی از سبد غذایی روزانه است. 
چربی های مفید نظیر اسیدهای چرب امگا ۳ در کنترل فرآیندهای 
التهابی نقش دارند و موجب تنظیم هورمون هایی مانند استروژن 
و پروژســترون می شــوند. چربی های مفید در ماهی های چرب، 
آووکادو، روغن زیتون، مغزها و دانه ها شماری از منابع چربی های 
مفید هســتند. محدود کردن غیراصولی چربی ها نه تنها موجب 
افزایش احتمال چاقی می شود، بلکه در زنان با پیامدهایی از قبیل 

قاعدگی نامنظم و تشکیل کیست نیز همراه خواهد بود.

< کم تحرکی
کم تحرکــی ازجمله علل شــایع عدم تعادل هورمونی اســت. 

دانشمندان ورزش را محرک ترشح اندورفین می دانند. یک ماده 
شیمیایی که در مغز ترشح می شود و احساس تندرستی و انرژی 
ایجاد می کند. ورزش همچنین در کنترل هورمون های جنسی و 

تنظیم تمایلات جنسی موثر است.

< مصرف بی رویه مواد غذایی فرآوری شده
مواد غذایی فرآوری شده به رغم طعم دلچسبی که دارند، حاوی 
مقادیر بالایی افزودنی های شیمیایی هستند. مصرف بیش از حد 
این دســته از مواد غذایــی در طولانی مدت، موجب عدم تعادل 
هورمونی، اختلالات سوخت وساز و حتی سرطان می شود. مواد 
غذایی فرآوری شده همچنین با افزایش سطح کورتیزول یا همان 

هورمون استرس در ارتباط است.

< مصرف بی رویه ضدعفونی کننده های دست
مصرف بی رویه ضدعفونی کننده های دست موجب برهم ریختن 
تعادل بین باکتری های مفید و غیرمفید می شــود و در نتیجه، 
سیستم ایمنی بدن را تضعیف می کند. برخی ترکیبات سازنده 

این ضدعفونی کننده ها بویژه تریکلــوزان موجب برهم خوردن 
سطح استروژن می شود و روی هورمون های تیروئید نیز بی تأثیر 

نیست.

< ورزش بیش از حد
همان طور که کم تحرکی به ســلامت آســیب می زند، فعالیت 
جسمی بیش از حد نیز می تواند آسیب رسان باشد. ورزش بیش 
از حد و انجام بی رویه تمرینات پرفشــار، موجب افزایش سطح 
هورمون کورتیزول می شود و در بلندمدت روی چرخه قاعدگی 

زنان و باروری اختلال ایجاد خواهد کرد.

< مصرف غذاهای کنسروی
غذاهای کنسروی حاوی نوعی ماده شیمیایی موسوم به بیسفِنول 
ایِ هستند که با طیفی ازعدم تعادلات هورمونی و بیماری ها در 
ارتباط است. همچنین این قبیل غذاهای حاضری حاوی مقادیر 
بالای نگهدارنده ها هستند که در صورت مصرف بیش از حد به 

سلامت آسیب می زنند.

کدام عادات ها سبب 
به هم زدن تعادلات هورمونی می شود؟

فاطمه نعمت اللهی
متخصص و جراح زنان، زایمان و نازایی

یادداشت 3



کشف ده ها مومیایی ۱۰۰۰ساله

باستان شناســان ده ها مومیایی را از در یک 
محوطه تاریخی واقع در »پرو« کشف کردند. 
به گزارش ایســنا بــه نقل از لایوســاینس، 
باستان شناســان بــا کاوش در »پــرو« گور 
دســت کم ۷۳ نفــر را کشــف کرده اند که 
حدود یک هزار ســال پیش، یعنی چند صد 
ســال قبل از به قدرت رســیدن »اینکا« ها 
در بخش های غربی آمریــکای جنوبی، دفن 
شــده اند. کاوشــگران این گورها را درحالی 
پیــدا کردنــد کــه هر یــک از اجســاد در 
پارچه هایی قرار داشــتند که برخی رنگی و 
به همراه طناب بودند. به گفته »کریســتوف 
ماکوفسکی«، رئیس تحقیقات باستان شناسی 
ایــن محوطه تاریخی، برخی از اجســاد این 
زنــان و مــردان درحالی دفن شــده بودند 
کــه نقاب هایی از جنس ســرامیک و چوب 
روی جمجمه آن ها قرار داشــت. این گورها 
در محوطــه باستان شناســی »پاچاکاماک« 
)Pachacámac( واقــع در نزدیکی »لیما« 
کشــف شــدند. این محوطه باستان شناسی 
به تمــدن »واری« تعلــق دارد. این افراد در 
نزدیکی »معبد رنگــی« تمدن »واری« دفن 
شدند و قدمت آن ها به فاصله ۸۰۰ تا ۱۱۰۰ 
بازمی گــردد. »واری« ها بــرای مومیایی های 
ســالم و آثار هنری پرنقــش و نگار از جمله 
ســرامیک و پارچه پرجزئیات شهرت دارند. 
علاوه بر این، باستان شناســان دو شیء چوبی 
را در نزدیکی گورستان در بقایای سکونتگاه 
مجــاور پیدا کردند. این دو شــیء در انباری 
از صدف هــای خاردار که از اکوادور کنونی به 
امپراتوری واری وارد شده بودند، کشف شدند. 
روی این تکه چوب ها حکاکی های وجود دارد 
که نشــان می دهد مــردم »پاچاکاماک« با 
مردم قلمرو »تیاهواناکو« )Tiwanaku( که 
اکنون بخشی از »پرو«، »بولیوی« و »شیلی« 
اســت تا حدی ارتباط داشــتند. کاوش در 
»پاچاکامــاک« و بررســی آثار کشف شــده 

همچنان ادامه دارد.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: کمبود شــیر 
خشک چندماهی می شــود که به یکی از 
دغدغه های اصلی خانواده های دارای نوزاد 
تبدیل شده است. در تمام این مدت هم هر 
وقت خانواده ها گله و نگرانی خود را نسبت 
به این مســئله ابراز کردند و یا رسانه های 
کمبود شیر خشک  ماجرای  پیگیر  متعدد 
از سوی مسئولان بودند، با جواب هایی چون 
»پیگیری می کنیم« یا »کمبود شیر خشک 
نداریم مگــر در برندهای خــاص« روبرو 
وعده  مســئولان  از  برخی  بوده اند. حتی 
امروز و فردا را می دادند که شیرخشــک 
در داروخانه ها به مقدار کافی توزیع خواهد 
شد یا در جلســات متعدد قول می دادند 
که هرچه زودتر مشــکل برطرف می شود. 
سازمان  رئیس  مشــاور  چندی پیش  مثلا 
غذا و دارو از رفع کمبود شیرخشــک تا 
بود. سجاد  هفته نخست آذرماه خبر داده 
اســماعیلی با بیان اینکه برای رفع کمبود 
شیرخشک مجوز واردات ۴ میلیون قوطی 
شیرخشک صادر شده است، گفته بود: »با 
واردات و تولید شیرخشک، تا هفته نخست 
این محصول کاهش  آذرماه مشکل کمبود 
انواع برندهای شیرخشــک در  می یابد و 
داروخانه ها یافت خواهد شــد.« اما به نظر 
می رسد که قرار نیست به این زودی غذای 
نوزادان تامین شود. چرا که هفته اول آذر 
تمام شده و همچنان کمبود شیر خشک به 

قوت خود باقی است.
بهداشت  کمیسیون  عضو  راستا  همین  در 
مجلس با انتقاد از تداوم کمبود شیرخشک 
در کشــور علیرغم قول مسئولان سازمان 
غذا و دارو برای رفــع آن تا آذرماه، گفت: 
به  بی توجهی  اساســی  از مشکلات  یکی 
قیمت تمام شده دارو و شیرخشک است و 
هر چند قیمت تمام شده دارو و شیرخشک 
بسیار بالاتر از قیمت تعیین شده است اما 

قیمت گذاری ها واقع بینانه نیست و اگر قرار 
است افزایش قیمتی هم داشته باشیم دولت 
باید مابه التفاوت قیمت را بپردازد نه اینکه از 
جیب مردم هزینه شود. یحیی ابراهیمی در 
گفتگو با خانه ملت با انتقاد از اینکه علیرغم 
قول مسئولان ســازمان غذا و دارو برای 
حل مشــکل کمبود شیرخشک تا آذرماه 
اما همچنان این مشــکل پابرجاست و حل 
نشده است، گفت: متاسفانه همچنان شاهد 
کمبود شیرخشک در مناطق مختلف کشور 
هستیم و خانواده ها در تماس با ما اعتراض 
خود را نشــان می دهند و در واقع هرچند 
اما  انجام شده باشد  شــاید اقداماتی هم 
 مشکل همچنان پابرجاست؛ شیرخشک ها 
به طور کلی به دو دسته شیرخشک معمولی 
)رگولار( و رژیمی تقســیم می شــود که 
کمبودها هم مربوط به شیرخشک معمولی 
و رگولار است. وی افزود: متاسفانه ارز مورد 
نیاز شرکت های تولیدکنندگان تامین نشد 
با مشکل مواجه  و برای واردات مواد اولیه 
بهداشت  بر اساس گزارش وزارت  و  شدند 

به آن ها اختصاص  ارز  اوایل شــهریورماه 
بر  اما شــرکت های تولیدکننده  داده شد 
این باورنــد که ارز کافی به آن ها اختصاص 
داده نشــده است. نماینده مردم سلسله و 
دلفان در مجلس یازدهم ادامه داد: به فرض 
اینکه ارز به تولیدکنندگان اختصاص داده 
شــده اما با این اوصاف ۳ تا ۶ ماه پروسه 
ثبت ســفارش و تولید طول می کشد و در 
حالی که وزارت بهداشت می توانست توجه 
به تولید شیرخشــک در کشور را مدنظر 
قرار دهد اما متاســفانه نسبت به واردات 
شیرخشک اقدام کرد و این اقدام به معنای 
نابــودی تولید داخل اســت؛ برنامه ریزی 
وزارت بهداشــت باید بــه گونه ای بود که 
نیازهای کشور را مورد بررسی قرار می داد 
و بر این اساس و با حمایت از تولیدکنندگان 
نسبت به رفع نیازهای کشور اقدام می کرد. 
ابراهیمی با اشــاره به اینکــه باید ارز به 
میزان کافی در اختیار تولیدکنندگان قرار 
قیمت شیرخشک،  افزایش  مورد  در  گیرد 
گفت: ایــن موضــوع را از طریق رئیس 

سازمان غذا و دارو پیگیری کردم و تاکید 
داشــت که افزایش قیمت شیرخشک در 
دســتور کار این سازمان نیست البته یکی 
از مشکلات اساســی بی توجهی به قیمت 
تمام شــده دارو و شیرخشک است و هر 
چند قیمت تمام شــده دارو و شیرخشک 
بسیار بالاتر از قیمت تعیین شده است اما 
قیمت گذاری ها واقع بینانه نیست و اگر قرار 
است افزایش قیمتی هم داشته باشیم دولت 
باید مابه التفاوت قیمت را بپردازد نه اینکه از 

جیب مردم هزینه شود.

< بهترین تغذیه بچه، شیر مادر است!
حالا هم مسئولان حوزه بهداشت برای اینکه 
کم کاری شان را توجیه کنند می گویند که 
بهترین تغذیه شیر مادر است. بنا به گفته 
وزیر بهداشــت بهترین تغذیه برای بچه ها 
شیر مادر اســت و حتی شیر خشک نیز 
نمی تواند جایگزین مناسبی برای شیر مادر 
باشد. به گزارش تسنیم، عین اللهی افزود: 
شیرخشک  تهیه  برای  گذشــته  ماه های 
ارز به صــورت ارز ترجیحی تخصیص پیدا 
می کرد که مشکلی وجود داشت، اما اکنون 
تولید شیر خشک ما نسبت به سال گذشته 
افزایش داشته است، ولی کمبود آن به خاطر 
سطح قیمتی ما با کشورهای همسایه است 
که موجب قاچاق می شــود. وزیر بهداشت 
گفت: تدبیری اندیشیده شده که از طریق 
سامانه تیتک به هر نوزاد تازه متولد شده 
و به هر کدملی شیر خشک اختصاص پیدا 
کند و در بحث اتباع نیز آن هایی که شناسه 
دارند می توانند شیر خشک را دریافت کند. 
انجام  اگر  اللهی تصریح کرد: دارویار  عین 
نمی شد مشکلی که در شیر خشک به وجود 
آمد در داروهای دیگر هم به وجود می آمد؛ 
زیرا سطح قیمت داروها در داخل کشور با 

کشورهای همسایه پایین است.

بازهم وعده های سرخرمن

هفته اول آذرماه هم آمد ولی مشکل شیرخشک حل نشد!
یکسویه نگری 

در »جنگ شناختی و ادراکی«
ادامه از صفحه اول:

یک وقت بحث بر ســر حمایت تام و 
تمام به هرقیمتی است و یک وقت عمل 
بر اســاس رسالت های رســانه ای. در 
موضوع حمایت های تام و تمام به طور 
طبیعی، منطقی جز ایجاد حصن حصینی 
از تعارف و مدایح حکمفرما نیست اما 
در حوزه ی رسالت های رسانه ای، آمار، 
بررسی های میدانی، آثار و تبعات، ذهنیت 
جامعه و فهم افکار عمومی؛ هیچ دژی 
انعکاس  نمی تواند واقعیت ها را وارونه 

دهد.
بر اساس آنچه »حسام الدین برومند« در 
روزنامه ایران نوشته؛ مشخصاً در موضوع 
غزه، جنگ شناختی و ادراکی در نهایت 
به زیان نیروهای اشغالگر صهیونیستی شد 
چــرا؛ از آن جهت که افکار عمومی در 
معنای عام قابل مهندسی و جهت دهی 
نیست. بر اساس بسیاری از تحلیل ها، 
رژیم اشــغالگر در سه حوزه به سختی 
نبردهای  شکست خورد: اول در بحث 
اطلاعاتی و امنیتی )بر اساس اصل غفلت 
و خودبــاوری کاذب(، دوم در بحث 
نظامی )اشتباهی بزرگ در حمله ی زمینی 

به غزه( و سوم در حوزه ی رسانه.
اگر می بینیم این روزها تل آویو بدترین 
ایام خود را ســپری می کند بدان دلیل 
اســت که اساسا درک درستی از جنگ 
شــناختی و ادراکی وجود نداشت. آن 
اجتماع عظیم در لندن و بیشتر شهرهای 
اروپا، آن اعتراضات گســترده در قلب 
آمریکا و ایــن زمزمه های مخالفت های 
صریح با نتانیاهو در خود اسرائیل، همه 
و همه به ما می گوید؛ اسرائیل در جنگ 
شناختی و ادراکی شکست خورد که در 

زمین رزم نیز حقارت را چشید.
سرجمع موضوع این که؛ یک سویه نگری 
در جنگ شــناختی و ادراکی می تواند 
 دو ایــراد اساســی بر جــای گذارد: 
در تحلیل های بین المللی درســت و در 
تحلیل های داخلی دچار اشتباه بشویم و 
دوم این که؛ اساســاً جمهوری اسلامی 
ایران دو سیاست جداگانه ندارد )سیاست 
داخلی و سیاســت خارجی( بلکه، یک 
سیاســت کلی دارد که تشعشعی از آن 
داخلی و بارقه هایــی از آن بین المللی 

است.
ایرادی به نگارنــده ی مطلب مورد نظر 
در روزنامه ایران وارد نیســت چون ما 
ایرانــی جماعت همیشــه در تعاریف 
عالی و در مصادیق لنــگ زده ایم گو 
این که آغاز کننده های خوبی هستیم اما 

پایان دهنده هایی به غایت بد.
 بد نیســت همکارمان در روزنامه ایران، 
با نگاهی به رخدادهای سیاست داخلی، 
یک بار دیگر این مطلب را این بار با نگاهی 
 به درون بازنویسی کند یعنی به ما بفهماند 
بالاخره در جنگ شناختی و ادراکی آن 
هم در صحنه ی سیاست داخلی درست 
عمل کرده ایم یا راه را به خطا پیموده ایم. 
انتظار نداریم روزنامه ایران سیاست های 
دولت ســیزدهم را نقد کند یا زاکانی و 
قاضی زاده هاشمی را به چالش بکشد 
اما انتظار داریم این تئوری و فرضیه را 
منطبق بر جامعه ی ایرانی بنویسد ببینیم 
اساساً جنگ شناختی و ادراکی را درست 
متوجه شده اســت یا فقط خواسته با 
عنوان کردن یک موضوع مهم، ستونی 
از ســتون های روزنامه ایران را پر کند؟ 
علی النهایه این که، علم خاصیتی عجیب 
دارد یعنی اگر درست با مسئله ها برخورد 
کنیم امکان ندارد به نتیجه ی اشتباه برسیم 
یعنی وقتــی دو اتم هیدروژن و یک اتم 
اکسیژن داشته باشیم قطعاً به مولکول آب 
 خواهیم رسید نه به یک گونی خاک اره... 

عزت مستدام!
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از هر طرفی که گوش کردم حافظ نامه 
آمد  حیرت  ســوالِ  آوازِ 

 تفسیر: خبر رسیده به عده ای از دانشجویان یک دانشگاه، آموزش غسالی 
دادند. حافظ از فرط حیرت می گوید از وقتی این خبر را شنیدم سوالات 

بسیاری در ذهنم پدید آمد و حیرت کردم از حیرت کف کردم! 

مدل های سازمان فضایی »ناسا« یک پرتاب جرم 
هاله ای خورشیدی )CME( را ردیابی کرده اند 
که تا حــدی در جهت زمین قرار دارد و ممکن 
است امروز۳۰ نوامبر )۹ آذر ماه( با زمین برخورد 

کند؛ برخوردی که می تواند موجب توفان خورشیدی، شفق های قطبی 
و حتی قطع اینترنت جهان به مدت هفته ها یا ماه ها شود. به گزارش 
ایرنا روز یکشنبه )۵ آذر/۲۶ نوامبر( بخشی از جرم هاله ای خورشید 
)CME/ coronal mass ejection( بــه زمیــن برخورد کرد و 
موجب یک توفان خورشیدی ۱۵ساعته شد که با شدت G ۲ به اوج 
خود رسید. این برخورد چنان نیرومند بود که در بخش های زیادی از 
اروپا شفق های قطبی به وضوح دیده شد. در حالی که مدت زیادی از 
این رویداد نگذشته است، مدل های ناسا یک پرتاب جرم هاله ای دیگر 
را ردیابی کرده اند که تا حدی در مسیر نیمکره جنوبی زمین قرار دارد 
و ممکن است تا ۳۰ نوامبر به زمین برسد. گزارش های اولیه حاکی از 
آن است که هر چند انتظار می رود این توفان ضعیف باشد، اما با این 
حال موجب شفق های قطبی در عرض های جغرافیایی بالا خواهد شد. 
دکتر »تامیتا اسکوف« فیزیکدان حوزه آب و هوای فضایی در شبکه 
»ایکس« نوشت: خورشــید جنوب را هدف گرفته است! یک توفان 
خورشــیدی به سمت زمین پرتاب شده است. بر خلاف ضربه بزرگ 
روز یکشنبه، این توفان خورشیدی انتظار می رود که تا حدی ضعیف تر 
باشد و تنها قادر است که در عرض های جغرافیایی بالا موجب شفق 
قطبی شود. اسکوف همچنین با انتشار یک تصویر متحرک نشان داد 

که این فوران خورشیدی به ســمت جنوب کره زمین گرایش دارد 
و انتظــار می رود که بخش زیادی از آن بــدون لمس زمین از کنار 
آن عبور کند. با این حال انتهای بالایی آن ممکن اســت با نیمکره 
جنوبی زمین تماس داشته باشد و موجب یک توفان خورشیدی شود. 
اما اینکه این برخورد در جنوب اتفاق می افتد، به این معنی نیســت 
که تاثیر آن یا همان شفق های قطبی محدود به جنوب خواهد بود. 
اسکوف خاطرنشان کرد که دینامیک میدان مغناطیسی زمین تضمین 

می کند که این تاثیر جهانی خواهد بود. شعله های 
خورشــیدی زمانــی روی می دهند که خطوط 
میدان مغناطیسی خورشید کشیده و پیچ خورده 
می شوند و این موجب تشکیل توفان هایی با انرژی 
الکترومغناطیسی روی سطح خورشید می شود. بخش زیادی از انرژی 
یک توفان خورشیدی به شکل تشعشعات فرابنفش و اشعه ایکس از 
خورشید دور می شود. با این حال انرژی شدید یک شعله خورشیدی 
می تواند گاز نزدیک در اتمسفر خورشید را گرم کند که این منجر به 
تشکیل حباب های عظیم از ذرات باردار موسوم به برون داد یا پرتاب 
جرم هالــه ای )CME/ coronal mass ejection( و ورود آن ها 
به فضا می شود. اگر یک شعله خورشیدی به سمت زمین روی دهد، 
چنین برون داد جرم هاله ای می تواند ظرف مدت ۱۵ ساعت تا چند 
روز به زمین برسد. بسیاری از برون دادهای جرم هاله ای بدون اینکه 
مردم متوجه شوند، به لطف میدان مغناطیسی نیرومند زمین از روی 
زمین عبور می کنند. اما برون دادهای جرم هاله ای بزرگ تر و قوی تر 
ممکن اســت هنگام عبور از روی زمین، میدان مغناطیســی زمین 
را متراکم و فشرده ســازد که این منجر به »توفان ژئومغناطیسی« 
می شــود. برخی کارشناسان بیم دارند که یک برون داد جرم هاله ای 
بــزرگ و نیرومند می تواند از طریق افزایش بار بر کابل های اینترنتی 
زیردریایی موجب یک »آخرالزمان اینترنتی« شــود و دسترسی به 
اینترنــت را در بخش هایی از جهان برای مدت هفته ها یا ماه ها قطع 

کند هر چند تا الان چنین اتفاقی روی نداده است.

مادر جوانی که مانند دختر ۱۳ســاله اش لباس پوشیده و به جای 
دخترش به مدرســه رفته بود تا ثابت کند یک بزرگسال می تواند 
به راحتی وارد مدرسه شود و کسی متوجه حضور او نشود، به ۶ ماه 
حبس تعلیقی و ۷۰۰دلار جریمه محکوم شد. سال ۲۰۲۱ »کیسی 
گارســیا« اهل تگزاس، موهایش را رنگ و پوســتش را برنزه کرد، 
هودی دختر نوجوان خود را پوشید، ماسک روی صورتش گذاشت و 
به مدرسه راهنمایی دخترش رفت. او بدون هیچ دردسری توانست 
از درب ورودی مدرسه عبور کرده و به داخل کلاس برود. به گزارش 
خبرآنلاین، گارســیا تمام صحنه های این آزمایش بحث برانگیز را 
ضبط کرد و در شــبکه های اجتماعی قرار داد. این فیلم ویدیویی 
مورد توجه بسیاری قرار گرفت که در نهایت منجر به دستگیری او 
شد. گارسیا گفت، »کارت هویت دخترم را به نگهبان درب مدرسه 

نشــان دادم و او بیشتر از اینکه مراقب من باشد، حواسش به تلفن 
هوشمندش بود و من نه تنها بی دردسر وارد مدرسه شدم، بلکه مثل 

یک نوجــوان معمولی در کلاس درس هم حاضر شــدم. مطمئن 
هســتم هر کس دیگر هم می تواند این کار را انجام دهد.« گارسیا 
توانســته بود تمام کلاس های درسی آن روز جای دخترش بماند و 
فقط معلم آخرین کلاس درس از روی صدا، به او شک کرد و هویت 
واقعی اش مشخص شد. گارســیا گفت این کار را فقط برای اینکه 
نشــان دهد، در مدارس به خوبی از فرزندان مان مراقبت نمی شود، 
انجام داده اســت. او حتی لحظه دستگیری اش توسط پلیس را هم 
ضبط کرد و بعدا در شــبکه های اجتماعی قرار داد. گارسیا، اخیرا 
به ۶ماه حبس تعلیقی، ۱۰۰ ســال خدمات اجتماعی و ۷۰۰ دلار 
جریمه محکوم شده است. اما او می گوید، »آن ها به جای اینکه به 
امنیت بیشتر مدارس توجه کنند، مرا دستگیر و جریمه کردند. واقعا 

دیگر حرفی برای گفتن ندارم!«

 قانون تراشه و علم:
اتخاذ رویکرد جدید آمریکا
در تنظیم گری تولید تراشه ها

ادامه از صفحه اول:
اندیشکده مرکز امنیت و فناوری های نوظهور تخمین می زند که شرکت های 
مستقر در چین و تایوان، هر کارخانه جدید را در حدود ۶۵۰ روزه می سازند. 
در آمریکا اما سازندگان باید انبوهی از مقررات دولت محلی، ایالتی و فدرال 
را پشــت ســر بگذارند و به همین دلیل این زمان برای آن ها به ۹۰۰ روز 
می رسد. ساخت وساز کارخانه که حدود نیمی از سرمایه یک کارخانه جدید 
را به خود اختصاص می دهد، در آمریکا می تواند ۴۰ درصد گران تر از آسیا 
هزینه داشته باشد. بعضی از هزینه های اضافی برای پیروی از قانون تراشه ها 

پرداخت می شوند.
بااین حال همچنان هزینه های عملیاتی ســالانه هم هستند که در آمریکا 

۳۰ درصد بالاتر از آســیا هســتند که بخشــی از آن به دلیل بالاتر بودن 
دســتمزدهای کارگران آمریکایی است، البته اگر این کارگران پیدا شوند. 
در ماه جولای ۲۰۲۳ شرکت تایوانی TSMC از تأخیر یک ساله راه اندازی 
نخستین کارخانه خود در آریزونا خبر داد و اعلام کرد که این کارخانه در 
سال ۲۰۲۵ به مرحله عملیاتی خواهد رسید، چون این شرکت نتوانسته 
اســت تعداد کافی کارگران باتجربه کار در صنعت نیمه رسانا را در آمریکا 

پیدا کند.
بر اساس بررسی های انجام شده توسط گروه تحقیقات صنعتی SEMI در 
سال ۲۰۱۹ چین حدود یک پنجم تراشه های جدید را ساخته است که در 
محصولات متنوعی از ماشین های لباس شویی گرفته تا خودروها و هواپیماها 
به کار می روند. این کشور تا سال ۲۰۲۵ بیش از یک سوم تراشه های جدید 
را تولید خواهد کرد. شرکت آلمانی NXP Semiconductor که سازنده 
تراشه های پیشرفته و جدید اســت، در ماه ژوئیه ۲۰۲۳ درباره زیاده روی 
چین در تامین قطعات تراشه هشدار داد که باعث فشار مضاعف برای کاهش 
قیمت ها خواهد شــد. این اتفاق در بلندمدت می تواند محصولات گران تر 

تولیدکنندگان غربی را تحت تاثیر قرار دهد یا حتی بعضی از آن ها را از بازار 
تراشه سازی بیرون بیندازد.

پیش بینی تأثیرات قانون تراشــه بر چرخــه رونق و رکود معروف صنعت 
نیمه رسانا، کار بسیار سختی اســت. تراشه سازان معمولاً در زمان افزایش 
تقاضا ظرفیت تولیدی خود را بالا می برند. همین حالا خلاف این موضوع 
صادق است. کمبود تراشه در دوره همه گیری کرونا جای خود را به اشباع 
این بازار داده است، آن هم در شرایطی که ذائقه سیری ناپذیر مشتریان به 
تمام محصولات دیجیتال بیشتر شده. »تعدیل موجودی« )کاهش عرضه 
بیش ازحد به زبان ساده( بیشتر از حد انتظار زمان خواهد برد و وقتی انبارها 
سرانجام موجودی اضافه خود را تعدیل کنند، این تجارت احتمالاً درآمدزایی 
کمتری خواهد داشت. از اوایل سال ۲۰۲۱، شرکت های اینتل، سامسونگ 
و TSMC یک سوم مجموع ارزش بازارشان را ازدست داده اند که چیزی در 
حدود نیم تریلیون دلار است. بااین حال اکونومیست معتقد است که بررسی 
آماری بیشتر در سال ۲۰۲۳ در مقایسه با سال ۲۰۲۲ دیگر تاثیرات منفی 

قانون تراشه بر امنیت اقتصادی آمریکا را نیز قابل ارزیابی می کند.

خبــر اول: کارگاه آموزشــی تطهیــر با حضور 
دانشجویان دانشگاه شاهد در مجتمع عروجیان 

سازمان بهشت زهرا)س( برگزار شد.
نمی دانیم در این آموزش ها از ماکت به جای جنازه 
اســتفاده کردند یا از جنازه واقعی برای آموزش 
غسالی استفاده کردند؟ ضمن اینکه می توان گفت: 
این نوع آموزش نیاز به شجاعت و جسارت و دل 
نترس دارد چقدر از این دانشجویان دل نترسی 
داشتند؟! به هر تقدیر دانشجو جویای دانش است 
حتی دانش نحوه غسالی! چه بسا آموزش متدهای 
پیشرفته غسالی یا به عبارتی »حمام آخرت« هم 

جزء واحدهای درسی دانشجویان بشود!
****

خبر دوم )بخش سلامت(: براساس یک مطالعه 
جدید، نوعی اسید چرب در گوشت و محصولات 
لبنی حیواناتی مانند گاو و گوسفند وجود دارد که 
توانایی ســلول های ایمنی در نفوذ به تومورها و 

کشتن سلول های سرطانی را بیشتر می کند.
با درج ایــن خبر می توان احتمــال داد دلالان 
همیشــه در صحنه، قیمت این مواد را به بهانه 
ضدسرطانی بودن بالاتر می کشند. قبلا افزایش 
قیمت به بهانه افزایش قیمت نهاده های دامی بود 

حالا به بهانه ضد سرطانی بودن!
منتهی در این گزارش و تحقیقات نگفته تکلیف 
کســانی که قادر بــه خرید ایــن خوراکی های 
ضدسرطانی هستند چه می شود؟ به قول یکی از 
همکاران:  ای وای کک و استرس افتاد به تن مان!

خبر ورزشــی: در چنــد روز اخیر فدراســیون 
ناشنوایان میزبان مسابقات دوومیدانی آسیا بود 
و به دلیل پوشش نامناسب ورزشکاران خارجی 
و انتشــار تصاویر آن جنجال هایی به پا شده بود 
و با حکم قاطعانه و شجاعانه وزیر ورزش رئیس 
فدراســیون از میز ریاست افتاد! البته از میز که 

نیفتاده، صندلی زیر پایش را کشیدند وی افتاد!
البته جناب تیشه گران رئیس سابق فدراسیون 
ناشنوایان در دفاع از خود و توجیه این اهمال کاری 
گفته: »اگر موجود نری در محل برگزاری مسابقات 

دیدید، من را اعدام کنید«!
لذا به ایشان عرض می شود:. مسلما هیچ موجود 
مذکری در محل مسابقات نبوده اما وقتی فیلم 
مسابقات در فضای مجازی پخش میشود قطع 
به یقین موجودات مذکــر زیادی این فیلم ها را 

مشاهده کردند!
نکته دیگر: اگر احیانا یک گربه مذکر در ســالن 
مسابقات دیده میشد طبق گفته خودتان باید شما 

را اعدام کنند؟! طنزپردازی نکنید.

خبرچین

آموزش متد پیشرفته 
غسالی به دانشجویان

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

 

 دیالوگ 

ســرهنگ بهادری )فرهاد قائمیــان(: تو هم 
می دونــی که تو این مملکــت، ۳۰۰ بار ورق 

برگشته و باز هم بر می گرده...
سرزمین مادری- کمال تبریزی

محکوم شدن زنی که به جای دخترش به مدرسه رفته بود

ادعای ناسا:

توفان خورشیدی اینترنت را نابود می کند؟!
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رئیس پلیس آگاهی تهران ب��زرگ گفت: امنیت برخی خودروهای 
داخلی به حدی پایین اس��ت ک��ه دزد به راحت��ی و در عرض چند 
ثانیه می توان��د قفل خودرو را باز کند. م��ا نواقص را اعلام می کنیم 
تا ترک فعل ها پیگیری ش��ود و مردم بتوانند با آرامش بیش��تری از 
خودروهایش��ان استفاده کنند.به گزارش ایلنا، س��ردار علی ولی پور 
گودرزی گفت: با تلاش شبانه روزی نیروهای خدوم پلیس آگاهی، در 
روزهای اخیر تعدادی سارق و مالخر دستگیر شده اند که با شناسایی 
خودروهای مورد نظر خود و با استفاده از جرثقیل، خودروهای مسروقه 

را به مکان های امن خودش��ان انتقال می دادند و از آنها 
سوءاستفاده می کردند.این مقام ارشد انتظامی تاکید کرد: 
امنیت برخی خودروهای داخلی به حدی پایین است که 
دزد به راحتی و در عرض چند ثانیه می تواند قفل خودرو 
را باز کند و با تعویض CPU خودرو را روش��ن کند و 

به س��رقت ببرد. ولی پور گودرزی خاطرنشان کرد: ما با کارشناسان 
ذی ربط، جلسات متعددی را درباره بحث امنیت خودروهای داخلی 
برگزار کرده ایم و تجارب و پیش��نهادات خود را به عنوان یک مرجع 

امنیتی ارائه داده ایم. رئیس پلیس آگاهی پایتخت بیان 
کرد: ما ضمن این که از مردم می خواهیم خودروهای خود 
را به تجهیزات ایمنی مجهز کنند، همواره برای ارتقای 
ایمنی خودروهای داخلی از مس��ئولان نیز مطالبه گری 
می کنی��م و نواقص را اعلام می کنیم.وی در پایان درباره 
موضع پلیس نسبت به استفاده از پابندهای الکترونیکی نیز گفت: ما 
موافق این پابندها هستیم هر چقدر بتوانیم سارقان حرفه ای و سابقه دار 

را تحت کنترل داشته باشیم، بهتر است.

 انتقاد رئیس پلیس آگاهی تهران از امنیت پایین برخی خودروهای داخلی
 شهرداری 

 محیط زیست

 شورا

 بازنشسته 

 مدیریت بحران 

 پلیس 

 بهداشت 

 با حضور اعضای کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای اسلامی شهر تهران:

بیست و سومین رویداد 
»طرح رصد۲« در منطقه ۱۴ 

برگزار شد
آفت�اب یزد:میث��م مظفر و احم��د صادقی 
اعض��ای کمیس��یون برنامه و بودجه ش��ورای 
 ش��هر تهران در قالب "طرح رصد ۲"، با حضور 
در منطق��ه ۱۴ می��زان پیش��رفت فیزیک��ی 
پروژه های توس��عه محله ای و اقدامات اجرایی 
مدیریت ش��هری را مورد بررسی قرار دادند. به 
گزارش روابط عمومی ش��هرداری منطقه ۱۴ 
در بازدید صبحگاهی اعضای ش��ورای اسلامی 
شهرتهران در قالب طرح رصد۲ از هفت پروژه 
از جمله میدان س��وم خرداد، پل سواره رو هم 
س��طح بلوار ابوذر، تعریض قره یاض��ی، دیوار 
حائ��ل، عمارت وثوق الدوله و س��وله بحران از 
جمله پروژه های مورد بررسی قرار گرفت بازدید 
به عمل آمد. اعضای شورای شهر در این بازدید 
ضمن ارزیابی مثبت عملکرد مدیریت شهری 
منطقه در اجرای پروژه های اجرا شده، بر تسریع 
در رون��د و اتمام تعریض ق��ره یاضی به عنوان 
پروژه مهم در گره گشایی و دسترسی ترافیکی 
این بخش از پایتخت تاکید کردند. برنامه ریزی 
برای تسریع در اتمام مرمت و بازسازی عمارت 
تاریخی وثوق الدوله از دیگر موارد مورد تاکید 
اعضای شورای اس��لامی شهر تهران بود. امیر 
یزدی شهردار منطقه ۱۴ در این بازدید میدانی 
ضمن اشاره به برخی پروژه ها چون پل سواره رو 
همسطح ابوذر که با هدف کاهش بار ترافیکی 
ش��رقی منطقه همچنین احداث سوله بحران 
که منظور پشتیبانی از مدیریت بحران به اجرا 
درآمد و باعث خرسندی و رضایت شهروندان 
شد، بر پیگیری ویژه و اهتمام مدیریت شهری 
منطقه ۱۴ ب��رای تس��ریع در مراحل اجرایی 
پروژه های مهم منطقه چون تعریض قره یاضی 
و بازس��ازی و بهسازی عمارت وثوق الدوله نیز 
تاکید کرد.یزدی در این بازدید ضمن اشاره به 
بهره برداری از برخی پروژه های منطقه تا پیش 
از اتمام سال جاری،از برنامه ریزی برای افزایش 
سرانه های عمومی و خدماتی منطقه متناسب با 
نیاز شهروندان و محله برای سال پیش رو خبر 
داد. وی خاطرنش��ان کرد: در این راستا ضمن 
نظارت بر اتمام هرچه سریع تر پروژه های توسعه 
محلی مصوب س��ال ۱۴۰۲، ب��ا آغاز طرح من 
شهر دارم ۲، اجرای پروژه های توسعه محله ای 
و شاخص منطقه متناس��ب با نیاز و خواسته 
مردم دارالمومنین و با هدف توس��عه، آبادانی 
و مناسب تر ش��دن کالبد شهری این بخش از 

پایتخت، احصاء، تصویب و اقدام می شود.

رئیس سازمان محیط زیست:
ما هم از آلودگی هوا 

خسته شده ایم
رئیس س��ازمان محیط زیس��ت گفت: ما هم 
از آلودگ��ی هوا خس��ته ش��ده ایم و رویمان 
نمی ش��ود در موردش با مردم صحبت کنیم. 
به گزارش مهر، علی سلاجقه رئیس سازمان 
محیط زیس��ت درباره وضعی��ت آلودگی هوا 
اظهار داش��ت: فرزندان و خان��واده ما هم در 
همین شهر زندگی می کنند. تخصیص نیافتنِ 
اعتبارات کافی علت اجرا نشدن احکام قانون 
هوای پاک اس��ت.وی افزود: باید دستگاه ها را 
مکلف کنیم که اتفاق های خوبی برای کنترل 
آلودگی هوا بیفتد و کاری در عمل انجام شود 
و این قدر برای مردم کلمات تکراری نگوییم.

رئیس سازمان محیط زیست خاطرنشان کرد: 
ما هم از آلودگی هوا خسته شده ایم و رویمان 

نمی شود در موردش با مردم صحبت کنیم.

شورا پیگیر هوشمندسازی 
گرمخانه های تهران است

عضو ش��ورای شهر تهران گفت: ضرورت دارد 
سازمان خدمات اجتماعی شهرداری به موضوع 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی به صورت 
ج��دی، ویژه و تخصصی بپ��ردازد. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، نرگس معدنی پور، رئیس 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر 
تهران گفت: امیدواریم کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی در ارائه خدمات به مردم شهر تهران، 
تفکر و روحیه بسیجی را ملاک و معیار عمل 
خود قرار دهد. پیش��گیری، کنترل و کاهش 
آسیب های اجتماعی از موضوعات مهم مورد 
نظر کمیس��یون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اس��لامی شهر تهران است. عضو شورای شهر 
تهران تاکید کرد: اقدام سازمان رفاه، خدمات 
و مش��ارکت های اجتماعی ش��هرداری تهران 
در خص��وص هوشمندس��ازی گرمخانه های 
تهران از طریق سیس��تم اسکن عنبیه چشم 
اف��راد قابل تقدیر اس��ت. یک��ی از مطالبات 
کمیس��یون فرهنگی و اجتماعی از سازمان، 
هوشمندس��ازی گرمخانه ها می باش��د که در 
دستور کار س��ازمان قرار گرفته است. هزینه  
کنترل و کاهش آس��یب های اجتماعی بسیار 
زیاد اس��ت لذا ضرورت دارد سازمان خدمات 
اجتماعی ش��هرداری به موضوع پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی به صورت جدی، ویژه و 

تخصصی بپردازد.

آب پاکی روی دست کارگران بازنشسته
 وقتی منابع خاص نباشد 

»همسان سازی« هم نیست
اظه��ارات وزی��ر کار در رابط��ه ب��ا اج��رای 
همسان س��ازی حق��وق بازنشس��تگان، برای 
است.به  نگران کننده  کارگری  بازنشس��تگان 
گزارش ایلنا، هفت��م آذرماه، صولت مرتضوی 
وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماع��ی، در مورد 
مصوبه ی همسان س��ازی حقوق بازنشستگان 
گفت: اگر مجل��س منابع ای��ن کار را تأمین 
کرده باش��د، قطع��ا آن را اج��را می کنیم، در 
غیر اینصورت حتما با مشکل مواجه خواهیم 
شد. این حرف به این معناست که صندوق ها 
نمی توانند با منابع داخلی خود همسان سازی 
را اج��را کنن��د؛ مروتی بازنشس��ته کارگری 
در ای��ن رابطه می گوید: هی��چ زمان در لوایح 
بودج��ه، اعتبار جداگانه برای همسان س��ازی 
اختصاص  کارگ��ری  بازنشس��تگان  حق��وق 
نمی دهن��د ضمن اینک��ه در برنامه هفتم نیز 
چنین چیزی پیش بینی نشده است. او افزود: 
به این ترتیب ظاهراً آنچه در برنامه هفتم در 
مورد همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین 
اجتماعی نوش��ته اند، عملیاتی نخواهد ش��د؛ 
طبیعی ست که وقتی بودجه و اعتبار نباشد، 

همسان سازی هم نیست.

سالانه حدود ۱۵ هزار زلزله در 
کشور رخ می دهد

رئیس س��ازمان مدیریت بحران کشور گفت: تا 
پایان آبان امسال حدود ۱5 هزار زلزله با مقیاس 
بزرگ و کوچک رخ داده است. به گزارش مهر، 
محمد حس��ن نامی گفت: از ۶۴ مورد مخاطره 
طبیعی و سوانح غیر طبیعی، ۴۴ مورد در کشور 
ما رخ داده است.وی سیلاب، زلزله، فرونشست، 
رانش زمین، خشکس��الی سرمازدگی، ریز گرد 
و اختلافات شدید دمایی را از جمله مخاطرات 
طبیعی موجود در کش��ور دانس��ت و گفت: از 
بین این مخاطرات طبیعی، مهم ترین حوادث 
ب��ه لحاظ خطراتی که ممکن اس��ت به همراه 
داشته باشد؛ سیلاب و زلزله است.نامی با طرح 
این س��وال که آیا می توانیم جامعه را در مقابل 
این مخاطره خطرناک ایمن کنیم؛ گفت: لازمه 
حفظ جامعه از خطرات، رعایت مقررات و ضوابط 
است باید همه افراد جامعه و مسئولین خود را 
موظف بدانند که مقررات لازم را برای ایجاد یک 
جامعه ایمن ایجاد کنند.رئیس سازمان مدیریت 
بحران کش��ور تاکید کرد: حدود ۱۴ هزار تا ۱5 
هزار زلزله در کشور داریم که همه افراد جامعه و 
مسئولین باید خود را موظف بدانند که مقررات 
لازم را برای ایجاد یک جامعه ایمن ایجاد کنند.
نامی با اشاره به اینکه بیش از ۱۹ هزار زلزله در 
کشور به وقوع پیوسته است؛ گفت: تا پایان آبان 
امس��ال حدود ۱۴ هزار 5۰۰ تا ۱۴ هزار و ۸۰۰ 
زلزله با مقیاس بزرگ و کوچک رخ داده است.
وی با بیان اینک��ه لازمه ایمنی در مقابل زلزله 
آمادگی همه افراد جامعه است گفت: بر اساس 
مطالعات در ۲۲۰ س��ال گذشته در کشور ۱۲ 
زلزله بالای ۷ ریشتر داشتیم.نامی افزود: از این 
۲۲۰ س��ال، داده های ۱۴۰ سال آن به صورت 
روایت تاریخی و ۸۰ س��ال آن به صورت اسناد 

ژئوفیزیک است.

رئیس پلیس تهران:
تراموا به کاهش ترافیک

 کمک می کند
س��رهنگ موس��وی پور رئیس پلیس راهور 
ته��ران گف��ت: تراموا ی��ک وس��یله حمل و 
نقل برقی اس��ت و به کاه��ش آلودگی هوا و 
ترافیک می تواند کم��ک کند.به گزارش برنا، 
پیشترشهردار تهران در مورد تراموا گفته بود 
که تراموا الگوی حمل و نقلی پیشرو است و در 
دنیا به ویژه دنیای غرب به آن تکیه می شود؛ 
در ای��ن خصوص نیز تفاهمنام��ه ای با وزارت 
دفاع منعقد شده است. اما پلیس راهور فراجا 
به عنوان متولی ترافیک شهر تهران در مورد 
تراموا چه نظری دارد. سرهنگ، سید ابوالفضل 
موسوی پور، رئیس پلیس راهور تهران بزرگ 
در مورد تراموا اظهار کرد: تراموا یک وس��یله 
حمل و نقل برقی اس��ت و به کاهش آلودگی 
ه��وا و ترافیک می تواند کم��ک کند. رئیس 
پلیس راهور پایتخت در پاس��خ به این سوال 
که چون بعضی ها میگویند تراموا برای تهران 
مناسب نیس��ت، گفت: تراموا مناسب است و 
ما هر چه قدر به س��مت حم��ل و نقل انبوه 
بر پیش برویم قطعا به بحث اس��تفاده بیشتر 
م��ردم از حمل و نقل عمومی کمک می کند. 
سرهنگ موسوی پور ادامه داد:استفاده بیشتر 
از حم��ل و نقل عموم��ی یعنی کاهش حمل 
و نقل شخصی یا تک سرنشین. رئیس پلیس 
راهور تهران خاطرنشان کرد: ما باید به سمت 
هوشمند س��ازی و برقی س��ازی شهر حرکت 

کنیم.

وزیر بهداشت:
 شایع ترین ویروس امروز 

آنفلوآنزاست
وزیر بهداشت و درمان گفت: از بین بیمارانی 
که بس��تری می ش��وند 5 درصد آنها کرونا و 
۹5 درصد آنها آنفلوانزا اس��ت.به گزارش مهر، 
بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، با بیان اینکه 
شایع ترین ویروس امروز آنفلوانزاست، گفت: از 
بین بیمارانی که بس��تری می شوند 5 درصد 
آنها کرونا و ۹5 درصد آنها آنفلوانزا اس��ت.وی 
افزود: کس��انی که علائم سرماخوردگی دارند 
حتماً باید ماس��ک بزنند و رعای��ت فاصله و 
بهداشت را داشته باشند.وزیر بهداشت تاکید 
کرد: کس��انی ک��ه نقص ایمن��ی دارند حتماً 

واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.

9 اجتماعی

مدیر س��ازمان پسماند اس��تان گیلان با بیان این که روزانه بین ۷۰۰ 
تا ۹۰۰ زباله وارد س��ایت پس��ماند سراوان می ش��ود، گفت: با اقدامات 
انجام ش��ده در س��ال های اخیر، در حال حاضر تمام زباله های تولیدی 
در س��طح گیلان صرفا به ۱۰ نقطه انتقال می یابند که از این میان، ۸ 
نقطه کنترل شده محسوب می شوند، اما متاسفانه هنوز در ۲ نقطه برنامه 
کنترلی اجرا نمی شود. شهرام توانا مدیر سازمان پسماند استان گیلان 
در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت مدیریت زباله های تولیدی در 
این اس��تان، اقدامات انجام شده برای بهسازی »سایت پسماند سراوان 
رشت« و بهبود وضعیت سایر مراکز دفع زباله در گیلان توضیح داد: در 
آخرین آمار رسمی اخذ شده که مربوط به طرح جامع مدیریت پسماند 
اس��تان گیلان مصوب سال ۱۳۹۸ اس��ت، میزان تولید زباله در سطح 
استان روزانه حدود ۲ هزار و ۲۰۰ تن ذکر شده که از این میان، حدود 
۶۰۰ تا ۶5۰ تن از آن مربوط به روس��تاها و مابقی مربوط به شهرهای 
گیلان است. وی افزود: با وجود ارقام ذکرشده در طرح جامع مدیریت 
پسماند گیلان که هم اکنون در دس��ت بازنگری قرار دارد، پایش های 
میدانی چند ماه گذشته نشان می دهد که در حال حاضر روزانه به طور 
متوس��ط حدود ۲ هزار تن زباله در س��طح استان تولید می شود؛ البته 
این آمار در مقایس��ه با طرح جامع مدیریت پسماند استان، نوعی آمار 
غیررسمی به حساب می آید. همچنین برآوردها نشان می دهد که در 
ایام اوج حضور گردشگران، میزان تولید پسماند در سطح استان گیلان 
به ۲ هزار و 5۰۰ تا ۲ هزار و ۸۰۰ تن نیز می رسد. این مقام مسئول در 
استان گیلان همچنین خاطرنشان کرد: در طرح جامع مدیریت پسماند 
گیلان، سطح استان به هفت پهنه تقسیم شده که بزرگترین بخش آن، 
پهنه شهرستان رشت است که روزانه حدود یک هزار و ۱۰۰ تن زباله 
در آن تولید می ش��ود. از میزان کل پسماندهای تولیدی در این پهنه، 
حدود 55۰ تا ۶۰۰ تن زباله مربوط به خود شهر رشت و مابقی مربوط 
به مناطق پیرامونی آن اعم از کوچ اصفهان، خش��ک بیجار، لشت نشا، 

صومعه سرا، فومن و... است.

<بازیافت روزانه حدود ۴۰۰ تن زباله در کارخانه کمپوست رشت
توانا با بیان این که از کل زباله های تولیدی در پهنه شهرستان رشت، 
هر روز حدود ۸۰۰ تن زباله وارد کارخانه کمپوس��ت این شهرس��تان 
می ش��ود، عنوان کرد: از این میزان، حدود نص��ف زباله های ورودی به 
کارخانه کمپوست رشت یعنی روزانه حدود ۴۰۰ تن به شکل مناسب 
و بهینه ای بازیافت می ش��ود. در این میان، آن بخش از پس��ماندها که 
در کارخانه کمپوست مورد بازیافت قرار نمی گیرد، اصطلاحا »ریجکت« 
)پس سرندی( می ش��ود و به سایت دپوی پسماند »س��راوان« انتقال 
می یابد. همچنین بخش��ی از زباله های پهنه شهرستان رشت به دلیل 
کمبود ظرفیت کارخانه برای دریافت پس��ماند، به صورت مستقیم به 
این لندفی��ل انتقال می یابد. وی با تاکید بر ای��ن که افزایش ظرفیت 
کارخانه کمپوست رشت با هدف کاهش میزان انتقال زباله به لندفیل 
سراوان یا سایتی که جایگزین آن خواهد شد، در دستور کار قرار دارد، 
گفت: در حال حاضر روزانه حدود ۷۰۰ تن پس��ماند به سایت سروان 

منتقل می شود که در برخی مواقع، براساس شرایط موجود در کارخانه 
کمپوس��ت اعم از افزایش ریجکت های آن در هن��گام تولید کود آلی 
یا دیگر مس��ائل فنی و همچنین در زمان هایی که شاهد رشد حضور 
گردشگران در سطح استان گیلان هستیم، مقدار پسماند انتقالی به این 

لندفیل تا ۹۰۰ تن هم افزایش پیدا می کند.

<پیشرفت فیزیکی ۸۲ درصدی عملیات بهسازی سایت سراوان
 توانا درباره آخرین اقدامات انجام شده برای بهبود شرایط سایت پسماند 
س��راوان رشت نیز توضیح داد: از آذرماه ۱۴۰۱ و بعد از بازدید استاندار 
محترم گیلان از لندفیل س��راوان، پس از حدود چهار دهه رهاس��ازی 
مس��تمر زباله در این محل، برنامه بهس��ازی س��ایت س��راوان توسط 
شهرداری رشت و با حمایت های استاندار محترم در حوزه های اداری و 
مالی و پیگیری تخصیص اعتبارات مناسب از سوی سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشور، وارد فاز اجرایی شده و در حال حاضر نیز پس از 
حدود یک سال، پیشرفت فیزیکی عملیات بهسازی سایت سراوان به ۸۲ 
درصد رسیده است. مدیر سازمان پسماند استان گیلان در توضیح بیشتر 
گفت: در عملیات بهسازی سایت سراوان، ابتدا شیرابه های پراکنده در 
این سایت با استفاده از زهکش های مخصوص به نقطه مشخصی هدایت 
می ش��ود تا در آن نقطه، فرآیند تصفیه ش��یرابه انجام شود. همچنین 
در این عملیات، خود زباله های دپوش��ده نی��ز باید به صورت لایه لایه 
فشرده سازی شوند تا بتوان فرآیند »روکش« را روی آنها انجام داد؛ به 
این صورت، هم از تداوم ورود شیرابه تصفیه نشده به طبیعت جلوگیری 
می شود و هم نوعی عملیات بهداشتی برای زباله هایی که در طول چند 
دهه روی هم تلنبار شده اند، انجام می شود تا بوی نامطبوع آنها از بین 
برود. وی همچنین درباره علت طولانی ش��دن فرآیند بهسازی سایت 
پس��ماند سراوان نیز اظهار داش��ت: پایه اولیه مصالح مورد استفاده در 
عملیات بهسازی سراوان، خود زباله است و کاهش میزان تولید پسماند 
در پهنه شهرستان رشت در یک سال گذشته، انجام این عملیات را با 
کمبود مصالح مواجه کرده و تغییراتی را در زمان پایان پروژه بهسازی 
این لندفیل به وجود آورده اس��ت؛ البته امیدواریم با همت ش��هرداری 
رش��ت و با حمایت اس��تانداری گیلان، این پروژه تا پایان سال ۱۴۰۲ 

به اتمام برسد.

<آیا زمین واقع شده در حوالی »سد سپیدرود« 
جایگزین سایت سراوان می شود؟

توانا همچنین در پاسخ به این پرسش که با توجه به اعتراضات دوستداران 
محیط زیست  گیلان و جوامع محلی شهرستان رودبار، آیا قرار است پس 
از تعطیلی سایت سراوان، زباله های پهنه شهرستان رشت به یک زمین 
واقع ش��ده در حوالی »سد سپیدرود« در حاشیه شهر منجیل منتقل 
شوند یا خیر، توضیح داد: براساس مطالعات انجام شده، در حال حاضر 
بهترین نقطه برای احداث سایت جدید پردازش پسماند از نظر ارزیابی 
زیست محیطی و سایر استعلامات مربوطه، به ویژه به لحاظ تفاوت فاحش 
میان سطح آب های زیرزمینی، خشکی هوا و نوع موقعیت مکانی، پهنه 
جنوب اس��تان گیلان اس��ت که با اس��تان قزوین هم مرز است. مدیر 
سازمان پسماند استان گیلان ادامه داد: برای جانمایی سایت جایگزین 
س��راوان، صرفا به اراضی جنوب استان یعنی منجیل، لوشان یا رودبار 
فکر نمی کنیم، بلکه تیم فنی تشکیل شده برای این منظور، تمام سطح 
گیلان از جمله نقاط هم مرز با استان قزوین را مد نظر قرار داده است. در 
میان نقاطی هم که برای جانمایی محل احداث سایت جایگزین سراوان 
مد نظر تیم فنی قرار گرفته است، مطالعات و پیشنهادات مربوط به دو 
نقطه به استانداری ارائه شده، ولی با وجود همه پژوهش ها و بررسی های 
کارشناسی صورت گرفته، هنوز انتخاب هیچ نقطه ای نهایی نشده است. 
وی در ادامه تاکید کرد: هم اس��تانی های محترم خیالشان راحت باشد 
که محل جایگزین لندفیل س��راوان، پس از انجام تمام بررس��ی های 
کارشناس��ی لازم از جنبه های محیط زیستی، اقتصادی، اجتماعی و... 
انتخاب خواهد شد و مجموعه استانداری و سایر دستگاه های ذی ربط در 
استان گیلان، حتما در جانمایی سایت جدید به دغدغه های اجتماعی و 
زیست محیطی و رضایتمندی شهروندان توجه ویژه ای خواهند داشت. 
توان��ا در بخش دیگری از صحبت های خ��ود گفت: با توجه به این که 
منجیل، بخشی از شهرستان رودبار محسوب می شود، اخیرا جلسه ای را 
با فرماندار محترم شهرستان رودبار و تمام شهرداری ها و بخشداری های 
این شهرستان برگزار کرده ایم و قرار شده است که پیش از احداث هر 
س��ایت جدیدی در رودبار، ابتدا برنامه جامعی برای مدیریت زباله های 
تولیدی خود این شهرس��تان اجرا شود. در حال حاضر در پهنه رودبار 
روزانه بین ۱5۰ تا ۱۶۰ تن زباله تولید می ش��ود و قرار است زباله های 
این شهرستان که اکنون در چند نقطه مختلف رهاسازی می شود، صرفا 
به یک محل مشخص هدایت شود و در آن محل مورد پردازش اصولی 
قرار گیرد. این مقام مسئول در استان گیلان خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر هیچ برنامه ای برای انتقال زباله های س��ایر نقاط استان از جمله 
پهنه رش��ت به شهرستان رودبار در دس��ت اجرا قرار ندارد، ولی برنامه 
داریم که با کمک مسئولان شهرستان رودبار، وضعیت مدیریت پسماند 
در خود پهنه این شهرس��تان را بهبود ببخشیم؛ به نحوی که براساس 
برنامه ریزی های انجام شده، قرار است یک مجتمع MRF در شهرستان 
رودبار احداث شود که وظیفه این کارخانه، پردازش پسماندهای خود 
شهرستان خواهد بود. هم اکنون نیز اقدامات لازم برای جانمایی محل 
احداث این کارخانه و تامین اعتبارات مورد نیاز در دستور کار قرار دارد.

 ورود روزانه ۷۰۰ تا 9۰۰ تن زباله به سایت پسماند سراوان

در حالی که ۱۴ ماه از زمان بازنشس��تگی معلمان بازنشس��ته سال 
۱۴۰۱ می گذرد، اما همچنان پاداش پایان خدمت و اعمال رتبه بندی 
در فیش حقوقی آنها در پیچ و خم وعده ها باقی مانده است.به گزارش 
تس��نیم، تأخیره��ای طولانی مدت در پرداخ��ت مطالبات و حقوق 
فرهنگیان همواره به عنوان یکی از مسائل مورد اعتراض معلمان مطرح 
بوده اس��ت و در برخی مواقع برای دریافت این مطالبات، تجمعاتی 
مقابل مجلس، س��ازمان برنامه و بودج��ه و وزارت آموزش و پرورش 
شکل می گیرد. هم اکنون حدود 5۰ هزار نفر از فرهنگیان بازنشسته 
سال ۱۴۰۱ با گذشت ۱۴ ماه از زمان بازنشستگی همچنان چشم به 
راه واریز پاداش پایان خدمت خود هستند. رضا مراد صحرایی؛ وزیر 
آموزش و پرورش ۲۲ آبان گفته بود: به طور کلی پاداش بازنشستگی 
آم��وزش و پ��رورش، ۲۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان اس��ت و دولت 
نمی توان��د همزمان تمام آن را پرداخ��ت کند و فعلاً ۶ هزار میلیارد 
تومان آماده اس��ت که به محض تأمین ش��دن این رقم، پاداش ها را 
می دهیم. کار کارشناس��ی این امر تمام ش��ده و به محض پرداخت، 
دول��ت حتی یک روز هم درنگ نمی کند و پاداش بازنشس��تگان را 

پرداخت می کند.علی فرهادی؛ سخنگوی وزارت آموزش و پرورش، 
نی��ز به تازگی درباره چرایی واریز نش��دن ۳۰ درصد از پاداش پایان 
خدمت فرهنگیان بازنشسته تا به امروز گفت: سازمان برنامه و بودجه 
ب��ه وزارت آموزش و پرورش قول داده ب��ود تا اعتبار لازم برای واریز 
۳۰ درصد از پاداش پایان خدمت فرهنگیان بازنشس��ته سال ۱۴۰۱ 
را تخصی��ص داده و به خزانه واریز کند. متأس��فانه ت��ا به امروز این 
اتفاق نیفتاده است و آموزش و پرورش در حال پیگیری بسیار برای 
اختصاص این اعتبار از سوی سازمان برنامه و بودجه است و شرمنده 
معلمانی هستیم که ۱۴ ماه پس از بازنشستگی همچنان پاداش خود 
را دریاف��ت نکرده اند.فرهادی تأکید کرد ک��ه باید تمام پاداش پایان 
خدمت این افراد تا پایان س��ال تسویه شود.در شرایطی که وضعیت 
واریز پاداش پایان خدمت فرهنگیان بازنشسته همچنان به درستی 
مشخص نیس��ت، موضوع پرداخت حقوق آنها براساس رتبه تعیین 
شده نیز یکی دیگر از مشکلات است. به گفته معلمان بازنشسته در 
حالی که احکام رتبه بندی آنها از س��وی آم��وزش و پرورش صادر و 
رتبه ها تعیین شده است اما سازمان بازنشستگی برای افزایش حقوق 

متناس��ب با رتبه تعیین ش��ده اقدام نمی کند. معلم بازنشسته ای از 
استان قزوین می گوید: معاون مدرسه بودم و سال ۱۴۰۱ بازنشسته 
شدم، با گذشت ۱۴ ماه از بازنشستگی همچنان در انتظار واریز پاداش 
پایان خدمت هس��تم اما حتی وعده واری��ز ۳۰ درصد از پاداش هم 
عملیاتی نکردند. او ادامه می دهد: حقوق بازنشستگی ام ۱۴ میلیون 
تومان اس��ت و در فرآیند رتبه بندی، رتبه س��ه را کسب کردم اما در 
فیش حقوقی اعمال نمی شود در حالی که اگر این اتفاق بیفتد حقوقم 
اضافه می شود. مسئولان صندوق بازنشستگی کشوری، تیرماه امسال 
گفته بودند که اجرای رتبه بندی برای ۶۳ هزار معلم بازنشسته سال 
۱۴۰۰، 5۱ هزار بازنشسته س��ال ۱۴۰۱ و ۸۰ هزار بازنشسته سال 
۱۴۰۲ حدود 5 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد و سازمان برنامه 
و بودجه تعهد داده تا دو ماه آینده کل مبلغ را وصول کند تا قبل از 
شهریور، رتبه بندی معلمان بازنشسته اجرا شود.با وجود این وعده تا 
به امروز خبری از اعمال رتبه معلمان بازنشسته در فیش حقوقی آنها 
نیست و مسئولان مربوطه در سازمان بازنشستگی کشوری تا به امروز 

در این باره توضیح مشخصی نداده اند.

مدیر کل اداره هواشناس��ی اس��تان تهران ضمن 
ارائ��ه گزارش ب��ارش و دما در ته��ران اظهار کرد: 
حتی بارش های در حد نرمال طی ماه های آینده 
کم بارشی انباشت ش��ده طی سال های گذشته را 
جبران نمی کند. مازیار غلامی در گفتگو با ایسنا 
ضم��ن ارائه گزارش ماهانه ب��ارش و دما در تهران 
اظهار کرد: بر اساس جدیدترین خروجی مدل های 
پیش بینی فصلی، طی س��ه ماه آینده متوس��ط 
دمای هوا در س��طح استان، بیش از نرمال برآورد 
و متوس��ط بارش استان نیز در بهترین شرایط در 
حد نرمال پیش بینی شده است و حتی این احتمال 
وجود دارد که نوس��انات بارش در نیمه اول فصل 
زمستان کاهشی باشد. وی تاکید کرد: حتی بهترین 
شرایط و نرمال بودن بارش نمی تواند کاهش بارش 
انباش��ته شده سال های گذش��ته را جبران کند و 
کماکان مدیریت منابع و مصارف آب در بخش های 
مختلف به ویژه بخش های کش��اورزی، صنعتی و 
حتی خانگی و به طور کلی صرفه جویی در مصرف 
آب توصیه می ش��ود. مدیرکل اداره هواشناس��ی 
اس��تان تهران ادامه داد: تجزیه و تحلیل آمارهای 
دریافتی از ایستگاه های هواشناسی استان مربوط 
به آبان ماه بیانگر آن اس��ت که، ۱۴ میلی متر باران 
به صورت پهنه ای در استان تهران اتفاق افتاده است 
که نشان دهنده کاهش بارش 5۷ درصدی نسبت 
به دوره آماری بلندمدت اس��ت اما نسبت به سال 
قبل به طور محسوس��ی افزایش یافته اس��ت. وی 
افزود: متوس��ط بارش استان تهران از ابتدای سال 

زراعی )مهر۱۴۰۲( تاکنون ۲۱ میلی متر نسبت به 
سال قبل افزایش داشته است که نشان دهنده چهار 
برابر شدن بارش نسبت به سال قبل است. استان 
تهران جزو اس��تان هایی در سطح کشور است که 
در میانه استان ها از نظر میزان بارش دریافتی قرار 
دارد. غلامی افزود: از نظر توزیع مکانی نیز در تمام 
شهرستان های استان طی آبان ماه، کاهش بارش 
نسبت به بلند مدت اتفاق افتاده اما نسبت به سال 
قبل در تمامی ایستگاه های هواشناسی استان تهران 
از حداقل ۸ تا حداکثر ۴۰ میلی متر افزایش بارش 
ثبت شده است البته افزایش بارش نسبت به سال 
قبل، اصلا به معنی حل مسئله کم بارشی سال های 
اخیر نیست. مدیرکل اداره هواشناسی تهران درباره 
وضعیت دمای تهران اظهار کرد: بررسی و تحلیل 
مقادیر ثبت ش��ده دمای هوا شامل متوسط دما، 
دم��ای حداقل و دمای حداکثر در ایس��تگاه های 
هواشناسی استان بیانگر افزایش ۳ درجه سلسیوس 
متوسط حداقل دما و افزایش ۴ درجه سلسیوس 
متوسط حداکثر دما نس��بت به دوره آماری بلند 
مدت است. بر این اساس، متوسط دما در آبان ماه 
۱۴۰۲ نس��بت به دوره آماری بلند مدت افزایش 
۳.5 درجه سلسیوس داشته است. غلامی در پایان 
تصریح ک��رد: از ابتدای س��ال زراعی)مهر۱۴۰۲( 
تا پایان آبان ماه متوس��ط دما اس��تان ۱.۸ درجه 
سلسیوس نسبت به بلندمدت افزایش داشته است. 
از نظر توزیع دما در شهرستان های استان نیز تمامی 

شهرستان ها با افزایش دما روبرو بوده اند.

بسیاری از افراد بدون توجه به حقوق شهروندی، از 
جای پارک خودرو ویژه معلولان استفاده می کنند 
و صد تومان جریمه هم برایش��ان مبلغی نیست.
دغدغه رانندگان همیشه در همه جا جای پارک 
خودرو بوده و این موضوع بر هیچ کس پوش��یده 
نیس��ت خصوصا اف��رادی که در ته��ران زندگی 
می کنند و محل ترددشان است، زیرا از مسئولان 
شهری تا انتظامی و... بار ها اعلام کرده اند که جای 
پارک در پایتخت بس��یار کم است و مردم از این 
موض��وع رنج می برند! پلیس در موض��وع تردد و 
جای پارک جانب��ازان و معلولین اقدامات ویژه ای 
داشته و ش��هرداری نیز اقداماتی در این زمینه از 
جمله ایج��اد رمپ هایی برای عبور ویلچر و ایجاد 
محل های��ی برای ت��ردد و ورود و خ��روج از پیاده 
رو ها که همسطح س��ازی شده و پله نداشته باشد 
برای معلولین طراحی و عملیاتی کرده است اما به 
نام این افراد اس��ت و به کام افرادی دیگر! همین 
موضوع باعث رنجش و نارضایتی قشر معلولان و 
جانبازان شده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
این موضوع فقط در تهران مطرح نیس��ت و طبق 
قوانین بین المللی راهنمای��ی و رانندگی در تمام 
کش��ور های جهان لازم الاجراست، باید در حاشیه 
هریک از خیابان های ش��لوغ محل��ی در نزدیکی 
یک مکان عمومی نظیر ایستگاه اتوبوس و تاکسی 
برای پارک خودرو های معلولان پیش بینی شود. 
همچنین در پارکینگ ه��ای عمومی به خصوص 
پارکین��گ ادارات و مراکز درمانی یا خرید، محلی 

مخصوص پارک خ��ودروی معلولان پیش بینی و 
اختصاص یابد. این موضوعی اس��ت که دولت ها و 
مردم بسیاری از کشور ها این قانون را قبول کرده اند 
و آن را اجرا و با متخلفان برخورد قانونی و اجتماعی 
می کنند. اما متاسفانه در بسیاری از مناطق مختلف 
تهران شاهد هستیم که راننده برای انجام دادن کار 
خودش وقتی جای پارک پیدا نمی کند؛ سراغ چای 
پارک معلولان می رود و دردسری بزرگ برای فرد 
معلولی که نیاز به جای پارک دارد درست می کند! 
البته دور زدن قانون به همین سادگی ها هم نیست! 
تابل��و پارک وی��ژه افراد معلول، یعن��ی این مکان 
مخصوص اتومبیل معلولین است. درصورتی که با 
پلاک معمولی در محل پارکینگ مخصوص افراد 
معلول پارک کنید، پلیس شما را جریمه خواهد 
کرد. در این راس��تا سرهنگ مصطفی زینی وند 
رئیس مهندسی ترافیک پلیس راهور تهران بیان 
کرد که یکی از معضلات و مشکلات ترافیکی شهر 
تهران همچون س��ایر کلانشهرها، بحث تخلفات 
ساکن است که ش��امل تخلفات دوبله، توقف در 
حریم میادی��ن و تقاطع ها، توق��ف زیر تالو های 
مطلقا ممنوع و... اس��ت، یک��ی از این محل ها که 
پارک ممنوع است، زیر تابلو های پارک مخصوص 
معلولان اس��ت و در سطح شهر هم نمایان است 
و متاس��فانه می بینیم که برخ��ی رانندگان بدون 
توجه به حقوق این قشر از جامعه، محل های پارک 
معلولان و جانبازان را اشغال می کنند که کار بسیار 

نادرستی است.

 رتبه بندی و پاداش پایان خدمت معلمان بازنشسته همچنان در پیچ و خم اجرا

 بارش های زمستانه کم بارشی گذشته را
 در تهران جبران می کند؟

 جریمه ۱۰۰ تومانی برای پارک
 در جای معلولان؛ تنبیه یا تشویق به تخلف؟
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وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تا پایان امسال به طور محسوس 
اتوبوس و تاکسی های برقی را در شهر خواهیم داشت. عباس علی 
آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در برنامه گفتگوی ویژه خبری 

درباره توانمندی داخلی در تولید اتوبوس برقی گفتگو کرد.

 آقای علی آبادی امروز خط تولید انبوه اتوبوس های برقی 
راه اندازی شــد، چقدر ســرمایه گذاری برای این خط انجام 

شده؟
البته عدد سرمایه گذاری را باید از سرمایه گذار پرسید، ولی آنچه که 
مهم است اینست که ما یک تغییر رویکرد را در خودرو سازی های 
کشور خواهیم داشــت و خودروسازی دیزل سنگین ما دارد یواش 
یواش موتورش را جایگزین می کند با سیســتم های جدید برقی، 
گمان نمی کنم که سرمایه گذاری تازه وسیعی باشد با توجه به این 
که خودروهای برقی سیستم های نسبتا ســاده تری دارند، به ویژه 
این که تا الان مثلا در همین خودروســاز سرمایه گذاری در زمینه 
ساخت باطری که از جمله عوامل اصلی ماشین برقی هستند نشده، 
ســرمایه گذاری دارد در جای دیگری انجام می شــود، لذا من فکر 
می کنــم که در مقیاس مثلا این کارخانه ارقام خیلی بزرگ و قابل 
توجهی را داریم و از همین خطوط قبلی استفاده کردیم با یک مقدار 
سرمایه گذاری که حالا باید جزئیاتش را از خود مدیران آنجا پرسید.

 حالا خودروسازهای دیگری هم ما داریم دیگر الان دارند 
اتوبوس برقی شروع کردند درست است؟

بلــه ببینید اتوبوس برقــی در حقیقت تولیدش تازه دارد شــروع 
می شــود، ولی خب در بخش نوآوری و طراحی و ساخت نمونه، نه 
ما مثلا در مپنا تقریبا کار را طی دو سه سال گذشته انجام دادیم و 
دربازدیدی که آقای رئیس جمهور یازدهم اردیبهشت ماه در مپنا 
داشتند، دستور دادند به اداره استاندارد که شتاب بیشتری بدهند 
به این کار، خب اتفاق مبارکی افتاد، ما نخستین اتوبوس برقی مان را 
با استفاده از ظرفیت های استانداردسازی خودمان استاندارد کردیم 
این خودش یک اقدام مهم متهورانه است که اداره استاندارد با تمام 
دقت این کار را انجام داد و من تبریک می گویم به آن ها، انصافا کار 
خوبی بود که با دســتور رئیس جمهور انجام شد، ما در حقیقت از 
آن روز آماده شدیم برای راه اندازی خط تولید، امروز هم به مبارکی 
اولین خط تولید را افتتاح کردیم، در عقاب افشــان که یکی دیگر 
از اتوبوس ســازهای ما اســت، الان آنجا هم خط دارد بهره برداری 
می شود، حالا انشاالله مراســمی برای آن هم خواهیم گذاشت که 

مردم ما در جریان آن جا هم قرار بگیرند.

 آیا هدفگذاری هم دارید؟ قرار است تا پایان سال چقدر 
این ها تولید بکنند، برنامه سال آینده چقدراست؟

اگــر من بودم که با توجه به همه مزایایی کــه این ها دارند هرچه 
زودتر این کار را می کــردم، ولی چالش هایی داریم که باید همین 
طــور یکی یکی از رویش عبور بکنیــم برایش راه حل پیدا بکنیم، 
ولی خوشبختانه پیشرفت مناسب اســت، من فکر می کنم که ما 
تا پایان امســال به طور محســوس اتوبوس های برقی و همچنین 
خودروهای برقی یا تاکسی های برقی را در شهر خواهیم داشت حالا 
این محســوس که می گویم خودش یک عدد خیلی خیلی کلی و 
گنگ است، ولی من تلاش خواهم کرد که این عدد را هرچه بیشتر 
افزایش بدهم به دلایلی که اگر ســوالات شماها اجازه داد به آن ها 

خواهم پرداخت.

 حالا ما این عددی که حالا محسوس هم شما گفتید باشد 
چقدر است؟ مردم در کلانشهرها می توانند ببینند؟

امسال این اتوبوس سازی تا پایان حدود صددستگاه اتوبوس جدید 
برقــی خواهد داد، اما چنانچه یک مقدار حمایت بشــود این عدد 
می تواند افزایش پیدا بکند، فعلا هدفی است که ما با درنظر گرفتن 
این که باید فرهنگسازی بشود، باید آمادگی به وجود بیاید، ببینید 
اتوبوس برقی، تاکســی برقی، موتورسیکلت برقی این ها پدیده های 
هستند که نیازمند به فرهنگسازی هســت، چون مردم باید آشنا 
بشوند با رفتاری، مثلا ببینید این ماشین ها بی صداند، همین بی صدا 
بودن بایستی برای مردم ما به تدریج جا بیفتد که در مسیر اتوبوس 
برقی نباشند، در مسیر موتورســیکلت ها تو خیابان نباشند، برای 
اینکه از طریق صدایی که موتور می دهد نمی توانند متوجه بشوند، 
اگرچه الان بعضی پروتکل هــا می گوید الان یک صدای مصنوعی 
ایجــاد بکنیم برای اینکه مردم متوجه بشــوند یــا آن مثلا مرتب 
باید دســتش روی بوق باشــد که اطلاع بدهد، یا به لحاظ شتاب 
و قدرت خب ماشین های برقی نسبت به ماشین های بنزینی قوی 
ترند و در نتیجه بایســتی راننده ها آموزش ببینند که با استفاده ازا 
یــن طرفیت حداکثری که دراین ها وجــود دارد حالا که باید لازم 
اســت که این طوری باشــد، چون این ها گیربکس که ندارند، باید 
حداکثر توان را دنده ها روی محور ما داشــته باشــیم که در تمام 
شرایط بتوانیم استفاده کنیم البته، چون در سرازیری از این حداکثر 
توان می خواهیم استفاده بکنیم، اگرچه ما داریم تلاش می کنیم که 
بــا پروتکل هایی محدود کننده هایی بگذاریم که این ها همه کمک 
می کند به رانندگی، ولی باید آموزش و فرهنگسازی را جدی بگیریم.

 حالا نیاز کشور را هم ببینیم در این بخش، مثلا شهرداری 
تهران اعلام می کند که هفت هزار دستگاه اتوبوس نیاز دارد 
برای شــهر تهران، در حال حاضر دو هــزار اتوبوس فعال در 

خطوط شهری دارد، نیاز کلی چقدر هست در کل کشور؟
حقیقتــش من تخصص این که بگویم ما چقدر نیاز داریم را ندارم، 
شهرداری تهران بهتر ازمن می تواند بگوید، ولی خب آن ها شرایط 
استاندارد را می گویند، یعنی برای این حجم از جمعیت و این حجم 
از جابجایی، در مثلا افق نزدیک برای شهرداری تهران مثلا ممکن 

است عدد هفت هزار مثلا عدد قابل قبولی باشد، ولی خب این برای 
شهرهای مختلف متفاوت است بسته به ترافیک آن ها و اینکه ما در 
چه بازه زمانی باید ماشین بتواند به مسافر برسد این ها استانداردهایی 
دارد که در تخصص من نیست، ولی من فکر می کنم ما می توانیم با 
استفاده از ظرفیت های داخلی همه نیازها را پوشش بدهیم، در یک 
روند قابل قبول، چون ببینید ما وقتی به فناوری دست پیدا کردیم، 
توسعه ظرفیت کار چندان سختی نیست، خوشبختانه این کار آنقدر 
باری کشــور مزیت دارد که بعد اگر فرصت شد توضیح خواهم داد 
کــه اقتضا می کند که این ســرمایه گذاری ها صورت بگیرد، دولت 
هــم تمام و کمال آمده پای کار، وزارت صمت هم که نه اینکه این 
تنها سیاستش است، در بخش خودرو سیاست ما برقی سازی است، 
چون فرمودید که سیاست مهمش، نه، یکی از ما ۲۰ پیشرانه داریم 
در بحث های صنعت کــه تحولی را می خواهیم صورت بدهیم این 
اقدامات تحولی یکی یکی به مردم معرفی خواهند شد که حالا بعدا 

اگر فرصت بشود در برنامه های دیگر عرض خواهم کرد.

 در مورد زیرســاخت ها چطور؟ الان همین اتوبوس هایی 
که بخواهد وارد ناوگان بشود درمورد جایگاه های شارژشان 

چگونه است؟ آیا فکری برای این ها شده؟
بله خیلی حرف مهمی اســت اتفاقا از جمله چالش هایی که باید با 
آن مواجه شد همین اســت، ما برای تاکسی ها یک برنامه ای را در 
دســتور کار داریم که الان دارد انجام می شود، اتفاقا من چند روز 
پیش برای تست یکی از این جایگاه ها درچند نقطه شهر رفتم، چون 
بعضی از کاربران فضای مجازی مواردی را منتشــر کرده بودند من 
رفتم دیدم اتفاقا بعضا درست می گویند، یعنی بعضی از ایستگاه ها 
مثلا کار نمی کند یا بعضی از ایســتگاه ها آن سوکتشان با همدیگر 
منطبق نیست که بعد مدیر پروژه گفتم خب شما باید آدپتور لازم را 
اینجا پیش بینی بکنید، ولی خب در بیشتر ایستگاه هایی که عملیاتی 
بودند این مشــکلات نبود و من به حساب از نزدیک خودم بعضی 
از این ها را تســت کردم، فکر کنم تا پایان سال ما تقریبا در اغلب 
راه ها، ســعی می کنیم که یک امکان برای شارژ به وجود بیاوریم 
یادمان باشد ماشین های برقی، چون با شبکه موجود سازگار هستند 
و هرکدام ازآن ها خودشان در داخل ماشین یک شارژر آمبرد دارند 
از شــارژ ماشین استفاده کنند اگر یک پریز حتی کم آمپر مثلا ۵ 
آمپر، ۱۰ آمپر اگر گیرشــان بیاید می توانند ماشین شان را، منت ها 
در یک بازه زمانی طولانی تر شارژ بکنند، اما اگر به شارژرهای سریع 
دست پیدا بکنند خب می توانند ۱۰ دقیقه، ۲۰ دقیقه یا نیم ساعت 
می توانند شارژشان انجام بدهند برای مسافت ۱۰۰ کیلومتر، ۵۰۰ 

کیلومتری که به نظر من معقول است.

 حالا با توجه به این ناتــرازی که در برق داریم هم توی 
تابستان و هم توی زمستان، آیا این مشکلی را ایجاد نمی کند؟

ببینید من به عنوان کسی که می دانید بیشتر تجربه کاری من در 
وزارت نیرو بوده و به عنوان کسی که با برق آشنا هست فکر می کنم 
که خوشبختانه دوستان و همکاران ما در وزارت نیرو عملکرد بسیار 
خوبی داشــتند و دارند، ظرفیت بسیار خوبی در کشور ایجاد شده، 
ما تقریبا در اغلب نقاط کشــور شــبکه برق داریم، الان در بیشتر 
روســتاها حتی برق اســت، لذا یک خانواده روستایی هم می تواند 
ماشــین خودش را تو روستا شارژ بکند، ولی بله در ساعاتی از سال 
ناترازی داریم که تو آن ساعات مشخص مثلا برفرض همین تابستان 
در همه ســاعات تابســتان که ما کمبود نداریم که ما در برخی از 
ســاعات داریم، تو آن ساعات ما می توانیم شارژرها را محدود کنیم 
تو خارج از ساعات پیک شارژ بکنند، ضمن این که افزایش ظرفیت 
نیروگاهی هم در دست اقدام است، عمدتا انرژی های تجدید پذیر، 
یعنی هدف این کار این اســت که ما بیشتر انرژی مورد نیازمان را 
انرژی ســبز دریافت بکنیم، البته خب از سوخت های فسیلی هم 
می توانیم، هر منبع انرژی اولیه می تواند برای ما منبع برق بشود و 
این برق تولید شده می تواند به مصرف ماشین برسد، ماشین برقی از 

جمله ویژگی هایش تنوع دادن به نوع سوخت است.

 درمورد تولید باطری وضعیت چگونه است؟ گفته شد که 
با شرکت های دانش بنیان صحبت هایی شده و کار آغاز شده 

آیا این گونه است یا نه؟
بله همین طور است ببینید ما در موضوع باطری یک کار پژوهشی 
را از سال ها پیش شروع کردیم که دارند انجام می دهند دانشگاه ها 
و پیشرفت خیلی خوبی داشــته، اما به صورت موازی برای انتقال 
تکنولوژی هم اقدام شد، کارخانه ای در گذشته در صبا باطری ایجاد 
شد که حدودا ۱۶ مگاوات اگر اشتباه نکنم که مقدار خیلی زیادی 
نیست، ظرفیت ایجاد شــد در گذشته، چون آن موقع خودروهای 
برقی خیلی هدف نبود، اما الان در یکی از شــرکت های وابسته به 
گروه مپنا یک سرمایه گذاری نیم گیگابایتی در حال انجام است که 
فکر می کنم انشاالله ظرف یک سال آینده به بهره برداری برسد، ولی 
ما تا آن زمان در حقیقت اجازه دادیم که هم بتوانیم از خودروهای 
وارداتی اســتفاده بکنیم، هم باطــری را بتوانیم لااقــل به اندازه 
مصرف مان وارد بکنیم، ما در تکنولوژی باطری داریم کار می کنیم 
رو بحث ری سایکلینش یا بازیابیش که در دنیا پیشرفت های علمی 
خیلی خوبی صورت گرفته، ما هم پیشرفت های بسیار خوبی داشتیم 

به نظرم از این جنبه نگرانی وجود ندارد.

 آقای علی آبادی شــهرداری تهران وقتی اعتماد نکند و 
نیاید قرارداد ببندد و یاید سفارش گذاری بکند، آن تولید هم 

پویا نخواهد بود دیگر؟
خب ببینید این کاملا طبیعی است که ما بالاخره این بحث کارشناسی 
است دیگر، بحث طلبگی است بالاخره یک مدتی این بحث ها انجام 
می شــود من نظر خودم را می گویم و ایشــان هــم نظر خودش را 

می گوید، بنده عرض می کنم که این جوری نیست، باتوجه به آشنایی 
که داریم با توجه به این که من دســتاندرکارم، ایشان دستاندرکار 
نیست، من مال این حوزه هســتیم، بعضا من واردات البته ما نفی 
نمی کنیم من در مصاحبه ام عرض کردم که ما تا زمانی که ناترازی 
در تنوع و ناترازی در تعداد داشــته باشیم بحث واردات را براساس 
یک رویه مشخصی که تولید را تشویق بکند و تولیدکننده را تشویق 
بکند ادامه خواهیــم داد و فکر می کنم خیلی زود تولیدکننده های 
ما به ظرفیتی می رســند که ما را کامــلا بی نیاز می کنند از این که 
به طور وسیع و گســترده به واردات بپردازیم، ولی نه، چون خودرو 
اساسا یک چیزی است که تنوع درآن قابل قبول است مردم پسند 
دارند بالاخره هرکســی سلیقه خودش را دارد، ما لاجرم بایستی تا 
زمانی که همه سلایق را نمی توانیم پوشش بدهیم، یک مسیری برای 
واردات و برای تامین نیاز مردم داشته باشیم، طبیعی است که دولت 
از این محل وفق قوانین عمل می کند و به هرحال تعرفه ها هستند 
که برای مشتری شرایط ایده آل می کنند یا نه به هرحال متمایلش 
می کنند به حمایت از ســاخت داخلی، ما متعهد هستیم به این که 
برای جوانان مان شغل درست بکنیم، یادمان باشد ماشین های برقی 
به شدت می توانند سرریز تکنولوژی ایجاد بکنند در سایر حوزه ها، 

لذا باید مورد حمایت جدی قرار بگیرند.

 آقای علی آبــادی خودروهای برقی به نوعی خودروهای 
گران قیمتی هســتند، اگر بخواهیم بحــث وارداتیش را نگاه 
بکنیم توی خطوط تاکســیرانی، آیا صرف می کند برای کسی 
که بخواهد بیاید خرید بکند و حالا بخواهد کار بکند با آن، آیا 

شما مشوق هایی را ایجاد می کنید برای اینها؟
موضوع قبلی به نظرم مهم اســت که دوســتان بدانند که ببینید 
خودروها وقتی ساخت داخل می شوند، میزان ارزبریشان به شدت 
کاهش پیدا می کند و این خیلی مهم است، لذا من معتقد هستم که 
ما باید متناسب با ظرفیت های داخل سرعت مان را افزایش بدهیم و 
ما داریم تمام تلاشمان را بسیج می کنیم که ظرفیت ها را بالا ببریم، 
اما ساخت داخل به این معنا نیست که ما صد درصد یک وسیله را 
بخواهیم همه را خودمان بســازیم، ما می توانیم از آن قسمت هایی 
شروع بکنیم که ظرفیت های داخلی مان نامحدود است، در موضوع 
ساخت بدنه و ساخت اجزای اصلی اتاق اتوبوس که کمبود چندانی 
نداریــم، نیازها را می توانیم تامین کنیم مــا در بعضی از بخش ها 
محدودیت داریم که می توانیم آن بخش ها را وارد بکنیم و لذا سرعت 
بدهیم، می خواهم اطمینان بدهم که نه برنامه ای که تهیه شــده و 
اتفاقا با خودوزارت کشور، وزیر محترم کشور که انصافا بسیار همراه 
هستند تو این موضوع و من تشکر می کنم از ایشان، شهرداری های 
سایرشهرها که انصافا همکاری می کنند من بسیار امیدوارم، اما در 
مورد قیمت خودروهای برقی، ببینید خودروهای برقی در گذشته 
خیلی گران بودند، اما خوشبختانه فناوری موجب شده که این ها از 
نظرقیمتی خیلی نزدیک بشوند به خودروهای بنزینی، خیلی نزدیک 
بشوند و این یارانه هایی که ما ازش صحبت می کنیم که باید به این ها 
داده بشــود نه به خاطر این هست که این ها گرانترند، به خاطر این 
اســت که این ها می توانند برای ما مزیت ایجاد بکند، یعنی مصرف 
سوخت باعث می شــود که برای کشور خلق ثروت بکند یا درواقع 
هزینه های کشور را کم بکند، یا درآمد ایجاد بکند از محل صادرات 
سوخت تولیدی داخل، یا مثلا فرض کنید تو محیط زیست به شدت 
موثرند، می توانند در محیط زیست به عنوان یک پدیده بسیاربسیار 
موثر عمــل بکنند و در موارد دیگری که حالا فرصت جلســه اگر 
باشد اشــاره می کنم، لذا در بحث قیمت می خواهم بگویم اختلاف 
چندان نیست، اختلاف خیلی بزرگ نیست، اگر ما بتوانیم مقیاس 
تولیدمان را افزایش بدهیم یعنی بتوانیم به تیراژهای بالا دست پیدا 
بکنیم، من مطمئن هستم که قیمت ها کنترل می شود، مشوق هایی 
که ما گذاشتیم دارد تعرفه ها را در خودروهای برقی به شدت پایین 
می آوریم تا حدی که تقریبا با تعرفه نزدیک مثلا به مینیمم مقدار 
ممکن، که می دانیم ما تا چهاردرصد حداقل تعرفه ای است که باید 
داشته باشیم به خاطر مقررات و قوانین، ولی بالاتر از آن داریم تلاش 
می کنیم که ما دیگر عددی را نگذاریم که حالا باید دولت تصویب 
بکند و مجلس محترم هم همراهی می کند این خیلی کمک بزرگی 
است و مردم و مشوق و البته می دانید که همه نفع می برند، هم مردم 
مســتقیم نفع می برند، هم غیرمستقیم از طریق منافعی که دولت 

می برد و این منافع مجددا به مردم برمی گردد.

 به نظر می رسد در آن طرف هم باید سرعت بیشتر باشد، 
حالا برای ســفارش گذاری یا شاید آن عدم اطمینانه همچنان 

توی صحبت هایی که داریم می شنویم وجود دارد؟
من سیاست های دولت را عرض کردم که آقای دکتر وحیدی هم مثل 
بنده هر دو باهم داریم سیاست های دولت را تعقیب می کنیم، دولت 
محترم در همه شرایط سختی که دارد، در موضوع برقی اولویت اول 
گذاشته، شخص آقای معاون روزانه دارند پیگیری می کنند، شخص 
آقای رئیس جمهور روزانه پیگیری می کنند، چون اراده ملی در پشت 
این است اگر مردم هم همراهی بکنند من اطمینان می دهم که ما 
خیلی زود در آســتانه به عبارتی می رویم به نقطه ای که از مطالبه 
گری مان برود روی خودروهای هوشــمند، یعنی ما باید از این عبور 
کنیم به نظر من خودروهای برقی مسیر خودشان را در تفاهم ملی 
خــوب طی کردند، امروز تقریبا همه قبــول دارند که این کار باید 
بشــود، داریم وارد مرحله بعدی می شویم که انشاالله داریم همه را 
تشــویق می کنیم، تو همین همایش اخیرهم من نمی دانم تشریف 
داشــتید یا نه، ولی داستان همین هوشمندســازی را با استفاده از 
شرکت های دانش بنیان گذاشتیم روی میز، الان موضوع ما این است 
که خودروها را هوشــمند کنیم، خودروها را متصل کنیم که از این 
محل می دانید چه مزیت های فراوانی برای راکب و برای مسافرین و 

حمل و نقل و امنیت جاده ها ایجاد می شود.
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کارشناس مســائل اقتصادی گفت که در سایه 
قانون جدید و تصمیمــات تخصصی و به موقع 
بانک مرکزی، دیگر شــاهد شوک های تورمی 
نبوده و در آینده نه چندان دور شــاهد کاهش 

چشمگیر تورم در اقتصاد کشور خواهیم بود.
»حمیدرضــا جیهانی« در زمینه تصویب قانون 
جدید بانک مرکزی و اثرات آن بر اقتصاد کشور، 
اظهار داشت: تصویب این قانون به بانک مرکزی 
کمک می کنــد که در ایفــای وظایف خود در 
حفــظ ارزش پول ملــی و تقویت ثبات اقتصاد 
کشــور نقش پررنگ تری داشته باشد و موفق تر 

عمل کند.
وی افزود: با توجه به اینکه قوانین قبلی مربوط 
به ســال ها قبل اســت و دهه ها از تصویب آن 
می گذرد، تصویب قانون جدیدی که خلا قوانین 
قبلی را بپوشــاند و بتواند با شرایط فعلی کشور 
سازگاری داشــته باشد، بســیار ضروری بود؛ 
بنابراین تصویب قانون جدید را می توان با توجه 
بــه نقاط مثبت آن، موفقیت بزرگی برای حفظ 
ثبات اقتصاد و ارزش پول توسط بانک مرکزی 

دانست.
این پژوهشگر اقتصادی در ادامه گفت: در قانون 
جدید، زمینه تســلط بیشــتر بانک مرکزی بر 
بانک ها و امکان برخورد مناســب با بانک های 
متخلف ایجاد شده است و با اقدامات خوبی که 
در برخورد با بانک های متخلف و بانک های ناتراز 
در ماه های گذشته آغاز شده، به نظر می رسد که 
در آینده دوره ناترازی بانک ها و اثرات مخرب آن 

بر اقتصاد کشور به پایان می رسد.

< استقلال بانک مرکزی
جیهانی با اشاره به اینکه استقلال بانک مرکزی 
نیز در این قانون در نظر گرفته شده است، گفت: 
استقلال بانک مرکزی بســیار مهم است، زیرا 
بخش عمده سیاســت های ضدتورمی منوط به 
اســتقلال بانک مرکزی است و وقتی استقلال 
بانک مرکزی حفظ شــود، موانع اتخاذ اقدامات 
متناسب برای مقابله با تورم برداشته خواهد شد.
این مدرس دانشــگاه در ادامه تاکید کرد: البته 
اســتقلال به این معنا نیست که بانک مرکزی 
از کنترل حاکمیت خارج می شــود، بلکه بدان 
معناست که در تصمیم گیری و اقدام برای مقابله 
با تــورم ابزارها و اختیــارات لازم را در اختیار 
داشته باشــد که این مسئله در قانون جدید به 

خوبی دیده شده است.
وی گفت: این مسئله را نیز باید در نظر بگیریم 
که با اینکه متولی اصلی کنترل تورم در کشور 
بانــک مرکزی اســت، اما عملکــرد نهادهای 
دیگر نیز در تورم کشــور موثر اســت. بنابراین 
سیاست گذاری های مالی و سایر نهادها نیز باید 
با بانک مرکزی در کنترل تورم هماهنگ باشند 

و همکاری کنند.
جیهانی با اشــاره به اینکه تغییر شورای پول و 
اعتبار به هیئت عالی بانک مرکزی که در قانون 
جدید انجام شــده، اقدام مناســبی برای اتخاذ 
تصمیمات تخصصــی و هماهنگ با اهداف این 
نهاد اســت، ادامه داد: در قانــون قبلی، حضور 
گســترده نمایندگان دولت در شــورای پول و 
اعتبار در برخی موارد موجب اتخاذ تصمیمات 
بخشــی و حتی معطل ماندن اتخاذ تصمیمات 
مناسب و به موقع در شرایط اضطراری می شد، 
اما در هیئت عالی که ذیل قانون جدید معرفی 
شده نسبت تعداد نمایندگان دولت کمتر شده 

و بیشتر از افراد متخصص استفاده شده است.
وی تصریح کرد: به نظر می رسد در سایه قانون 
جدید و تصمیمات تخصصی و به موقع هیئت 
عالی بانــک مرکزی، دیگر شــاهد تصمیمات 
بخشی و شــوک های تورمی نبوده و در آینده 
نه چندان دور شاهد کاهش چشمگیر تورم در 

اقتصاد کشور خواهیم بود.
این پژوهشگر اقتصادی با بیان اینکه نکته مهم 
دیگر کمک بــه بانک مرکزی بــرای مدیریت 
فعال بازار ارز اســت، گفت: شوک های ارزی در 
دهه های اخیر نقش مهمی در ایجاد شوک های 
تورمی در اقتصاد کشور داشت، بنابراین مدیریت 
مناســب بازار ارز می تواند از ایجاد شــوک های 

ارزی جلوگیری کند.
وی اضافه کــرد: همان طور که شــاهد بودیم، 
اقدامــات بانک مرکزی در ماه های اخیر آرامش 
و ثبات بازار ارز را به خوبی تامین کرد و این در 
حالی بود که در چند ماه گذشته شاهد فشارهای 
سیاسی و اتفاقات منفی در سطح جهانی بودیم 
که در شرایط عادی می توانست اتفاقات دیگری 

را برای بازار ارز رقم بزند.
جیهانی با اشــاره به ممنوعیــت دریافت ریال 
توســط دولت از بانک مرکزی پیش از ارائه ارز 
تحت قانــون جدید، افزود: اختیارات و ابزارهای 
جدید در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته است 
کــه زمینه مدیریت بهتر بــازار ارز را برای این 
نهاد به وجود می آورد و دست آن را برای اتخاذ 

تصمیمات مناسب در این زمینه باز می گذارد.
بــه گزارش ایرنا؛ وی در پایان تاکید کرد: قانون 
جدید استقلال بانک مرکزی را به خوبی حفظ 
می کند، ابزارهای نظارت مقتدرانه را در اختیار 
آن می گذارد و بســیاری از معضلات قانون های 
پیش از خــود را برطرف می کنــد. این قانون 
می تواند بــرای بانک مرکــزی در ایجاد ثبات 
اقتصادی و مدیریت بازار ارز چراغ راهی باشــد. 
با تصویــب بخش دوم قانون جامــع بانکداری 
جمهوری اسلامی نیز پازل قانونی نظام بانکداری 
کشور تکمیل می شود و فصل جدید برای اقتصاد 

کشور آغاز خواهد شد.

وزیر نفت گفت: براســاس گزارش ها در روزهای 
گذشــته نزدیک بــه ۴۶۵میلیــون مترمکعب 
مصرف داشــتیم که رشد مصرف گاز نسبت به 
سال گذشته را به میزان ۶درصد نشان می دهد. 
جواد اوجی وزیر نفت در حاشیه نشست هفتگی 
هیئت دولت، طی ســخنانی با اشاره به افزایش 
مصرف گاز در کشــور اظهار داشــت: براساس 
گزارش ها در روزهای گذشــته نزدیک به ۴۶۵ 
میلیون مترمکعب مصرف داشــتیم که رشــد 
مصرف گاز نسبت به ســال گذشته را به میزان 
۶ درصد نشان می دهد. وی افزود: خوشبختانه 
در بخش ســوخت نیروگاه ها نســبت به سال 
گذشته روزی ۳۶ میلیون مترمکعب گاز بیشتر 
به نیــروگاه دادیم، همچنیــن روزی ۶ میلیون 
مترمکعب بیشتر به صنایع گاز دادیم و نزدیک 
به ۲۰ میلیون لیتر ســوخت مایع کمتر مصرف 

شد که برای کاهش آلوده هوا بسیار موثر است. 
اوجی عنوان کــرد: ۱۱.۵ میلیون مترمکعب از 
گازهای ســمی مشــعل را جمع آوری کردیم و 
برنامه ما این اســت که این میزان تا پایان سال 
به ۱۸ میلیون مترمکعب برســد، علاوه بر این 
در راستای گازســوز کردن خودروهای عمومی 
تمامی تلاش ما برای وانت بارها و تاکسی ها است 
که در بحث هوای پاک اثرگذار است. به گزارش 
تســنیم؛ وزیر نفت گفت: در بحث ذخیره سازی 
گاز در مخازن طبیعی به عدد ۳ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون مترمکعب رسیدیم که یک رکورد است، 
همچنین نسبت به شــروع دولت ۵۰ میلیون 
مترمکعب تولید گاز خام افزایش پیدا کرده است، 
همه این ابتکارات کمک می کند امسال با توجه 
به ناترازی گاز که در دوره های قبلی داشــتیم 

زمستان را با کمترین چالش پشت سر بگذاریم.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با اشاره به اهمیت و جایگاه فرهنگ 
کار در کاهش نرخ بیکاری در جامعه گفت: وقتی 
نرخ بیکاری ما ۷٪ شــده است و روند کاهشی 
داشته قطعا ارتقای فرهنگ کار نیز در این سیر 
کاهشی نقش داشته خواهد داشت. سید محمد 
رضا حســینی معاون توســعه مدیریت و منابع 
وزارت کار با ابراز اینکه بخشی از معضل بیکاری 
در جامعه منشــأ فرهنگی دارد گفت: وقتی نرخ 
بیکاری ما ۷٪ شده است و روند کاهشی داشته 
قطعا ارتقای فرهنگ کار نیز در این سیر کاهشی 
نقش داشته و باز نیز می تواند نقش داشته باشد. 
معاون توسعه مدیریت و منابع افزود: مسئله مهم 
در کشور ما معضل بیکاری نیست بلکه مشکل 
فرهنگ کار است که شخصی با مهارت در کارهای 
فنی در جست وجوی کارهای دولتی است. وی با 
تصریح بر اینکه فرهنگ کار بایستی در بین مردم 
احیا و تقویت شود گفت: مدل فرهنگ کار در هر 

استانی متفاوت است مثلا استان یزد مدل خود 
را دارد که ممکن اســت با مدل استان لرستان 
متفاوت باشد بنابراین بایستی در سیاستگذاری 
به این تفاوت ها توجه کرد. حســینی افزود: اگر 
بخواهیم مشــکلات اقتصادی کشــور همچون 
بیکاری را به صورت ریشه ای درمان کنیم بایستی 
به ابعاد فرهنگی موضوع توجه بیشتری کنیم مثلا 
در رفع مشکل اشتغال توجه به ارتقای فرهنگ 
کار درمان ریشه ای مســئله بیکاری در جامعه 
است. به گزارش تسنیم؛ معاون توسعه مدیریت 
و منابع با اشاره به ذو ابعاد بودن مسئله فرهنگ 
کار افزود: مثلا احساس ناعدالتی در یک سازمان 
بســیار در تخریب فرهنگ کار در آن مجموعه 
مؤثر اســت که رفع این احســاس یک گام در 
ارتقای فرهنگ سازمانی است بنایراین مهم تر از 
تبعیض احساس تبعیض است و به همین سبب 
در هنگام انتصابات مدیر بایســتی شفاف ملاک 

انتخاب خود را بیان کنید.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: صف انتظار 
کارت ســوخت برچیده شد و مشــکلی برای صدور کارت سوخت 

نداریم.
جعفر سالاری نسب، مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، 
اظهار داشــت: در زمان حاضر هیــچ فردی در صف انتظار برای ثبت 
درخواســت صدور کارت سوخت قرار ندارد و هر فردی اقدام به ثبت 
درخواست صدور کارت سوخت می کند، ۴۸ ساعت بعد، اطلاعات وی 

برای صدور کارت سوخت ارسال می شود.
سالاری نســب با بیان اینکه »در زمان حاضر کل فرآیند صدور کارت 
ســوخت از زمان ثبت درخواست تا رسیدن کارت به دست متقاضی 
یک ماه زمان می برد«، گفت: با راه اندازی ســامانه برخط، این زمان به 

۱۰ روز کاهش خواهد یافت.
وی افزود: در زمان حاضر روزانه ۱۵ هزار نفر درخواست صدور کارت 
سوخت اعم از کارت المثنی و نوشماره می کنند، درحالی که ظرفیت 
ایجادشــده برای صدور ۴۵ هزار کارت سوخت در روز است؛ ازاین رو 

صف انتظار کارت ســوخت برچیده شد و مشکلی برای صدور کارت 
سوخت نداریم.

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اشــاره به وجود 

حدود ۴۵۰ هزار کارت سوخت در باجه های معطله پست در ماه های 
ابتدایی ســال جاری، گفــت: این تعداد با مراجعه مردم و رســیدن 
کارت های صادرشده به دست مالکان وسایل نقلیه کاهش یافته است 
و هم اکنون حدود ۳۰۰ هزار کارت سوخت در باجه های معطله پست 
وجود دارد که نیاز است متقاضیان برای پیگیری کارت های صادرشده 

به ادارات پست منطقه خود مراجعه کنند.
به گزارش تســنیم؛ سالاری نسب در خصوص ســامانه برخط ثبت 
درخواست کارت سوخت گفت: حداکثر تا ۲ ماه دیگر این سامانه برای 
اســتفاده عموم مردم راه اندازی خواهد شد و در دسترس قرار خواهد 
گرفت و با راه اندازی این ســامانه، دیگر نیــازی به مراجعه حضوری 
به دفاتر پلیس۱۰+ برای ثبت درخواست صدور کارت سوخت وجود 
ندارد و مردم می توانند این درخواست را آن لاین ثبت و پیگیری کنند؛ 
اما همچنان دفاتر پلیس۱۰+ نیز اقدام به ثبت درخواست خواهند کرد 
و مردم این امکان را خواهند داشت که به صورت آن لاین یا حضوری، 

درخواست های خود را ثبت کنند.

حدود 300هزار کارت سوخت در باجه های معطله پست

صف انتظار کارت سوخت برچیده شد
ثبات اقتصادی؛ دستاورد قانون جدید بانک مرکزی

دیگر شاهد شوک های تورمی نخواهیم بود

اوجی مطرح کرد
افزایش ۶درصدی مصرف گاز به نسبت سال گذشته

معضل بیکاری در جامعه ریشه فرهنگی هم دارد

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

حضور خودروهای برقی در شهرها تا پایان سال محسوس خواهد بود
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دنیای اقتصاد: رشد اقتصادی تابستان؛ 
تکرار یک روند تاریخی

بر پایه گزارش اخیر مرکز آمار، 
رشد اقتصادی سه ماه تابستان 
امس��ال با نفت ۷.۱درصد و ب��دون نفت ۴.۲درصد 
بوده اس��ت. اینکه رشد تابستان ۷.۱درصد بوده، در 
مقایس��ه با دوره فشار حداکثری و کرونا که موجب 
کاهش صادرات نفت در کنار افت شدید قیمت نفت 
بود، یک خبر خوب است؛ ولی باید توجه کرد که در 
عین حال نمادی از یک تکرار در تاریخ رشد اقتصادی 
ایران است. دو ماه پیش نوشتم با روند فعلی افزایش 
صادرات نفت و نیز قیمت بالای جهانی آن، یک رشد 
بالا ولی مقطعی اقتصادی برای کشورمان خواهیم 
داشت. در چند دهه گذشته نیز رشداقتصادی ایران 
عمدتا یک رشد منابع محور و نفتی همراه با نوسان 
بوده است. در ۳۴سال بعد از جنگ تحمیلی میانگین 
سالانه رش��د حقیقی اقتصاد ۳.۵درصد بوده است؛ 
ولی همراه با نوسان شدید، سال هایی با رشد مثبت 
۱۲درصد و سال هایی با رشدهای منفی ۶یا ۷درصد.
در تابس��تان امسال رشد ۲۵.۶درصدی بخش نفت 
یکی از پیشران های اصلی رشد اقتصادی یک سال 
گذشته بوده؛ به طوری که مسئول ۳.۴واحد درصد از 
رش��د ۷.۱درصدی است. خدمات هم که ۵۴درصد 
اقتصاد ایران را تشکیل می دهد، با ۷.۵درصد رشد 
موجب ۴واحد درصد رشد در کل اقتصاد ایران شده 

است.
 از دو عام��ل مه��م و موث��ر ب��ر رش��د اقتصادی، 
»سرمایه گذاری« متاثر از درآمد صادرات نفت و سایر 
منابع بوده و نوسان داشته است. یعنی رشد اقتصادی 
ما منابع محور و تحت تاثیر نوسانات درآمد نفتی بوده 
است. »بهره وری « هم بیشتر در کتابچه برنامه های 
پنج ساله توس��عه می آید، ولی در عمل »بهره وری« 
نقش خیلی کمی داشته است. میانگین رشد سالانه 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص حقیقی در ۳۴سال 
معادل ۳.۴درصد بوده که به علت فشارهای تحریمی، 
خصوصا در یک دهه گذش��ته، تشکیل سرمایه با 

کاهش جدی مواجه بوده است.
 گزارش مرکز آمار از رش��د تابس��تان نشانگر رشد 
منفی ۳.۲درصد کشاورزی و رشد منفی ۰.۴درصد 
گروه صنایع و معادن بدون نفت اس��ت. رشد صرف 
صنعت نیز به حدود ۲.۶درصد کاهش داشته است 
که رش��د آن هم عمدتا باید تحت تاثیر رشد تولید 
خودرو باشد. رشد بخش خدمات نیز به تنهایی جور 
کل رشد اقتصاد بدون نفت را در تابستان کشیده که 
در مقایسه با تابستان سال قبل به نظر ناشی از حذف 

کامل تاثیر منفی کرونا در بخش خدمات است.
 البته رش��د ۷.۹درص��دی هزینه مص��رف نهایی 
خصوصی به معنی این اس��ت که مصرف خانوارها 
یا به عبارتی رفاه آنها در یک س��ال گذشته نزدیک 
۸درصد بیش��تر ش��ده که درواقع انتفاع مستقیم 
مصرف کنندگان از شل شدن تحریم های نفتی ایران 
در مدیریت بایدن در یک سال اخیر است. با توجه به 
آمار رش��د پایین و منفی در گروه صنعت ومعدن و 
گروه کشاورزی، خوب است دولت درخصوص نحوه 
ادامه سیاس��ت تثبیت و اثرات آن بر بخش عرضه 
اقتصاد تامل بیشتری داش��ته باشد. یکی از دلایل 
جا خوش کردن تورم در محدوده ۴۵درصد با وجود 
کنترل شتاب رشد نقدینگی، در کنار سایر عوامل 
بخش تقاضا، به همین مسئله بخش عرضه اقتصاد 

برمی گردد.

ایران:علم در میدان
درباره »فاینم��ن« برنده نوبل فیزیک 
می گوین��د ک��ه او مهارت زی��ادی در 
تدریس داشت؛ فیزیک را چرخ می  کرد و با ادبیات 
ساده سرخ می کرد و به خورد دانشجویان می داد و 
از این  جهت شهرت بالایی پیدا کرده بود. می گویند 
وقتی که فاینمن به دانش��گاه آرژانتین دعوت شده 
بود، در حین س��خنرانی از دانش��جویان می پرسد: 
»شما چرا همان کارهایی را می کنید که ما در امریکا 
انجام می دهیم؟ وضعیت کشور ما طوری است که 
باید روی دستاوردهای علمی جدید حرکت کنیم، 
اما شما که کشورتان مشکلات متعددی دارد، بروید 
مشکلات خودتان را حل کنید، نه اینکه به علومی 
بپردازید که شاید ۱۰۰س��ال آینده هم به دردتان 

نخورد.« 
واقعیت این اس��ت که دانش��گاه در ای��ران، در این 
صدس��اله هزار برابر آنچه نیاز ما بوده اس��ت، تولید 
مقاله و نظر کرده است؛ اما بیشتر آنها نه تنها مسئله 
ما نبودند، بلکه در امتداد مسئله های مورد نیاز و مورد 
هدف ما هم نبودند. انگاره استعماری و ارتجاعی »علم 
برای علم« سال هاس��ت که نفس دانشگاه های ما را 
گرفته است و علم »مسئله محور«، یعنی علمی که 
اولویت ها را فهم و درک می کند و حرکتش مبتنی 
با نیاز جامعه اس��ت و مرزگشایی هدفمند هم دارد 
را، به محاق برده اس��ت. وقوع انقلاب اسلامی هم با 
وجود تغییر بزرگی که در بسیاری از مفاهیم بنیادین 
علوم انس��انی ما ایجاد کرد، متأس��فانه نتوانست در 
رویکردها و انگاره های نظریه پیش��رفت جامعه ما، 

تغییری اساسی بدهد.
یعنی در عین اینکه ش��اهد آن بودیم که در عرصه 
»میدان انقلاب«، با نمونه هایی مثل جهاد سازندگی، 
نهض��ت س��وادآموزی و مدیری��ت جن��گ، تحول 
چش��مگیری از جهت »مدل مدیریت و حکمرانی 
مبتنی بر حل مسئله و اولویت گذاری در عرصه ها« 
رخ داد. گرچه در دهه ابتدایی انقلاب، شاهد جهشی 
بزرگ در ش��اخص های عقب ماندگ��ی ایران تحت 
حکومت های شاهنشاهی، حتی در دوردست ترین 
نقاط به مرک��ز بودیم، اما این مدل ها به دانش��گاه 
راه��ی پیدا نکرد تا در محتوا و نگاه به علم، تحولی 
ایجاد بش��ود. همچنان اصل فراموش شده این بود 
که بن بس��ت »علم برای علم« و ساحت ناکاربردی 
علم متحول بشود و ما وارد چرخه »پیشرفت علم 
برای تولید ثروت« بش��ویم. مدیران فناوری آن روز 
در خاطرات تاریخ شفاهی شان تعریف می کنند که 

وقتی این گزاره »علم باید به ثروت منتهی بشود« 
را مطرح می کردند، چه برخوردهای تند و قهرآمیزی 
از سمت دانشگاه و نهاد علم با آنها می شد! اما دهه 
هشتاد، شاهد تغییر محسوس ادبیات در سطح عالی 
حکمرانی و راهبردی کش��ور بود. رهبری بارها در 
جمع نخبگان علمی و دانشمندان، با ضریب دادن 
به گزاره »العلم سلطان« مطالبه حل مسائل کشور 
را می کنند. حتی در دیدار سال ۸۳ تیم رویان، که 
بعد از دستیابی آنها به فناوری برجسته سلول های 
بنیادی انجام ش��د، از آنها خواستند که »خب حالا 
بروید اینها را در خدمت مردم استفاده کنید و کمک 
کنید به »حل مسئله« مردم.« تا آنجا که ایشان چند 
س��ال بعد و در ادامه سیاست های توسعه علمی و 
جنبش نرم افزاری و گفتمان سازی علم قدرت آفرین، 
دست فرمان مأموریت کش��ور در حوزه علمی را به 
گزاره »چرخه علم تا ثروت« می س��پارند و در این 
جهت، از چند س��ال قبل نهادسازی های هم کرده 

بودند.
نتیجه این تغییر ریل گفتمان علمی کشور را می توان 
در درخت پربار و روبه رش��د »دانش بنیان« دید که 
این سال ها، عرصه های مختلف نیازها و مسئله  های 
امروز ایران را به همت فناوران و دانش��مندان جوان 
کش��ور حل کرده است و اگر هنوز مشکلات بسیار 
داری��م، یک بخش اعظمی از آن به همان فاصله ای 
برمی گ��ردد که هنوز، دانش��گاه و نهادهای متولی 
علم را از این گفتمان دور کرده اس��ت. غیر از اینها، 
شهدای علمی کش��ور نیز هر کدام مثالی روشن از 
ارزش بی بدیل عرصه علم تا تولید ثروت اند. »علم در 
میدان« اس��ت که امنیت و اقتدار می آورد و ثروت 

می آفریند و در نتیجه، آینده می سازد.
وقتی سیاست تحریم، دنبال فلج کردن زندگی مردم 
بود و حتی سوخت هس��ته ای نیروگاه تهران را که 
مختص تولید رادیو دارو برای بیماران کشور بود به 
ناگاه قطع کردند، »علم در میدان« فروغ و فرّ خودش 
را به عرصه کشاند، توان تخصصی دانشمند شهید 
محسن فخری زاده با تیمی که سال ها پرورش داده 
بود، گره از کار بخش »صنعت هسته ای« در فرایند 
غنی س��ازی ۲۰ درصد و تکمیل چرخه هس��ته ای 
کش��ور گشود؛ دس��تاوردی که غرب تحریم  کننده 
حتی فکرش را هم نمی ک��رد. وقتی نتیجه تلاش 
دانشمندانی چون شهریاری و علیمحمدی ها وارد 
میدان »حل مسئله« مردم شد، ترور آنها هم معنادار 
می شود و شکی نمی ماند که همین در وسط معرکه 
و میدان نیازهای اصلی کش��ور بودن، وجود آنها را 

برای دشمنان تحمل ناپذیر کرده بود.
نکته مهم و اصلی اینجاس��ت که »علم در میدان« 
برخ��لاف »عل��م برای عل��م« جهت مند اس��ت؛ و 
پیشفرض ما همان جهت عالی انسانی و توحیدی 
است که از انسان و دانشمند می خواهد که با علمش 
طرفدار مظلوم باش��د و جبهه حق را تقویت کند. 
علمی که به اس��تقلال و روی پای خود ایس��تادن 
منتهی نشود، آبادی و پیشرفتی هم حاصل نمی کند 
و اگر هم توس��عه ای ظاهری رخ بدهد، وابس��ته و 
ناقص است؛ چنان که می بینیم امروز بخش اعظمی 
از کش��ورهای دنیا، درحالی که رژیم صهیونیستی 
جلوی چشمانشان هزاران کودک را می کشد، صرفاً 
یا نظاره گرند یا بدتر آنکه به خاطر وابستگی، در سمت 
ظالم ایس��تاده اند. این واقعیت تجربه شده این چند 
ده��ه ما و خیلی از کشورهاس��ت که اگر به غرب و 
نظامات علمی اش باشد، ما باید نه به فضا فکر کنیم نه 
به هسته ای، نه به بیوتکنولوژی نه به نانو و نه به هوش 
مصنوعی! چون اگر اینها را به دست بیاوری و دعوی 
استقلال و روی پای خود ایستادن و تمدن سازی و 
شخصیت داشتن هم داشته باشی، قطعاً به دنبال 
کس��ب توانمندی دفاعی لازم ه��م خواهی رفت و 

مرعوب تهدید و تحریم دیگران نخواهی شد.

جوان: مشکل اخلاق ورزش امروز باید حل شود
 اوض��اع نابس��امان اخلاق��ی حت��ی در 
حرف��ه ای  ترین ورزش ه��ای جهان هم 
پذیرفتنی نیس��ت، چه برس��د به یک 
ورزش تقریب��ا آماتوری که تم��ام هزینه های آن را 
دولت و مردم می پردازند. اصلاً یکی از شعار های مهم 
ورزش قبل از س��لامت تن، س��لامت روح و روان و 
اخلاق است. بنابراین اگر این مهم اصلاح نشود، حتی 
قهرمانی های پی در پی و مدال آوری های فراوان هم 
هیچ تأثیری نخواهد داشت. فراموش نکنیم که دوران 
قهرمانی خیلی زود به پایان می رسد، اما رفتار های 
به یادماندنی و اخلاق مدارانه ورزشکاران بزرگ جهان 

هیچگاه از ذهن ها پاک نمی شود.
ورزش ایران نیز از این قاعده کلی و مهم مس��تثنا 
نیست. اینکه رهبر انقلاب مشکل اخلاقی را در کنار 
مافیا و فساد اقتصادی حاکم بر ورزش قرار می دهند، 
یعنی اینکه کار از ریش��ه ایراد دارد و اگر جلوی این 
مش��کل گرفته نش��ود باید فاتحه ورزش را خواند. 
تأکید رهبر انقلاب به حل مشکلات اخلاقی ورزش 
کش��ور تلنگری بود برای آن دسته از مسئولان که 
تنها به پیروزی و کسب نتیجه، آن هم به هر قیمت 
ممکن می اندیشند، در حالی که اصلاً چنین نیست 
و اگر اخلاق نباش��د هزاران ه��زار مدال و قهرمانی 
پشیزی نمی ارزد. مسئولان وزارت ورزش و کمیته 
ملی المپیک بهتر اس��ت به جای حرافی و کار های 
اضافه با دقت روی این موضوع و دغدغه رهبر انقلاب 
اسلامی تمرکز کنند تا هم آمار روزافزون بی اخلاقی 
در ورزش کشور کاسته شود و هم حرکتی رو به جلو 
صورت گیرد. بررس��ی وضعیت اسفبار امروز اخلاق 
در ورزش و تعیی��ن مجازات هایی که جامع و مانع 
باش��د، اصلی ترین کاری است که مسئولان ورزش 
کشور در مبارزه با بی اخلاقی های ورزشی باید انجام 
دهند. کمیته های اخ��لاق و انضباطی هم باید در 
این خصوص فعال تر از قبل کار کنند تا این معضل 
بزرگ حل و فصل شود. فراموش نکنیم که اگر این 
مشکل در داخل حل نشود با آبروی ایران در سطح 
بین الملل بازی خواهد کرد و آن روز دیگر حسرت 

خوردن فایده ای نخواهد داشت.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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 س��ریال »دفتر یادداشت« یکی از س��ریال های کنجکاوی برانگیز 
ش��بکه نمایش خانگی تا قب��ل از پخش بود. یکی از س��ریال هایی 
که به واس��طه پخش ویدیوه��ای تبلیغاتی از جمله اولین ویدیو که 
تداعی کننده فیلم سینمایی »مالنا« بود توجهات بسیاری را به خود 
جلب کرد و البته این کنجکاوی نس��بت به س��ریال خیلی زود هم 
فروک��ش کرد. هرچند نمی توان این فضای ناامید کننده س��ریال را 
نگاه همه مخاطبانش دانست چون در شبکه های اجتماعی از جمله 
توئیتر س��ابق یا ایکس که می توان با کاربر واقعی تری در ارتباط بود 
نیمی از مخاطبان آن را رضایت بخش دانس��ته اند و بخش عمده ای 
هم از ضعف فیلمنامه، فضاس��ازی و نب��ود کمدی در این مجموعه 
گفت��ه اند. اما »دفتر یادداش��ت« را فارغ از اینکه علی رغم تبلیغات 
زیاد نتوانس��ته کمدی موفقی باش��د باید با چه ملاحظاتی دید؟ در 
ای��ن گزارش مروری داریم بر این مجموعه که کیارش اس��دی زاده 
کارگردانی آن را بر عهده دارد و تا الان ۲ قس��مت از س��ریال نیز به 

پخش رسیده است.

< قصه و فیلمنامه سریال
قصه س��ریال با فضای کارآگاهی شروع می ش��ود؛ ایرج با بازی رضا 
عطاران شخصیت اصلی داستان است که یک کارآگاه کاربلد اما دچار 
آلزایمر است. شروع ناامید کننده مجموع ای که قبل از پخش خیلی 
پرطمطراق و پر س��ر و صدا بوده همین اول داس��تان توی ذوق تان 
می خورد در حالی که به انتظار نشسته اید تا با یک کمدی معمایی 
یا جنایی مواجه ش��وید، هم رو دس��ت بخورید، هم ماجرای قتل را 
پیگیری کنید و هم بخندید اما هر چه جلوتر می روید بیشتر ناامید 
می ش��وید. سریال با سکانسی پلیسی آغاز می شود و بعد عطاران به 
صحنه جرمی ورود می کند که حسن معجونی در آن لباس عروس 
پوشیده اس��ت؛ موقعیت البته خیلی سردتر از آنچه که می خوانید، 
دیده می شود. قصه ای که نقش اول آن عطاران است و انتظار دارید 
بیشتر از هرچیز دیگر در آن کمدی ببینید و بخندید به شکل ناامید 
کننده ای در قسمت اول پیش می رود که بخش عمده آن هم مشکل 
فیلمنامه اس��ت. فیلمنامه ای که بیشتر نام کمدی را به خود الصاق 
کرده اس��ت اما موقعیت ها هنوز نتوانس��ته اند گیرا و کمدی باشند. 
فیلمنامه این سریال را مسعود خاکباز نوشته است؛ نویسنده ای که 
کمتر نام او را در میان مجموعه ها و سینمایی های طنز شنیده ایم و 
احتمالاً در خاطر کسی هم نباشد آخرین بار نویسنده کدام کمدی ها 
بوده اس��ت. ش��اید حضور چهره های موفق این حوزه و کسانی که 
سال ها در عرصه سریال و فیلم سینمایی قلم زده اند، بهتر می توانست 
ارزش افزوده ای برای فضای کمدی سریال و حتی محتوای فیلمنامه 
آن باشد. به ویژه که سریال در قصه و فیلمنامه هم در جا می زند و 
موقعیت ها چندان غنای داستانی جذابی ندارند. اگر با اغماض نگوییم 
حتی در قس��مت اول و دوم، داستان حوصله سر بر می شود و بارها 
ریتم می افتد به شکلی که می توان روی نبود موقعیت های پرکشش 
تاکید کرد. بیش��ترین تلاش فیلمنامه نویس ب��رای خنده گرفتن، 
بهره گیری از شوخی های کلامی است که دیگر در این سال ها نخ نما 
هم شدهاند؛ شوخی هایی که با تاکید چندباره افتادن شلوار، نداشتن 
ش��لوار و خیس شدن ش��لوار می خواهد از مخاطب خنده بگیرد اما 
حجم تکرار و تاکید و طولانی شدن آنها بیشتر از اینکه خنده بیاورد 

ممکن است حتی مخاطب را خسته کند.

< بازیگران
»دفتر یادداشت« حضور دوباره رضا عطاران در شبکه نمایش خانگی 
است که بعد از سال ها رقم می خورد. عطاران که جزو اولین بازیگرانی 
بود که با مجموعه »قلب یخی« حضور در این مدیوم را تجربه کرد 

در همه این س��ال ها سعی کرد دور بماند و گزیده تر و سخت گیرتر 
وارد می��دان ش��ود. اتفاقی که حالا اگرچه او را ب��ه تنها برگ برنده 
سریال تبدیل کرده است اما سریال برای خود او آورده تازه ای ندارد. 
رضا عطاران پس از این همه س��ال، دیگر فراتر از بازیگر ستاره فیلم 
و س��ریال های کمدی است و حتماً مخاطب او را در هر میزانسن و 
قالبی دوست دارد اما نقش��ش در »دفتر یادداشت« چندان چالش 
عجیبی برایش محسوب نمی ش��ود و می تواند به راحتی از پس آن 
برآید. با این حال این عطارانی نیست که شما را به وجد آورد و اتفاقاً 
هرچه بیش��تر در هر صحنه ای منتظر اتفاق و کمدی هستید کمتر 
این فضا خلق می شود که بخش عمده آن باز هم به فیلمنامه مربوط 
است و خالی بودن میدان از فضایی که بازیگر بتواند به دور از تکرار 
شوخی های کلیشه ای در آن بازی کند و طنازی نشان دهد. ترکیب 
حسن معجونی و رضا عطاران از این حیث که هر ۲ بازی هایی جدی 
دارند و درگیر کلیشه های بازیگران طنز نمی شود، می تواند مخاطب 
را با خود همراه کند. مینا س��اداتی، داریوش کاردان، زهرا داوودنژاد، 
س��وگل خلیق و کاظم س��یاحی هر یک حضور متفاوتی در سریال 
دارند که با گذش��ت قسمت های بیشتری از سریال باید دید چقدر 
موفق خواهند بود. خلیق یکی از نقش های اصلی این س��ریال است 
که شاید هنوز شخصیتی که ایفا می کند چندان شکل نگرفته باشد. 
مواجهه اولیه او با رضا عطاران و نقشی که در هنگام تسلیت گفتن 
می خندید اگرچه در ایده و روی متن می توانست جذاب و موقعیتی 
متضاد باشد اما خروجی اش چندان جذاب نبود. از میان این بازیگران 
اردشیر رس��تمی هم در شمایل متفاوتی ظاهر ش��ده که باید دید 
چقدر مخاطب با او ارتباط می گیرد. بیژن بنفشه خواه اگرچه حضور 
کمرنگی دارد اما خیلی تفاوت چندانی با نقش های سابق اش نداشته 
اس��ت و حتی حضورش در سریال »مگه تموم عمر چند تا بهاره؟« 

موفق تر بوده است.

<کارگردانی
کیارش اسدی زاده کارگردان توانمندی است و آثار خوش ساختی 
در کارنامه اش دارد. او فیلم های »گس« و »شکاف« را ساخته است 
که هر ۲ ملودرام هایی اجتماعی هستند. فیلم »مجوز خروج« البته 
تنها اثری از اس��دی زاده اس��ت که بعد از ملودرام ها به این فضای 
کمدی هم ورود کرده است. بازیگرانش را هم در همین حوزه انتخاب 
کرد که با پژمان جمشیدی، کاظم سیاحی، سروش صحت و … آن 
را ساخت و البته دچار حواشی ای شد و هنوز هم اکران نشده است. 
س��ریال »دفتر یادداش��ت« حالا اولین اثر کمدی اوست که توسط 
مخاطب دیده می ش��ود؛ یک کمدی زرق و برق دار که قرار اس��ت 
فضای متفاوت، به روز و مدرنی داشته باشد و البته با دیدن ویترین 
ماج��را هم فکر می کنید با اثر متفاوتی رو به رو هس��تید. اما فضای 
شوخی ها در قسمت اول و دوم از سطح فراتر نرفته است و در ظاهر 

باقی می ماند. شاید برای برخی قصه کلی داستان با سریال خارجی 
»فقط قتل های داخل ساختمان« مقایسه شود که درباره توفیق این 
اثر در ۲ قسمت اولیه می توان گفت فیلمنامه موقعیت های پرکشش 
و جذابی را رقم نزده اس��ت. بیشترین سعی کارگردان این است که 
با فحش، ش��وخی های کلامی و در وجهی دیگر با ارجاعات اروتیک 
از مخاطب خنده بگیرد. برخی صحنه ها هم اگرچه خلاقانه و بدیع 
است اما در نهایت به اتفاق ویژه ای بدل نمی شود نمونه اش هم شروع 
اولین قس��مت سریال و صحنه ورود پلیس به عروسی، یا صحنه ای 
که در آسایش��گاه آژیر اعلام حریق به صدا درمی آید، اس��ت که به 
موقعیت جذابی ختم نمی شود. برخی صحنه ها هم هست که اساسا 
از کلیشه ها هم فراتر می رود مثل موقعیتی که عطاران روی شیشه 
ماشین برای دختری در ماشین دیگر یک قلب تیر خورده می کشد. 
از کیارش اس��دی زاده پیش از این س��ریال »کرگدن« در ش��بکه 
نمایش خانگی عرضه شده است که هنوز هم در میان آثار پلتفرم ها 
جزو تولیدات خوش ساختی محسوب می شود که سطحی از کیفیت 
را در قصه گویی، بازیگری، فضاس��ازی و ریتم و ساختار حفظ کرده 
ب��ود و اگر از پایان بندی آن بگذریم در مجم��وع اثری حرفه ای بود 
که از بس��یاری از محصولات همین روزهای شبکه خانگی یک سر 
و گردن بالاتر اس��ت. با ای��ن حال ورود اس��دی زاده در کمدی در 
این ۲ قس��مت نه تنها ناکام بوده اس��ت که به شکل عجیبی از یک 
فیلمنامه کم مایه می خواهد با هر تلاش��ی از ناس��زا و شوخی های 
بی م��زه گرفته ت��ا با به کار بردن کلماتی که کمت��ر در عرف روزانه 
استفاده می شود، مخاطبش را بخنداند. جالب است که او این روزها 
مینی سریال »هفت« را هم در شبکه نمایش خانگی دارد که البته 

اثر قابل توجه تری از »دفتر یادداشت« است.

< سودجویی و نگاه تبلیغاتی
برد تبلیغاتی س��ریال »دفتر یادداشت« در این مدت به گونه ای بود 
که شاید حتی بتوان گفت از خود اثر هم بهتر عمل کرده است. فارغ 
از ویدی��وی جنجالی اولیه و تداعی س��کانس معروف فیلم »مالنا«، 
این ویدیوها توانس��ت مخاطب را روی خود س��ریال حساس کرده 
و او را ب��ه انتظ��ار عرضه این مجموعه نگه دارد. ب��ا این حال کاش 
سازندگان بیشتر از هزینه برای این ویدیوهای تبلیغاتی روی غنای 
فیلمنامه وقت می گذاش��تند. با این روند، گویی »دفتر یادداش��ت« 
صرفا با نگاهی تجاری به تولید رس��یده اس��ت؛ نگاهی که در تولید 
بدون توجه به ملاحظات اخلاقی، عرف و حتی ملزومات کیفی اثر، 
صرفا به دنبال جذب مخاطب برای کاری پرهیاهو بوده است. شبکه 
نمایش خانگی این روزها سریال های مختلفی دارد که هر از گاهی با 
انتقادهایی هم مواجه هستند و حتی اصلاحیه های متعدد می گیرند 
ب��ا این حال فراتر از همه ممیزی ها نگاه اخلاقی آثار و مس��ئولیتی 
که متوجه س��ازندگان اس��ت باید در وهله اول مورد توجه باش��د و 
ف��ارغ از ممیزی و اصلاحیه هایی که ممکن اس��ت به یک کار وارد 
شود این خود تولیدکنندگان و همچنین پلتفرمی که سریال مورد 
نظر را پخش می کند باید به فکر مس��ئولیت اجتماعی که در قبال 
مخاطب دارد و خوراکی که برای او عرضه می ش��ود، باش��د. به ویژه 
که کمتر برای کمدی ها رده بندی سنی مورد توجه قرار می گیرد و 
صرفا رده بندی را برای آثاری مرتبط با خش��ونت و وحشت در نظر 
می گیرند. به گزارش مهر، حال آنکه دیدن سریال هایی از این قبیل 
آن هم به صورت خانوادگی در درجه اول می تواند فحش و ناسزا را 
مث��ل نقل و نبات در میان ک��ودکان رواج دهد. رجوع کنید به ۱۵ 
دقیقه قسمت دوم سریال و دیالوگ هایی که بین نقش های عطاران 
و معجونی و همچنین س��وگل خلیق و نامزدش به صورت رگباری 

رد و بدل می شود!

 آیا »دفتر یادداشت« را می توان با خانواده دید؟

کمدیایکهجدیشدهاست
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دورخیز »فارابی« برای »فجر ۴۲« با ۱۷ فیلم سینمایی
مدیرعامل بنیاد س��ینمایی فارابی در حاشیه بازدید از پشت صحنه 
فیلم سینمایی »شه سوار« اعلام کرد: امسال ۱۷ فیلم سینمایی که 
بنیاد سینمایی فارابی در روند تولید آن مشارکت داشته است برای 
حض��ور در چهل و دومین جش��نواره بین المللی فیلم فجر ثبت نام 
کرده اند. مجید زین العابدین با اش��اره به حضور چش��مگیر بیش از 
۱۰۶ فیلم متقاضی ش��رکت در جش��نواره فیلم فجر امسال گفت: 
امیدواریم از میان فیلم های بنیاد نیز شایسته ترین آثار، شاخص های 
مورد نظر هیئ��ت انتخاب را برای حضور نهایی در بخش س��ودای 
س��یمرغ، نگاه نو و بین الملل جشنواره جلب کنند. به گزارش مهر، 

مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی با اشاره به بازنگری در سبد تولیدات 
امسال این بنیاد افزود: در ابتدای سال فهرستی از طرح ها و فیلم ها 
اعلام شده بود که در شرایط تولید نبودند، به همین علت بلافاصله 
در دوره جدید مدیریتی با در نظر گرفتن شرایط واقعی تولید، علاوه 
بر مصوبات قبل، طرح های تازه و فیلم نامه های جدیدی نیز بررسی 
و تصویب شدند و سبد تولیدات مورد بازنگری جدی قرار گرفت، به 
عنوان مثال، فیلم سینمایی »شه سوار« که هم اکنون در پشت صحنه 
آن حضور داریم، از جمله محصولاتی است که در این دوره به سبد 

تولیدات فارابی اضافه شد. 

تولید »گلادیاتور ۲« از سر گرفته می شود »براندون فریزر« در »خانواده اجاره ای«
»براندون فریزر« بعد از موفقیت در مراسم اسکار 
گذش��ته، اولین نقش سینمایی خود را انتخاب 
و ب��ه زودی جلوی دوربی��ن قرار می گیرد. فیلم 
تازه بازیگر »خانواده کرایه ای« نام دارد و از حال 
و هوایی کمدی درام برخوردار اس��ت. ش��رکت 
مستقل فیلمسازی »سرچلایت« تهیه کننده این 
اثر مستقل سینمایی اس��ت که امید زیادی به 
موفقیت آن در دور بعدی مراس��م اس��کار دارد. 
نکت��ه جال��ب در رابطه با »خان��واده کرایه ای«، 
حض��ور فیلمس��از ژاپنی ماتس��ویو میازاکی در 
پشت دوربین کارگردانی آن است. این خانم هم 
چنین یکی از نویسندگان فیلمنامه غیراقتباسی 

و اورجین��ال کم��دی درام خود نیز هس��ت. او 
فیلمنامه را با همکاری اس��تفن بلاهات نوشته 
اس��ت. کلید فیلمبرداری »خان��واده کرایه ای« 
بهار آینده در لوکیشن های مختلف کشور ژاپن 
زده می ش��ود، تا برای پایان سال آینده میلادی 
آماده اکران عمومی ش��ود. خط اصلی داس��تان 
دنبال کنن��ده ماجراهایی اس��ت ک��ه برای یک 
بازیگر نه چندان موفق رخ می دهد که س��اکن 
ش��هر توکیو است. به گزارش صبا، این بازیگر از 
سوی یک شرکت اس��تخدامی ژاپنی استخدام 
ش��ده و مامور اس��ت تا نقش پ��در را برای یک 

خانواده ژاپنی بازی کند.

فیلمب��رداری دنباله »گلادیاتور« از ۴ دس��امبر 
)۱۳ آذر( در مال��ت از س��ر گرفته خواهد ش��د. 
فیلمب��رداری ای��ن فیل��م حماس��ی تاریخی با 
اعتصاب بازیگ��ران در تیرماه متوقف ش��د، اما 
پس از انتش��ار اعلامیه ۸ نوامبر مبنی بر اینکه 
انجمن بازیگران با اتحاد تهیه کنندگان بر س��ر 
قرارداد جدید س��ه س��اله به توافق رس��یده اند، 
اس��تودیوها شروع به تولید مجدد چندین فیلم 
مه��م کردند. اعتص��اب بازیگ��ران ۱۱۸ روز به 
ط��ول انجامید و پس از آن به پایان رس��ید که 
اس��تودیوها برای اولین بار ب��ا انجمن بازیگران 
بر سر چگونگی اس��تفاده از هوش مصنوعی در 

برنامه های سینمایی و تلویزیونی به یک نتیجه 
واحد دس��ت پیدا کردند و افزایش دستمزد هم 
تایید شد. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، دنباله 
»گلادیاتور« با بازی پل مسکال که بازیگر اصلی 
»افترسان« و نامزد اسکار است، و همچنین پدرو 
پاس��کال بازیگر »آخرین ما« و دنزل واشینگتن 
ساخته می شود. کانی نیلسن و درک ژاکوبی که 
در فیلم اصلی س��ال ۲۰۰۰ حضور داشتند هم 
دوباره در نقش خود ظاهر می ش��وند، اما راسل 
کرو که شخصیت اصلی »گلادیاتور« بود، در این 
فیلم حضور ندارد، زیرا شخصیت او در آن فیلم 

می میرد. 

آفتاب یزد: چهلمین برنامه »مستندات یکشنبه« که زیرمجموعه 
س��ینماتک خانه  هنرمن��دان ایران به پخش فیلم های مس��تند 
می پردازد، به نمایش فیلم مستند »بچه در تصویر می ماند« ساخته 
نانت برشتین و برت مورگن محصول سال ۲۰۰۲ اختصاص دارد. 
این برنامه روز یکش��نبه ۱۲ آذر ۱۴۰۲ از س��اعت ۱۷ در س��الن 
اس��تاد فریدون ناصری برگزار می ش��ود. پس از نمایش فیلم نیز 
 نشس��ت نقد و بررس��ی با حضور بهنود امینی )منتقد س��ینما(

برگزار می شود. 

فیل��م کوت��اه »پرچم های کهنه صل��ح« ب��ه کارگردانی مجتبی 
س��عادت و تهیه کنندگی رام��ا نامی برنده دریاف��ت جایزه صلح 
از جش��نواره یوالیتی ش��د. این جش��نواره در تاری��خ ۲۵ نوامبر 
در ش��هر ش��انتی فرانس��ه برگزار ش��د و از راما نام��ی به عنوان 
تهیه کنن��ده برای قدم ه��ای مثبتی که در تروی��ج صلح جهانی 
برداش��ته اس��ت، تجلیل ویژه ش��د. تندیس ویژه این جشنواره 
 از طرف ش��هردار ش��انتی ب��ه راما نام��ی تهیه کنن��ده اثر تعلق

 گرفت./ایلنا 

پنجاه و چهارمین جشنواره فیلم هند از ۲۰ تا ۲۸ نوامبر )۲۹ آبان 
تا ۷ آذر( برگزار شد و فیلم »مرز بی پایان« ساخته عباس امینی 
برنده جایزه بهترین فیلم بخش مسابقه اصلی شد و پوریا رحیمی 
س��ام هم برای ب��ازی در این فیلم بهترین بازیگر مرد جش��نواره 
انتخاب شد. فیلم »مرز بی پایان« پیش از این جایزه بهترین فیلم 
بخش »پرده بزرگ« )Big Screen( پنجاه و دومین جش��نواره 
 بین الملل��ی فیل��م رتردام در کش��ور هلند را نی��ز دریافت کرده

 بود./ایسنا

 »بچه...« در خانه هنرمندان جایزه برای »مرز بی پایان« جایزه برای »پرچم های...«
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آفتاب یزد: ابتدای مطلب اینکه برای انتخاب نام 
مقاله حاضر تصمیم داشــتم از عنوان هایی نظیر: 
پیوند همسایگی، زیر بنای احساس هویت مکانی 
یا عنوان احســاس تعلق یا تقابل همسایگی در 
محلات شهری استفاده کنم اما در نهایت عنوان 
چالش ها و پتانســیل های پیوند همســایگی در محلات شهری را 
برگزیدم. این باور صحیح است که پرداختن به پالش ها و پتانسیل ها 
در جمیع جهات نیازمند کنکاش عمیقی در قالب نگارش کتاب ها و 
مجلات و مقالات متعددی می باشــد که در این مختصر نمی گنجد 
لیکــن آنچه از عنوان بر می آید گویــای دغدغه ذهنی نگارنده اثر و 
اهمیت موضوع در تبیین روابط شــهروندی و توان افزایی مدیریت 
شهری است. در طول تاریخ پیوند همسایگی همواره پیوندی محکم 
و معتبر و ارزشــمند برای بقای روابط مجموعه های شهری بوده و 
همچنان عامل مهمی برای پیشــبرد فرآیندهای توســعه محور و 
مشارکت اجتماعی شهروندان می باشد. اهمیت احساس تعلق مکانی 
در میان شــهروندان با افزایش حس هویت شــهروندی گره خورده 
است. تقویت حس هویت شهروندی نیازمند بسترسازی برای هویت 
محله محور و هویت همسایگی می باشد زیرا شهروندانی که احساس 
تعلق مکانی مثبتی به محل زندگی خویش )شــهر، محله، مجتمع 
مسکونی و محل اشتغال و...( داشته باشند به یقین همسایگان خوبی 
نیز برای یکدیگر خواهند بود. به بیان دیگر زیر بنای احساس تعلق 
مکانی، پیوند مطلوب همسایگی می باشــد. اگر از دوره همزیستی 
غارنشینان در کوهستانها و یا همجواری جنگل ها در روزگار کهن که 
انسان های اولیه در سلول ها و کلونی های همسان و نزدیک به هم که 
بصورت کنده های طبیعی یا دست کندهای انسانی همزیست بودند، 
صرف نظــر کنیم. آغاز دوره همســایگی را می توان بــا آغاز دوره 
یکجانشینی همزمان دانست. در بسیاری از مقالات پیشین نیز که در 
خصوص مسائل شهری نگاشــته ام ابتدا از دوره یکجانشینی شروع 
کرده و به طرح بحث پرداخته ام و ســپس به دوره مدرنیته شهری 
امروزی و بیان مسائل و معضلات شهرهای کنونی می پردازم. این امر 
نوعی بازبینی مسیر طی شــده تاریخ شهرسازی از گذشته تا حال 
است و اینکه کارشناسان امور شهری، برنامه ریزان و شهروندان با یک 
همفکری مســتمر راه کنش منطقی برای بردن رفت از چالش های 
شهری بدســت آورند. در این نوع پردازش تاریخی بخش مهمی از 
دســتاوردها و کاستی های دوره یکجانشینی و مسیر طی شده تا به 
امروز و دســتاوردها و چالش های زیســت شهری مدرن پیش روی 
مخاطب قــرار گرفته و مخاطب در اتخاذ تصمیــم و یافتن راه کار 
مختار می باشد. در هر رابطه گروهی مسیر برون رفت از چالش ها را 
با نظریه بازگشت به گذشته ارزیابی می نمایند و گروه دیگری توسعه 
پایدار و حرکت رو به رشد به سمت آینده با همان فرمان مدرنیته را 
مطرح می نمایند. گروهی نیز طرفدار حد وسط یا احیاء سنت ها در 
قالب مدرنیته می باشــند به این معنا که دســتاوردهای ارزشمند 
مدرنیته در همگرایی با سنت های منطقی دوران گذشته که میراثی 
گرانبها هســتند در روندی تکاملی با هم پیوند خورده و همســان 
شوند. به نحوی که در مسیر حرکت به سوی آینده، دستاوردهای با 
ارزش گذشــته را نیز باز طراحی و احیاء نماییم. بنابراین با ذکر این 
مقدمه، فرآیند یکجانشینی را از زاویه همسایگی مورد کنکاش قرار 
می دهیم. یکجانشینی نسبت به دوره قبل تر از آن دوره ای تمدنی با 
مختصات خاص خودش می باشــد. یکی از الزامات در یکجانشینی 
اولیه وجود وجوه مشترک خونی و نژادی و خویشاوندی میان افراد 
یکجانشین بوده است که بعدها اشتراک های فرهنگی و دینی و هم 
اندیشی های اقتصادی - اجتماعی و... نیز بدان ها افزوده شده است. 
شــکل گیری دهکده ها و روستاها و شــهرک هایی با پایه و مبنای 
خانوادگی و وابســتگی های خویشاوندی و قومی از جمله نمونه های 
بارز اینگونه یکجانشــینی ها می باشــد. علاوه بر بسترســازی برای 
اشــتغال و ارتزاق و دسترســی به منابع خاک و آب پایدار و شرایط 
مطلــوب اقلیمی از جملــه مهمترین دلایل تشــکیل کانون هایی 
یکجانشین و تجمع افراد برای همزیستی در یک محل، ایجاد امنیت 
پایدار و دفاع جمعی از دارایی های سکنه در برابر افراد مهاجم بوده 
اســت. بنابراین ســنگ بنای اولیه شــهرهای قدیم نیز با توجه به 
کانون های همزیســتی و همجواری دارای وجوه اشــتراکی متعدد 
گذاشته شد. یکجانشینان اولیه برای آنکه همسایگان آرامی باشند با 
مبنا قرار دادن نقاط مشــترک و انتخاب ریش ســفیدان و بزرگان 
محلی و افرادی برجسته از میان خویش که حرف شان برای دیگران 
سند باشــد تلاش نمودند جامعه ای کوچک با آداب و رسوم خاص 
خویش بر پا نمایند. با تعاریف پیشــتر گفته شــده، همسایگی در 
فرآیند یکجانشینی به عنوان بالاترین سطح همکاری و همفکری و 
خیر خواهی محسوب می شده است. زیرا ابتدا آنکه افراد یکجانشین 
دارای پیوندهای محکم خویشــاوندی و نژادی بــوده و دیگر آنکه 
پشــتوانه حفاظت از امنیت و امــوال یکدیگر در برابر ســایرین و 
مهاجمان به شــمار می رفتند. در بازار شــکل گرفته و در مزارع و 
کشــتزارها نیز مداوم با یکدیگر در حال خرید و فروش و همکاری 
بودند بنابراین همکار و هم شــغل نیز به حساب می آمدند. در این 
حالت فردی که قصد آســیب رســاندن به یک واحد یکجانشــین 
)عشــایری، روســتایی، شهرک نشــین و...( را داشــت عملًا همه 
همســایگان را در برابــر خویش آمــاده می دید. علــی رغم همه 
محدودیت ها در آن روزگار هم شــکل و هم ســطح بودن ساختار 
اقتصــادی - اجتماعــی جوامع اولیه زمینه ســاز پایــداری قواعد 
همســایگی و زیســت مســالمت آمیز بودند. البته وجــود برخی 
پارادوکس های گریز ناپذیر نیز سبب جدایی گزینی در همان جوامع 
اولیه می شــد مانند طرد شدن یک واحد یکجانشین و کوچ اجباری 
وی به هر دلیلی که در این شرایط همه همسایگان از دوستان به رقبا 
و دشــمنان واحد همسایگی جدا شده بدل می شــدند. غیر از این 
پاکســازی مــوردی واحد یــا واحدهایی از همســایگی در فرآیند 
یکجانشینی در دیگر موارد بروز آسیب کلی به تمامیت یکجانشینی 
مانند: عوامل طبیعی و غیر طبیعی مثل نبردی که همه اهالی روستا 
یا شــهرک در حادثه آتش ســوزی تخریب شده و سکنه مجبور به 
ترک موطن و جابجایی و بیتوته در دیگر مقاصد شوند. در بسیاری 
موارد نیز سکنه و همسایگان یکجانشین با همکاری یکدیگر اقدام به 
ساخت و احیاء مجدد همان مبداء یکجانشینی اولیه )محل سکونت 
اولیه( می نمایند. در گذر زمان تحولاتی شگرف سبب بروز تغییراتی 
در نحوه یکجانشینی و چگونگی آن شده است. گذر زمان با کنار هم 
قرار دادن سایر عوامل طبیعی و غیر طبیعی و فاکتورهای اقتصادی- 
اجتماعــی، فرهنگی، مذهبی و اختلاف ســلایق فکری و... موجب 
متحول شدن نگرش یکجانشینی و مدل یکجانشینی از شیوه سنتی 
به شیوه مدرن گردید. رشد سریع جمعیت در قرون متمادی به ویژه 
در قــرن ۱۹ و ۲۰ میلادی و به ویژه در نیمه دوم قرن ۲۰ تاکنون، 
بهبود شــرایط بهداشتی - درمانی، رونق شاخص آموزش عمومی و 
آموزش های تخصصی، تحولات فکری و فلسفی و ظهور اندیشه های 
نو، بهبود شــرایط رفاه و خدمات شــهری، تغییر نظــام مدیریت 
یکجانشینی از دولت شهرها و قلمروهای محدود به مدیریت شهری 
و مدیریت کلانشــهرها در قالــب حکمفرمائی درون ســرزمینی، 
گســترش راه های ارتباطی شهروندان با ســایر مردم در بلاد دیگر، 
توسعه لوازم و تجهیزات رسانه ها و ارتباط جمعی و تدوین قوانین و 
مقررات نوین شهروندی و دستورالعمل های اداره شهرها و کشورها 

و... همگی در کنار یکدیگر ســاختار یکجانشــینی مدرن را پدیدار 
نمودند. البته در این میان سیاستگذاری ها و برنامه ریزی های کلان 
و امیال و نیاز شهروندان نیز در جابجایی جمعیت ها و ناهمگون شدن 
ساختار اولیه یکجانشینی های سنتی نیز دخیل بودند. حکمفرمایی 
ســرزمینی و فراشهری همزمان با رشــد جمعیت کشورها با پدیده 
مهاجرت از روستاها و شهرک ها به شهرها و از شهرهای کوچک به 
شهرهای متوسط و کلانشهرها و از کلانشهرها به طرف پایتخت ملی 
کشورها مواجه شدند. پدیده های مهاجرتی که همچنان ادامه داشته 
و اشکال متنوعی نیز یافته اند. پدیده مهاجرت شهروندان از روستاها، 
شهرک ها و شهرها به مقاصد دیگر همچنان عامل قدرتمند اجتماعی 
- اقتصادی در بروز تحولات جوامع شــهری مدرن می باشد. اگر در 
طرح سوال از مهاجرین بپرسیم که مقصد کجاست؟ جواب مشخص 
است. مقصد جایی است که رفاه بیشتر، اشتغال مطلوب، سلامت و 
بهداشــت و امنیت بالاتری داشــته باشد. بســیاری از پدیده های 
اجتماعی نظیر پدیده مهاجرت و... در تحولات ایجاد یکجانشــینی 
مدرن و نظام شهروندی نوین اثرگذار می باشند. اما هرگز نباید تحت 
هیچ شرایطی از نقش پول در بهبود شرایط غفلت ورزید. نقش پول 
در تمدن سازی یا به عبارتی نقش تمدن ساز سرمایه نیز قابل توجه 
می باشــد. نقش اقتصاد در همان کانون های یکجانشینی سنتی نیز 
برجسته بوده است. یکجانشینان اولیه نیز متناسب با اعتبار و جایگاه 
مالی از مکان زیست مرفه تری برخوردار بوده اند و این شرایط تاکنون 
در تمدن های نوین شهری نیز مشهود می باشد. در شرایط کنونی نیز 
از شاخص اقتصادی به عنوان عامل مهم تحولات یکجانشینی سنتی 
و مدرن نام می بریم. شاید مدعی باشیم پول همه چیز نیست و البته 
همــه چیز هم نیســت اما همواره نقــش تعیین کننــده ای دارد. 
تعیین کنندگی فاکتور پول در شــاخص اقتصاد شهری تا آن اندازه 
است که اگر سرمایه ای نباشد شهری و سکنه ای هم در کار نیست و 
شهر بدون سرمایه و سکنه شهری مرده است. حتی اگر کاملًا نه ولی 
رو به زوال است. بنابراین درک تحولات بعدی یکجانشینی با تکیه بر 
عنصر همسایگی آسان تر می شود. یکجانشینان اولیه با هر مشخصاتی 
طی شــرایط پیش گفته انســانی، اقلیمی، اقتصــادی - اجتماعی، 
فرهنگی، مذهبی، شــغلی، دفاعی و... ســیر تحولی را تاکنون طی 
کرده اند و به شرایط فعلی )وضع موجود( رسیده اند. اکنون به برخی 
از تحولات یکجانشینی که سبب تغییر رویه یکجانشینان و گسترش 
یکجانشینی با اندیشه های نو شده است می پردازیم. تحولاتی که در 
نتیجه آن رفتار همسایگی در جوامع مدرن شهری نیز متحول شده 
اســت. شاید در روستاها و شــهرک های امروزی به مراتب کمتر از 
کلانشهرها است اما سیر این تحولات و نتایج اقتصادی - اجتماعی 
تغییر رویکرد همســایگی در همه جا مشهود و ملموس است. وقوع 
جنگ ها، اتحاد بین اقوام و خویشاوندان، نیاز به جمعیت بیشتر، نیاز 
به شغل و کسب و کار و سایر نیازهای بشری یا به اقتضای دوران و 
اقلیم و... ســبب شد یکجانشینان با ایجاد پیوند بین چند مجموعه 
یکجانشینی گسترش یابند. برخی از مجموعه های یکجانشینی نیز به 
دلیل رشد جمعیت داخل و رشــد جمعیت مهاجر و بهبود شرایط 
اقتصادی - اجتماعی و رفاهی از درون منبسط و گسترش یافتند. به 
عبارت دیگر آنچه در قرون ۱۹ و ۲۰ میلادی گذشت موجب شد تا 
روند انقباضی کانون های یکجانشــینی با تعاملات و تدابیر پیشین 
همخوانی نداشته باشد و توسعه اتفاق بیفتد. توسعه فرآیندی است 
که روند رو به رشــد شاخص های مختلف را با معیار آن می سنجند. 
توسعه با تمام تعاریف و در همه ابعادش یکی از مهم ترین فاکتورهای 
تحولات اخیر طی سالیان و قرون نزدیک در جوامع شهری می باشد. 
فرآیند توســعه همچون سنگ محکی سنت های همسایگی قدیم و 
روابط همسایگی نوین را خط تمیز می کشد. فرآیند توسعه اقتصادی 
همزمان با صنعتی شــدن کشــورها و تغییر سبک زندگی و نمودار 
شدن قشر مرفه و دیگر طبقات اقتصادی جامعه شهری شکل گرفت 
و پیش رفت. در شکل جدید طبقه بندی اقتصادی شهروندان، شغل 
و درآمد از جمله عوامل تعیین کننده در همسایگی و انتخاب همسایه 
می باشد. شــکل همســایگی قدیم با تکیه بر پیوندهای خانوادگی 
همچنان در برخی روســتاها، شهرک ها، حاشیه شهرها و... مشهود 
اســت لیکن طبق تعریف جدید محدوده های شهری، محلات بالا و 
پایین شهری، محلات مرفه یا کم برخوردار شهری، بالا شهر و پایین 
شهر، ساکنان هســته مرکزی و بازارها، حاشــیه نشینان پیرامون 
شهرها و شــهرک ها، قشــر کم درآمد، بافت قدیم و جدید، بافت 
فرسوده و ریزدانه، محلات ســازمانی و مجتمع های ایزوله شده و... 
همگی بخشی از فرآیند تحولات همسایگی از شکل سنتی به شکل 
مدرن می باشند. بیایید نگاهی به شهرهای امروزی بیاندازیم. بسیاری 
از این شــهرها در بستری محدود شــکل گرفته و سپس به واسطه 
ســرمایه گذاری و تبــادل کالا و خدمات تجــار و صاحب منصبان، 
اکتشــاف معادن و فلزات و نفت و انرژی، ایجاد صنایع و کارگاه ها و 
کارخانجات کوچک و بــزرگ، امتیازات ویژه ملی و محلی با تدابیر 
حکمفرمائی فراشهری و... گســترش یافته اند. بنابراین همسایگان 
جدیدی مطابق میل باطنی یا علی رغم میل باطنی به مجموعه های 
یکجانشــینی در محلات مختلف شــهری اضافه شــده اند. اکنون 
می توانیم واژه یکجانشــینی را با عنوان ســاکنان محلات شهری یا 
شهروندان و شهرنشینان جایگزین نماییم. زیرا در واقع یکجانشینی 
مدرن عبارت از شهروندانی است که در محلات شهری سکنی گزیده 
اند. همسایگان جدید با باورها، عقاید و اندیشه های مختلف به شالوده 
قدیم تزریق می شــوند. بســیاری از آن ها ممکن است به نژادها یا 
طوایــف، زبانها و گویش ها و فرهنگ ها و خرده فرهنگ های بومی و 
غیر بومی یا گروه های اجتماعی مختلفی متعلق باشند که با ساختار 
اجتماعی ســاکنان قبلی همخوانی چندانی نداشــته باشند. توسعه 
حکمفرمائــی دیوانی و دیوان ســالاری مدنی با توســعه نظامات و 
سیستم های اداری، خدماتی- رفاهی، آموزشی، صنعتی و دفاعی و... 
نیز در جذب همســایگان جدید به مجموعه های قدیم و جابجایی 
همســایگان تاثیرگذار می باشــند کــه به ویژه در جوامع شــهری 
کشورمان قدمتی نزدیک به یک قرن و حتی بیشتر دارند. همسایگان 
جدید ممکن اســت کارمندان یک اداره باشــند که حکم ماموریت 
آن ها در شــهر دیگری است. همسایگان جدید ممکن است پرسنل 
نظامی یا اداری باشــند که محل خدمت موظفی آن ها در شــهر یا 
اســتان دیگری تعریف شــده است. همســایگان جدید در محلات 
شهری یا شــهروندان جدید ساکن در یک شهر یا کلانشهر ممکن 
اســت صنعتگران صنایع و کارگــران و مهندســان کارخانجات و 
پروژه های خدمات فنی - مهندسی مهاجر از دیگر شهرها باشند که 
باید در شــهر محل خدمت خویش سکنی گزینند. علاوه بر تغییر 
رویکرد مدیریت شهرها که مبتنی بر مشاغل و کسب و کارهای نوین 
می باشد. تغییر دیگری نیز در رویکرد مدیریت شهرها برجسته شده 
که مبنای آن گسترش فضای کالبدی مطابق با رفاه شهروندان و نیاز 
نسل های نو می باشد. شهروندان به خودروهای شخصی نیاز دارند و 
خودروهای شخصی برای تردد به احداث اتوبان ها و جاده ها وابسته 
هستند. صنایع و کارخانجات و ادارات شهری به پرسنل نیاز دارند و 
پرسنل آن ها برای زندگی به مسکن نیاز دارند که بدین ترتیب برخی 
از مجتمع های ســازمانی نیز در محلات شــهری احداث می شوند. 
همســایگی صرفاً به دو یا چند واحد مســکونی پیرامون یکدیگر یا 
واحدهایی مســکونی در یک محله شهری محدود نمی شود. تعریف 
همسایگی نوعی فرهنگ مسلط شهری و شهرنشینی است. تعریف 

همســایگی برای صاحبان مشاغل و کسب و کارهای مجاور هم نیز 
کاربرد دارد. کاســبان یک محل که محل اشتغال و فعالیت آن ها در 
یک محدوده مشــخص واقع شده نیز همســایه یکدیگرند و البته 
فرهنگ همسایگی گستره بیشتری نیز دارد. در مرحله اول به فرآیند 
همســایگی در دوران یکجانشینی اولیه و روند تکاملی یکجانشینی 
پرداختیم. ســپس به تعامل پایدار و روابط نزدیک همســایه ها در 
یکجانشــینی اولیه و تحولات یکجانشــینی ســنتی منجر به تولد 
شــهرهای نوین و تغییر شــکل و رویکرد شهرنشینی ها پرداختیم. 
اکنون به این موضوع متمرکز می شــویم که روند تعاملی واحدهای 
همســایگی در شهرنشــینی قدیم چگونه در رونــد تکاملی اش در 
شهرنشــینی مدرن به رویکرد غیر تعاملی و یــا بی تفاوتی و حتی 
رویکرد تقابلی و تهاجمی منجر شــده اســت. شاید در این مختصر 
مقال و مجال اندک فرصت پرورش بحث و طرح راهبردهای اصلاحی 
میســر نباشــد و امکان طرح راه کنش های خروج از روند تقابلی و 
بازگشــت به رویکرد تعاملــی در کانون های همســایگی مدرن در 
رخصت دیگری مهیا شود. برای ملموس تر شدن نشانه های رویکرد 
همسایگی مدرن که یک برهه یا وقفه تاریخی یا گذر زمان بین چند 
نسل اخیر ساکن در جوامع شهری را به نمایش می گذارد، از روستاها 
و شهرک ها خارج شده و به شهرها و کلانشهرهای امروزی و مصائب 
همسایگی ورود نماییم. پیشتر اشاره شد روند همسایگی نوین با سیر 
تحولات در ســاختار فرهنگی و اقتصادی - اجتماعی جوامع شهری 
شتاب بیشــتری گرفت. همســایگان جدید با هر دلیلی جایگزین 
همسایگان قبلی شدند. نظام اجتماعی مبتنی بر مقبولیت خان نزد 
رعیت در شهرهای امروزی کارایی ندارد. در نظام دیوان سالاری نیز 
طبقه اجتماعی شاغلین را ســمت ها و پست های سازمانی و میزان 
درآمد آن ها مشــخص می نماید. شاغلین نیز بر اساس سطح سواد و 
درآمد و شــرایط اقتصادی و مقبولیت اجتماعی و جایگاه معنوی و 
مادی شــان ارزیابی می شــوند. بنابراین عامل اثر گــذار در فرآیند 
همســایگی نوین نیز رفته رفته مشخص گردید. افراد بالا شهری با 
سطح درآمد مناسب در مساکن ویلایی ساکن شده و با همسایگانی 
هم مرتبه و از قماش خودشان با سطح فرهنگی همسان مسالمت آمیز 
همزیســتی داشــتند. در میانه شهر و هســته مرکزی و بازارها نیز 
بازاریان در نزدیکی محل کســب و پیشــه خویش در جوار یکدیگر 
کانون های همسایگی را تشکیل دادند. در محدوده های پایین شهری 
نیز مطابق با نوع مسکن ســازی آن روزگار در خانه هایی کنگره ای و 
دوره ای با حیاط مرکزی آلونک هایی شــامل یک یا دو اتاق تشکیل 
یک واحد همسایگی را داده و چندین خانوار گرداگرد همان حیاط 
مرکزی ساکن اتاق ها بودند. البته سکونت در منازل ویلایی در جنوب 
شهر نیز برای افرادی با تمکن مالی رونق داشت. ساکنان مجتمع های 
کنگره ای با حیاط مشترک پیرامونی نیز از سطح درآمدی پایین تری 
برخوردار بودند. برخی از سرپرستان این خانوارها نیز شغل پایدار و 
درآمد ثابتی نداشــتند. وجود فضای محدود آلونکی سبب کاربردی 
شــدن حیاط مرکزی )فضای مشاع همسایگی( شده و نوعی رقابت 
ناســالم و غیر اخلاقی بر ســر تصاحب مشــاعات میان این قبیل 
همســایگان همواره برقرار بود. تنش در نحوه همزیســتی در این 
کلونی های هم گرا در حالی به واگرایی ســاکنان منجر می شــد که 
بسیاری از آن ها از خرده فرهنگ هایی متفاوت و اغلب مهاجران کم 
بضاعت و البته با شرایط اقتصادی تقریباً مشابهی دور همدیگر تجمع 
یافته اند. البته در میان همه اقشار این تنش ها، رفاقت ها، رقابت ها 
و پیوندهایی نیز ایجاد می شد. این خانوارها بیشتر مهاجرانی بودند 
که از خرده فرهنگ هایی مختلفی به این شهر و به این محله شهری 
کوچ کــرده بودند. البته اوضاع کســانی که در حاشــیه شــهرها 
رویکردهای متفاوت همســایگی را تجربه می کردند نیز بهتر از بهره 
برداران از فضای مشــاع در ســکونتگاه های کنگره ای نبوده و حتی 
شــرایط نامطلوبی را سپری می کردند. زیرا آن ها فضای مشاعی هم 
نداشــتند که بر ســر تصاحب آن رقابت نمایند. رفته رفته شرایط 
اقتصــادی - اجتماعی شــهروندان و شــکل اداره شــهرها و نحوه 
دسترســی به خدمات شهری متحول شــد. بهبود همان شاخص 
اقتصادی ســبب دگرگونی دیگری در ســاختار شهرسازی، توسعه 
فضای کالبدی شهرها و شیوه همســایگی شهروندان گردید. البته 
توسعه شاخص اجتماعی نیز به افزایش سطح تحصیلات تخصصی و 
تکمیلی و دسترســی گسترده شــهروندان به آموزش در مدارس و 
دانشگاه ها منجر شده و رشد سطح بهداشت و سلامت عمومی جامعه 
را بدنبال داشت. بنابراین فاکتور توسعه اجتماعی نیز در شکل گیری 
شیوه نوین همسایگی اثر گذار می باشد. شروع روند آپارتمان سازی و 
بلند مرتبه ســازی در شــهرها و تبدیل شــدن خانه های ویلایی به 
برج های مسکونی و آســمان خراش های مسکونی - تجاری، مراکز 
خرید، فرســوده شدن بافت هســته مرکزی شهرها که زمانی رونق 
خاص خودش را داشــت نیز تحویل دیگری در سیر تکاملی فرآیند 
همســایگی و فصل جدیدی بر همسایگی نوین می باشد. گسترش 
طولی شهرها و رشد جمعیت شهرنشین، ساخت و ساز آپارتمان ها و 
همزیســتی آپارتمانی را گریزناپذیر کرد. در شــکل جدید چندین 
خانوار در یک مجتمع با فضای مشاع محدود مجدداً گردهم آمدند. 
محدودیت فضای سرپوشــیده داخلی سبب کاربردی شدن فضای 
مشاع مجتمع های مسکونی گردید. با این تفاوت که در مجتمع های 
کنگره ای ساکنان نه خودرو شخصی داشتند و نه مجبور به پرداخت 
هزینه های نگهداری، تعمیر و بهره برداری از تجهیزات و تاسیســات 
موجود در فضای مشــاع مجتمع ها نبودند. تجمع چندین خانوار در 
یک فضای محدود به عنوان مثال در زمینی به وسعت ۳۰۰ متر مربع 
شــامل فضای خصوصی و فضای عمومــی و کاربردی بودن فضای 
مشــاع )شــامل پارکینگ خودرویی، انبارها، باغچه و فضای ســبز 
تزئینی، تاسیسات ســاختمان و...( موجب تشدید رقابت ها و حتی 
گاهی تقابلی، تهاجمی و خصمانه شدن رفتارها در روابط همسایگی 
آپارتمان نشــینان می شوند. افزایش قیمت تمام شده ساخت و ساز 
بنا، رشــد قیمت زمین شهری، مرغوبیت مســکن به عنوان کالای 
ســرمایه ای، ســودآوری و دلالی و طراحی نقشه های ساختمان با 
حداقــل فضای مشــاع و... از جملــه عوامل افزایــش رقابت میان 
همسایگان برای تصاحب کاربری مشــاع به نفع خویش می باشند. 
تصور کنید ســاکنان یک منزل ویلایی به تنهایی از فضایی مناسب 
بهره مند می باشند که نیازی نیست حتی بخشی از آن را برای مدتی 
محدود با دیگری شریک شوند. اما اکنون در یک مجتمع مسکونی 
آپارتمانی چندین خانــوار ناگزیرند در فضایی محــدود با یکدیگر 
همزیســتی نمایند. نحوه پــارک خودروهای شــخصی خانوارها، 
پارکینگ مزاحم، نحوه انتقال پسماندهای خانگی به بیرون مجتمع، 
هزینه نگهداری و تعمیر و بهره برداری از فضای مشــاع و تأسیسات 
موجود در فضای مشاع و چگونگی تعامل در همزیستی مسالمت آمیز 
ساکنان با یکدیگر در شرایط معمول و در شرایط خاص و... مواردی 
هستند که علی رغم تغییر رویکردها از تعاملی به رقابتی یا تقابلی در 
همســایگی نوین همچنان مشهود می باشند. به این معنا که گر چه 
شرایط اقتصادی- اجتماعی، آموزشی، ورزشی، بهداشتی و درمانی، 
امنیتــی، رفاهی، خدماتی و تفریحی ســاکنان امروزی شــهرها با 
ساکنان چند نسل گذشته متفاوت می باشد و سطح فرهنگ و آگاهی 
عمومی رشــد مطلوبــی یافته لیکن تامین نیازها و حوائج بشــری 
همچنــان دلیلی منطقی بــرای تعامل، رقابت یــا تقابل در فضای 

همزیستی میان همسایگان در محلات شهری می باشند.

واکنش

کارگری

وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر 
اینکه ارز ترجیحی، زمینه ساز بروز فساد و رانت 
برای گروه های خاص شده بود، اعلام کرد: مبارزه 
با فقر مطلق به ویژه در حوزه امنیت غذایی یکی 
از مهم ترین راهبردهای دولت مردمی سیزدهم 
در حمایت از اقشــار و گروه های هدف است که 

قالب های مختلف اجرا شده است.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در واکنش به 
ســخنان آیت الله صادق آملی لاریجانی، رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره آثار حذف 
ترجیحی و اصلاح قانون بازنشستگی، توضیحاتی 

ارائه کرد که به شرح ذیل است:
۱- اجرای سیاست مردمی سازی توزیع یارانه ها 
در شــرایطی آغاز شد که مطابق گزارش مراکز 
پژوهشی و به اذعان اکثریت مطلق اقتصاددانان 
الگوی تخصیــص ارز ترجیحی، نتوانســت به 
اهداف اولیه خود دســت یابد و زمینه ساز بروز 
فساد و رانت گروه های خاص، اخلال در تحقق 
اهداف پولــی و ارزی، اخلال در نظام تجاری و 

تضعیف تولید شده بود.
از سوی دیگر با توجه به شرایط اقتصادی کشور و 
افزایش قیمت های جهانی متاثر از جنگ اوکراین 
و دیگر تحولات بین المللی از این تصمیم گریزی 
وجود نداشــت و از همین رو مورد تایید رهبر 
معظم انقلاب قرار گرفت و از آن به »کاری لازم 

و دارای فواید بسیار« تعبیر شد.
در زمینه اقدامات جبرانی، ابتدا دولت سیزدهم 
مبلغ یارانه نقدی را پس از سال ها ثابت ماندن، 
افزایــش ۶ تا ۹ برابری داد و از ۴۵ هزار و ۵۰۰ 
تومــان به ۴۰۰ هزار تومان و بــا هدف ارتقای 
معیشــت اقشــار آســیب پذیر جامعه و سایر 
گروه های هدف از جمله کارگران و بازنشستگان 
برای سه دهک نخســت درآمدی و ۳۰۰ هزار 

تومان برای ۶ دهک بعدی افزایش داد.
پــس از آماده ســازی زیرســاخت کالابــرگ 
الکترونیکی که اقدام فناورانه ای مهم و به گستره 
بیش از صدهزار فروشــگاه در سراســر کشور 
بود، این طرح به طور آزمایشــی آغاز شــد و با 
مشوق هایی از جمله افزایش ۱۲۰ هزار تومانی 
اعتبار یارانه به ازای هر نفر و جبران مابه التفاوت 

تورمی تا پایان سال تقویت شد.
همچنین این زیرساخت به عنوان بستری برای 
دیگر طرح های حمایتی متعدد دولت قرار خواهد 
گرفــت که در روزهای اخیــر اجرای طرح های 
ارتقای امنیت غذایی کودکان با پرداخت ماهیانه 
۶۰۰ هــزار تا یک میلیون تومان یارانه مضاعف 
بــه خانوارهای دارای فرزند زیر ۵ ســال دچار 
اختلال در رشد آغاز شد و دیگری طرح »یسنا« 
یعنی ارائه بسته های غذایی، بهداشتی و پوشاک 
به مادران باردار و یا دارای کودک زیر ۵ ســال 
دهک یک درآمدی در ۸ استان کمتر برخوردار 
کــه به ارزش مجموعاً ۴ میلیون در مدت ۶ ماه 

انجام خواهد شد.
علاوه بــر انجام تکالیف قانونــی، مبارزه با فقر 
مطلق به ویژه در حــوزه امنیت غذایی یکی از 
مهم ترین راهبردهای دولت مردمی سیزدهم در 
حمایت از اقشار و گروه های هدف که کارگران 
نیز از آن جمله می باشند پیگیری شده و به طور 

قطع در قالب های گوناگون ادامه خواهد یافت.

< تامین مسکن کارگران
با توجه به اینکه مسکن ۷۰ درصد سبد معیشت 
کارگران را تشــکیل می دهد، بر اســاس قانون 
ملی مسکن و تفاهم نامه مشترک وزارتخانه های 
تعاون و مســکن بــرای رفع دغدغه مســکن 
کارگران اقدامات مهمــی در حال برنامه ریزی 
است. در این زمینه ۲۹۳ تعاونی مسکن جهش 
کارگری در ۲۵ استان کشور با ظرفیت احداث 
بیش از ۷۵ هزار واحد مســکونی تشکیل شده 
است؛ همچنین قرارگاه ویژه مسکن کارگران با 
هدف تأمین زمین و کاهش هزینه های تمام شده 

ذیل شورای سیاست گذاری مسکن وزارت تعاون 
راه اندازی و تشکیل می شود.

۲- پیرامون افزایش ســن بازنشستگی نیز باید 
توجه داشت که به برکت نظام مقدس جمهوری 
اسلامی، نرخ امید به زندگی در کشور با افزایش 
قابل توجه به بیش از ۷۲ و ۷۶ سال برای مردان 
و زنان رسیده است؛ این در حالی است که طی 
همین ســال ها متوسط سن بازنشستگی از ۵۷ 
سال به ۵۱ سال کاهش پیدا کرده و در نتیجه 
فاصله سن بازنشســتگی تا امید به زندگی که 
عاملی تعیین کننده در میزان سال های دریافت 
مستمری توسط مشــترکان صندوق بیمه ای و 
هزینه های آن محسوب می شود، اکنون بیش از 

۲۵ سال است.
از همیــن رو ضریب پشــتیبانی صندوق های 
بازنشســتگی با کاهش جدی مواجه شده و از 
عدد اســتاندارد ۷ در برخی صندوق ها به عدد 
۰.۷ رســیده است که ناترازی شدیدی را نشان 
می دهــد و در صورت عدم اصــلاح می تواند به 
یکی از بحران های کشــور مبدل شود. در عین 
حال شاید اصلاح ســن بازنشستگی برای افراد 
نامطلوب می باشد، لیکن این موضوع بر اساس 

امید به زندگی تعیین می شود.
بر اساس قواعد بین المللی اکثر کشورهای دنیا 
به منظــور حفظ تعادل بیــن منابع و مصارف 
صندوق هــای بازنشســتگی و پایــداری آن ها 
ناچار به انجام اصلاحات در نظام بازنشســتگی 
هســتند و کشور ما نیز به منظور گذر از بحران 
صندوق های بازنشستگی و ایفای تعهدات خود 
به جامعه بازنشستگان و مستمری بگیران، از این 

امر مستثنی نخواهد بود.
همچنین در راســتای اجرای سیاست های کلی 
تامین اجتماعی که پس از مشــورت با مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در سال ۱۴۰۱ ابلاغ شد، 
به ویژه در اجرای بند ۳ از سیاست های ابلاغی که 
پایبندی به حقوق و رعایت تعهدات بین نسلی، 
تامین منابع پایدار، رعایت محاسبات بیمه ای و 
تعادل بین منابع و مصارف و حفظ و ارتقاء ارزش 
ذخایر سازمان ها و صندوق های بیمه گر اجتماعی 
به عنــوان اموال متعلق حق مــردم با تأکید بر 
امانت داری، امنیت، ســودآوری و شــفافیت با 
ایجاد سازوکار لازم را مورد تاکید قرار داده است، 
اصلاحات در نظام بازنشستگی و تضمین پایداری 
صندوق ها از طریق سرمایه گذاری این صندوق ها 
به منظور پیشــگیری از بروز بحــران و ایفای 
مناسب تعهدات برای ذی نفعان با حفظ حقوق 
آن هــا و رعایت عدالت در پرداخت از طرح هایی 
که ضامن اصلاحات باشند از جمله راه کارهایی 
اســت که دولت آن را دنبــال می کند و در این 
مسیر راه حل دیگری در این حوزه متصور نیست 
کــه در صورت وجود راه حل جدید دولت از آن 

استقبال می کند.
باید توجه داشــت که مصوبه مجلس شــورای 
اسلامی برای افزایش سن بازنشستگی در جریان 
برنامه هفتم توسعه، بر اساس سوابق خدمت به 
طور پلکانی اعمال خواهد شد و برخلاف برخی 
روایت های غلط رسانه ای در آن محدودیت هایی 
همچون سقف سنوات خدمتی حداکثر ۳۵ سال 
یا ســن ۶۲ ســال برای آقایان و ۵۵ سال برای 

بانوان درنظر گرفته شده است.
این در حالی است که بر اساس مطالعات تطبیقی 
سن بازنشستگی در دیگر کشورها بسیار بالاتر از 
این عدد بوده و به طور معمول بیش از ۶۷ سال 
است. در هر صورت، چنانچه این مصوبه به تایید 
شورای محترم نگهبان نیز برسد، به عنوان یک 
حکــم قانونی و تصمیم حاکمیتی توســط قوه 

مجریه با قوت اجرا خواهد می شود.
به گزارش ایرنــا؛ وزارت تعاون همچنین تاکید 
کرده اســت که توضیحات ایــن وزارتخانه در 
اختیار رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت را 

منتشر کرده، قرار گرفته است.

رئیس مجمع نمایندگان کارگران استان تهران با 
اشاره به اینکه بارها خواستار بحث امنیت شغلی 
کارگران شده ایم اما بر زمین مانده است گفت: 
از شورای نگهبان خواستیم مصوبه افزایش سن 

بازنشستگی لغو شود.
محمدرضا تاجیک، عضو شــورای عالی کار، با 
اشــاره اینکه منابع صنــدوق تامین اجتماعی، 
متعلق به کارگران و بیمه شــدگان بوده است، 
بیت المال نیســت بلکه حق الناس است گفت: 
توجه به همین مســئله، مســئولیت شرعی و 
اجتماعــی دولــت را پررنگ جلــوه می دهد از 
یک طــرف بدهی دولت، از طــرف دیگر عدم 
افزایش مناســب دســتمزد با تورم و از سوی 
دیگر عدم جذب منابع از ســوی مشــاغل غیر 
رســمی به گونه ای اســت که تامین اجتماعی 
 را برای پاســخگویی به مصــارف دچار بحران 

کرده است.
رئیــس مجمع نمایندگان کارگــران در همین 
رابطه افزود: متاســفانه تا صحبت از عدم تعادل 
منابع و مصارف سازمان تامین اجتماعی می شود 
دولت و مجلس به فکر افزایش سن بازنشستگی 

می افتند.
این فعال کارگری گفت: کارگران که مشغول کار 
هســتند در یک قرارداد نانوشته سی ساله یا ... 
با صندوق تامین اجتماعی طبق قانون موجود 
انتظار بازنشستگی دارند و تغییر آن غیر شرعی 

و خلاف می باشد.
نماینــده کارگــران در شــورایعالی کار گفت: 

از ابتــدای دولــت مردمی ســیزدهم کارگران 
بدنبال تامین امنیت شــغلی و معیشت بودند 
که ناگهان طرح بازنشستگی توسط مجلسی ها 
مصوب می شــود متاســفانه روزبه روز ســهم 
 کارگــران از زحمات خود کمتر و ســفره آن ها 

کوچکتر می شود.
به گزارش تســنیم؛ تاجیک گفــت: ما اعضای 
مجمع نماینــدگان کارگران اســتان تهران از 
شورای نگهبان خواستاریم که با لغو این مصوبه 
غیر شــرعی از نگرانی های کارگران زحمتکش 
بکاهند. بســیاری از مطالبات قانونی کارگران 
سالهاســت که بر زمین مانده اســت؛ در دولت 
گذشــته و در این دولت بارهــا موضوع امنیت 
شــغلی کارگران پیگیری شد و جلسات زیادی 
هم در این رابطه برگزار شد؛ در نهایت مصوبه ای 
از سوی وزارت کار به مجلس ارسال شد ولی تا 
امروز به نتیجه نرســیده ولی جای تعجب است 
که افزایش ســن و ســابقه بازنشستگی به این 

سرعت به تصویب می رسد.

وزارت تعاون در واکنش به سخنان آملی لاریجانی:
مبارزه با فقر مطلق از راهبردهای اصلی دولت سیزدهم است

عضو شورای عالی کار:
از شورای نگهبان خواستیم افزایش سن بازنشستگی را لغو کند

چالش ها و پتانسیل های پیوند همسایگی در محلات شهری
نیما نعمتی - کارشناس ارشد برنامه ریزی و توسعه پایدار


